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تعادل|  اظهارنظري عجيب و باورنكردني از س��وي 
مديركل بيمه هاي اجتماعي وزارت كار باعث ش��د تا 
بالاخره مساله ورشكستگي صندوق هاي بازنشستگي 
از طرف مسوولان كش��ور هم پذيرفته شود. اينكه در 
شرايط عادي مسوولان هيچ علاقه اي به الگو برداري از 
طرح ها و برنامه هاي كشورهاي غربي و ... براي بهبود 
ش��رايط ندارند اما در ش��رايط بحراني و براي توجيه 
بي تدبيري خود مثال هايي از ينگه دنيا مي آورند هم 
مساله اي اس��ت كه بايد به آن توجه كرد. اينكه كشور 
يونان مجبور شده براي پرداخت حقوق بازنشستگان 
خود چندين جزيره را بفروشد احتمالا ربطي به ما كه 
براي حفظ تماميت ارضي كش��ور سال ها جنگيده و 
هزاران شهيد داده ايم نخواهد داشت. مگر مي شود به 
همين راحتي مقامي از فروش جزيره هاي كشور سخن 
به ميان بياورد در حالي ك��ه تا همين چند ماه پيش 
حتي حاضر به پذيرش اين مطلب كه شرايط اقتصادي 
كشور بحراني است نداشتند. كساني كه دم از سرعت 
قطار پيشرفت مي زدند حالا بايد در اين باره پاسخگو 
باشند كه چطور يك مقام تامين اجتماعي به همين 
راحتي مي تواند حرف از فروش جزيره هاي ايران بزند 
براي اينكه حقوق و مزاياي بازنشس��تگان را پرداخت 
كنند. بحران اقتصادي كش��ور حالا كم كم از گوشه و 
كنار خود را نش��ان مي دهد، از عدم تخصيص بودجه 
به س��ازمان هاي حمايتي تا بح��ران در صندوق هاي 
بازنشس��تگي و نارضايتي مردم در حوزه اي مختلف 
همه و همه نشان از عدم كارآمدي مسوولان براي رفع 

مشكلات اقتصادي كشور دارد. 

      برخي مديران حرف نزدن را تمرين كنند
معين الدين س��عيدي نماينده مجلس در اين باره به 
»تعادل« مي گويد: چطور يك مدير به خودش اجازه 
مي دهد با چنين اظهارنظري با احساسات ميليون ها 
ايراني ب��ازي كند؟ برخ��ي مديران اگ��ر حرف زدن 
بلد نيس��تند لااقل حرف ن��زدن را تمرين كنند. مگر 
نمي گويند در بحث فروش نفت به دستاوردهاي خوبي 
رس��يده ايم، تحريم ها را دور زده اي��م، پس چرا اجازه 
مي دهند فردي با بيان چنين اظهار احساسات مردم 
را به بازي بگيرد؟ او مي افزايد: اين همه اصرار مسوولان 
براي انجام مصاحبه براي چيست؟ چه ضرورتي دارد 
كه مس��وولان تا اين حد صحبت كنن��د؟ در كجاي 
دنيا مس��وولان اجرايي اين همه سخنراني، مصاحبه 
و صحبت انجام مي دهند؟ ش��ما كارتان اجرا است و 
كارتان اين است كه دردي از مشكلات بي پايان مردم 
را درمان كنيد، اين چه سبك و سياقي است؟ بايد در 

اولين جلسه مجلس در اين خصوص صحبت كنيم.

    اين سخنان پارادوكس محض است
سعيدي در بخش ديگري از سخنان خود مي گويد: اين 
سخنان پارادوكس محض است، از يك طرف آقايان 
مي گويند در بحث فروش نفت به چنين دستاورد هايي 
رسيده ايم، ما تحريم ها را دور زده ايم ما منابع فروش 
نفت مان افزايش پيدا كرده است، از سوي ديگر اينگونه 
دل مردم را خالي مي كنند كه با اين روند مجبوريم براي 
مطالبات جامعه بازنشستگان قشم، كيش و خوزستان 
را بفروشيم و مثال مي زنند يونان ۱۰۰ جزيره خودش را 
فروخت. او در پايان مي افزايد: استعفاي اين مدير نامدير 
كمترين كاري است كه بايد اتفاق بيفتد، صبر انقلابي 
مردم نبايد باعث ش��ود مديران دولت اينگونه اصول 

لايتغير ايران و ايراني را زير سوال ببرند.

    اين حرف پشتوانه دارد
پرويز براتي، كارش��ناس بيم��ه و تامين اجتماعي در 
اين ب��اره به »تعادل« مي گويد: غيرممكن اس��ت كه 
اين اظهارنظر شخصي و بدون هماهنگي انجام شده 
باشد. ما سال هاس��ت كه در مورد وضعيت نابسامان 
صندوق هاي بازنشستگي هشدار داده ايم. سال هاست 
كه كارشناسان اقتصادي در اين باره حرف مي زنند و 
دولت ها بدون توجه به وضعيت به وجود آمده به ادامه 
همان روش هاي اش��تباه اداره اي��ن صندوق ها ادامه 
مي دهند.  او مي افزايد: از سوي ديگر وقتي تنها بدهي 

دولت به صندوق تامي��ن اجتماعي ميلياردها تومان 
است و البته هيچ قصدي هم براي پرداخت آن وجود 
ندارد و هر چه هست تنها حرف هايي است كه در قالب 

شعار و وعده زده مي شود، در نهايت براي تامين كسري 
بودجه اين صندوق بايد هم به فكر فروش جزيره هاي 

كشور بيفتند. 

     عزم دولت براي فروش كيش و قشم
 براي پرداخت حقوق بازنشستگان 

سجاد پادام، مديركل بيمه هاي اجتماعي وزارت كار، 
طي سخناني اعلام كرده كه »به جايي مي رسيم كه 
بايد قشم و كيش را بفروشيم تا حقوق بازنشستگان 
را بدهيم.« با اين گفته به نظر مي آيد هر بار كه دولت 
به اين نتيجه مي رسد كه كفگيرش به ته ديگ خورده 
پاي قش��م و كيش را وسط مي كش��د؛ يك بار براي 
پرداخت حقوق بازنشس��تگان و ب��ار ديگر واگذاري 
اي��ن جزاير به يك كش��ور خارجي ك��ه البته همان 
موقع تكذيب شد. اما نكته اي كه از اظهارات مديركل 
مي توان برداش��ت كرد اين اس��ت كه ح��الا بحران 
صندوق هاي بازنشستگي كه سال هاست زنگ خطر 
آن به دست كارشناس��ان و اهل فن به صدا درآمده، 
به يك ابربحران بدل ش��ده است و نياز به اصلاحات 

ساختاري دارد.

     بحران چقدر جدي است؟
اما صحبت از بحران صندوق هاي بازنشستگي، حرف 
تازه اي نيست. گفته مي شود ساليان زيادي است كه 
صندوق هاي بازنشستگي به حياط خلوت وزارتخانه ها 
بدل ش��ده اند. هر بار مديري بركنار مي شود، در اين 
صندوق ها س��مت مي گيرد و در نتيج��ه آنچه اتفاق 
مي افتد اين است كه تفكر دولتي در آنجا حاكم مي شود. 
پس كارشناس��ان مي گويند آنچه در اين صندوق ها 
اشتباه است، نحوه مديريت آنهاست. عطيه جعفريان، 
كارش��ناس اقتصادي نيز در اين باره مي گويد: آمارها 
نشان مي دهند بودجه عمومي دولت حدود 8۰ درصد 
از مصارف صندوق هاي بازنشس��تگي و بيشتر از 6۰ 
درصد از مصارف س��ازمان تامين اجتماعي را تامين 
مي كند. روزنامه دنياي اقتصاد در گزارشي آورده بود كه 
هزينه هاي مربوط به اين صندوق ها در سال هاي آينده 
به حدود 4۰ درصد از GDP )توليد ناخالص داخلي( 
مي رسد. اين در حالي است كه قرار است در آينده اي 
نزديك متولدان دهه 6۰ به جمعيت بازنشس��تگان 

اضافه شود و اين يعني وقوع بحراني جدي تر! 
او مي افزايد: در اين بين، متهم رديف اول خود دولت 
معرفي مي ش��ود كه برخي از آمارها نش��ان مي دهد 
بدهي اين نهاد به صندوق هاي بازنشستگي تا 6 سال 
قبل بيش از ۱۰۰ هزار ميليارد تومان بوده است. اما 
آماره��اي جديد از بدهي ب��الاي 4۰۰ هزار ميليارد 
تومان��ي دولت تنها به صندوق بازنشس��تگي تامين 
اجتماعي خبر مي دهد، كه البته بايد ديد بدهي هاي 
دولت به صندوق هاي لشكري و كشوري چه ميزان 
است. اين كارش��ناس اقتصادي در بخش ديگري از 
س��خنانش مي گويد: آنچه در بودجه آمده، نش��ان 
مي دهد حداقل حقوق بازنشس��تگان با يك ميليون 
و 3۰۰ هزار تومان افزايش نس��بت به س��ال قبل به 
6 ميليون و 3۰۰ هزار تومان رس��يده اس��ت. اين در 
حالي اس��ت كه بودجه اي كه به مجلس رفت با تورم 
4۰ درصدي همراه بود. پيش بيني ها هم مي گويند 
باز هم قرار است تورم بالاي 4۰ درصد باقي بماند، اين 
يعني براي چهارمين س��ال متوالي اين اتفاق تكرار 
خواهد شد. موضوعي كه به نگراني ها بابت بروز تورم 

سه رقمي دامن زده است.

     قدرت خريد كارگران و بازنشستگان 
بازهم كاهش خواهد يافت

زماني که پاي چنين اظهارنظرهايي به ميان مي آيد 
زنگ خطر بيش از همه براي اقشاري به صدا در مي آيد 
كه قرباني بي تدبيري دولت و البته شعارها و وعده هاي 
تو خالي ش��ده اند. دولت ديگ��ر كفگيرش به ته ديگ 
خورده و البته هن��وز به اين واقعيت باور ندارد، رييس 
دولت همچنان از قطار پيشرفت سخن به ميان مي آورد 
و درس��ت در همين روزها قيمت دلار م��رز 55 هزار 
تومان را هم رد مي كند و سكه تمام به قيمتي بالاي 3۰ 
ميليون تومان مي رسد و البته تمام اينها يعني كاهش 
قدرت خريد مردم از جمله بازنشستگاني كه حالا قرار 
است براي پرداخت حقوق هايش��ان جزاير  كشور به 

فروش برسد.

 تورم فزاينده
به جاي فروش جزاير

مساله فروش جزاير 
ب��راي پرداخ��ت 
بدهي بازنشستگان 
اولين بار در يونان 
اتفاق افت��اد. بروز 
اين اتف��اق هم به 
دليل حضور يونان 
در اتحادي��ه اروپا 
بود، در واقع اين كش��ور به دليل حضور در 
اتحادي��ه اروپا اجازه نداش��ت تا با افزايش 
حجم پ��ول يون��ان بتواند اي��ن بدهي را 
پرداخت كند، طبق قوانين اين كشور بايد با 
فروش دارايي هاي خود اين بدهي را جبران 
مي كرد. اما در ايران چنين اتفاقي نمي تواند 
رخ دهد. اين مساله هم اولين بار در فيلمي 
با نام بمب ساعتي كه در معاونت رفاه وقت 
س��اخته شد گفته شد كش��ور يونان براي 
پرداخت مستمري بازنشس��تگان جزاير 
خود را فروخت. حالا هم يك مدير تامين 
اجتماع��ي با توجه به هم��ان فيلم چنين 
اظهارنظري را بيان داش��ته است. اما بايد 
توجه داشته باشيم چنين كاري در ايران 

عملي نيست.
در واق��ع اگر دولت مي خواهد مش��كلات 
صندوق هاي بازنشس��تگي را حل و فصل 
كند بايد قوانين��ي كه در اين زمينه وجود 
دارد را تغيي��ر دهد. نباي��د فراموش كنيم 
كه يك��ي از عوامل اصلي تورم در كش��ور 
صندوق هاي بازنشس��تگي هس��تند. در 
حال حاضر هم دولت مي تواند حجم پول 
را افزايش دهد و از اين طريق مش��كلات 

صندوق هاي بازنشستگي را حل كند.
اين كار در نهايت به تورم 5۰ تا 6۰ درصدي 
خواهد انجاميد. در ه��ر حال قواعدي كه 
در كشور ايران وجود دارد با بقيه كشورها 
متفاوت اس��ت. مهم ترين مساله اين است 
كه در اكثر كش��ورهاي دنيا س��ن ش��رط 
بازنشس��تگي اس��ت اما در ايران س��ابقه 
ش��رط اس��ت و يك فرد مي تواند در سن 
5۰ س��الگي هم بازنشسته ش��ود. به بيان 
ديگر متوس��ط طول عمر در ايران افزايش 
پيدا كرده اما سن بازنشستگي كاهش پيدا 
كرده اس��ت. از جمله قوانيني ديگري كه 
مي توان به آن اشاره كرد، استفاده دختران 
از بازنشس��تگي پدر و مادر اس��ت كه اين 
قانون در اكثر كش��ورها اجرا نمي شود. از 
سوي ديگر مساله سخت و زيان آور بودن 
برخي مشاغل است. در بسياري از كشورها 
كارفرما موظف مي شود كارگاه را به گونه اي 
طراحي كند كه به كارگران زيان جسمي 
و روحي وارد نش��ود. اما در ايران كارگاه ها 
به همان شكل باقي مي مانند و اين مساله 
در بازنشس��تگي فرد لحاظ مي ش��ود. در 
واقع طي 3۰ سال گذشته ۱۱7 كشور دنيا 
قوانين بازنشستگي خود را تغيير داده اند 
اما در اي��ران هيچ تغييري براي بهبود اين 
قواني��ن و كاهش هزينه ه��اي آن صورت 

نگرفته است.  
از س��وي ديگ��ر مس��اله صندوق ه��اي 
بازنشستگي لشکري و كشوري است كه از 
دولت تغذيه مي كنند. دولت چندين برابر 
سهم آنها در اين صندوق ها هزينه مي كند. 
در واق��ع بدهي دولت به صن��دوق تامين 
اجتماعي واقعي اس��ت ام��ا صندوق هاي 
بازنشستگي لش��کري و كشوري آورده اي 
ندارند. سال هاست كه ميزان استخدام در 
لشكري و كشوري بس��يار پايين است. از 
سويي هم كساني كه به استخدام دولت در 
مي آيند در حال حاضر تحت پوشش بيمه 
تامين اجتماعي قرار مي گيرند. پس اين دو 
صندوق آورده اي ندارند و فقط دولت براي 
آنها هزينه مي كند. اما آنچه مهم است براي 
جلوگيري از وضعيت��ي كه در حال حاضر 
به آن گرفتار ش��ده ايم و البت��ه اين بحث 
ورشكس��تگي صندوق هاي بازنشستگي 
مربوط به ديروز امروز نيست و سال هاست 
كه در اين باره هشدارهايي داده مي شود، 
بايد قوانين به ش��كل بنيادين تغيير پيدا 
كنند. بايد قانون ش��رط س��ابقه كار براي 
بازنشستگي برداشته شود وافراد با توجه به 
افزايش سن بازنشسته شوند، بايد در مورد 
قانون استفاده دختران از بازنشستگي پدر 
و مادر قوانيني جديدي وضع شود، تمامي 
اي��ن تغييرات مي توانند مش��كلاتي را كه 
الان صندوق هاي بازنشستگي با آن دست 
و پنجه نرم مي كنند ت��ا حد زيادي حل و 

فصل كند.

يادداشت-1

احمد ميدري

 كابوس فروش خوزستان
و صندوق هاي بازنشستگي

۱( يكي از خبرهايي 
ك��ه ط��ي روزهاي 
اخي��ر بازتاب هاي 
بسيار وس��يعي در 
رسانه ها و شبكه هاي 
اجتماعي پيدا كرد، 
گفت وگويي بود كه 
مديركل بيمه هاي 
اجتماع��ي وزارت كار انج��ام داده بود. اين 
مقام اجرايي در جريان اين گفت وگو با اشاره 
به اينكه اگ��ر فكري به ح��ال صندوق هاي 
بازنشستگي نشود، »به زودي مجبور خواهيم 
شد، كيش، قشم و خوزس��تان را بفروشيم 
تا بتوانيم حقوق بازنشس��تگان را بدهيم.« 
زنگ خطري كه سال ها قبل توسط اساتيد 
دانشگاه و تحليلگران به صدا درآمد اما توجهي 
به آن نشد تا جايي كه وضعيت صندوق هاي 
بازنشستگي امروز بحراني شده است و نزديك 
است كه اين بحران به يك ابربحران جدي بدل 
شود. اين مسوول اجرايي همچنين به عمق 
بحران هم اش��اره كرده و مي گويد حتي اگر 
تحريم ها پايان پيدا كند و ايران پول فروش 
3ميليون بش��كه نفتش را براي اين منظور 
)حقوق بازنشس��تگان( اختصاص دهد، باز 
هم نمي توان از بحران بازنشستگي در ايران 

عبور كرد.
2( در س��ال 95 در پايان نام��ه اي با عنوان 
»راهبردهاي پيشگيري از بحران هاي ناشي 
از وضعيت صندوق هاي بازنشستگي« مربوط 
ب��ه يكي از دانش��جويان دوره دكت��را به نام 
محمدصادق غلامي به عنوان استاد راهنما 
حضور داش��تم. در اين پايان نامه تلاش شد 
از منظر علمي و تخصصي، مشكلات مرتبط 
با صندوق هاي بازنشس��تگي بررسي شود. 
واقع آن اس��ت كه امور اقتصادي و راهبردي 
در بس��ياري از موارد در قالب يك »مساله« 
ظهور و بروز پيدا مي كنند. يعني مشكلات 
در س��طحي ترين لايه به شكل يك مساله 
نمايان مي شوند. مي توان اين مساله را طرح 
كرد و ب��راي آن راه هاي برون رفت ارايه كرد. 
اما اگر مس��ائل با بي تفاوتي مواجه ش��وند و 
فكري براي آنها نش��ود، به شكل »معضل« 
بروز پيدا مي كنند. معضلات را هم مي توان 
با برنامه ري��زي و تلاش حل كرد. اما موضوع 
زماني دشوار تر مي شود كه به معضلات هم 
توجهي نشود و مشكل به لايه هاي عيمق تر 
ب��رود. در اين حالت، مش��كلات به ش��كل 
»بحراني« ظهور پيدا مي كنند. حل بحران ها 
اما به مديري��ت كارآمد و اس��تراتژيك نياز 
دارند تا بت��وان فرمول هاي عيني براي عبور 
از مشكلات ارايه كرد. بحران هاي اجتماعي، 
بحران هاي زيست محيطي، بحران اشتغال، 
بحران مس��كن و البته بحران صندوق هاي 
بازنشستگي از اين دس��ت امورند كه روزي 
مسائل ساده اي بودند اما امروز به بحران هاي 
جدي بدل شده اند. به عنوان نمونه، روزي و 
روزگاري مس��اله كمبود مسكن در ايران به 
ش��كلي بود كه با كمي برنامه ريزي و تلاش 
و سرمايه گذاري مي ش��د آن را حل و فصل 
كرد. اما اينقدر در برابر اين مساله و كمبود، 
بي تفاوتي شد كه مش��كل مسكن امروز، به 
ش��كل يك بحران و ابربحران نمايان ش��ده 

است.  
3( بحران هاي صندوق هاي بازنشس��تگي 
هم يكي از مشكلاتي است كه ابتدا به شكل 
مس��اله بروز كرد، سپس معضل شد و نهايتا 
به ش��كل بحران درآمده است. امروز هم اگر 
ب��راي حل و فص��ل آن فكر عاجلي نش��ود، 
بحران صندوق هاي بازنشستگي همانطور 
كه يك مقام مس��وول اجرايي مطرح كرده 
در آينده اي نزديك به شكل يك ابربحران و 
چالش بنيادين ظهور مي كند. اينجاست كه 
ديگر عبور از چالش ها به سادگي امكان پذير 
نيس��ت، مثلا اين مقام مس��وول )مديركل 
بيمه هاي اجتماع��ي وزارت كار( به بحران 
صندوق هاي بازنشس��تگي در يونان اشاره 
كرده و اينكه اين كشور ناچار شده براي حل 
موقت آن »بيش از ۱۰۰جزيره كشور خود 
را به فروش برساند« و در ادامه نتيجه گيري 
كرده است »هيچ بعيد نيست كه ايران هم به 
اين درد دچار ش��ود.« اما تاسف آور آن است 
كه اساتيد و كارشناسان اقتصادي قبل از بروز 
بحران هاي جدي درباره آن هشدار مي دهند 

اما توجهي به اين هشدارها نمي شود.
4( اما باي��د ديد چرا بح��ران صندوق هاي 
بازنشس��تگي به اين وضعيت وخيم رسيده 
ادامه در صفحه3 است. 

يادداشت-2

محمد خوش چهره

نسخه ايراني  عبور از بحران يوناني
۱- اظهارات يكي از مديران 
وزارت كار درب��اره احتمال 
فروش جزاير كيش، قشم 
و خوزستان براي پرداخت 
حق��وق بازنشس��تگان، با 
واكنش ه��اي پرش��ماري 
روبه رو ش��ده است. سجاد 
پ��ادام، مديركل بيمه هاي 
اجتماعي وزارت كار گفته، »كشور يونان ۱۰۰ جزيره 
فروخت تا بتواند مطالبات بازنشستگانش را بدهد، ما 
هم به زودي به اين وضعيت دچار مي شويم. ممكن 
است به جايي برسيم كه مجبور شويم كيش، قشم و 
خوزستان را بفروشيم تا بتوانيم حقوق بازنشستگان 
را بدهيم.« در اينجا دو س��ئوال اصلي مطرح است، 
اينكه وضعيت صندوق هاي بازنشستگي تا چه حد 
وخيم است؟ آيا تنها راه عبور از بحران صندوق هاي 
بازنشستگي گام نهادن در راهي است كه يونان رفت 
يا اينكه راهكارهاي ديگري براي عبور از اين بحران 

وجود دارد؟
2- بحث »يونانيزه« شدن اقتصاد ايران كه به بحران 
ناترازي منابع و مصارف صندوق هاي بازنشستگي و اثر 
بدهي ها دولت در تشديد اين ناترازي اشاره مي كند، 
بحث تازه اي نيست و دس��تكم قدمتي به اندازه دو 
دهه دارد. دكتر محمد ستاري فر، مديرعامل سازمان 
تامين اجتماعي در اواخر دهه ۱37۰ نخستين مدير 
ايراني بود كه در همان سال ها نسبت به سربه سري 
منابع و مصارف اين س��ازمان بزرگ بيمه اي هشدار 
م��ي داد و تلاش مي كرد، مطالب��ات معوق و جاري 
س��ازمان تامين اجتماعي را از دولت در قالب سهام 
ش��ركت هاي دولت��ي دريافت كند و اتفاق��ا در اين 
زمينه به موفقيت هايي هم دس��ت يافت. اما از آنجا 
كه مطالبات اين سازمان به واسطه سهم 3 درصدي 
دولت از حق بيمه كارگران در هر ماه به روز ش��ده و 
افزايش مي يابد، و اصطلاحا اين مطالبات »جاري« 
است، هيچگاه »صفر« نمي شود. همزمان با توجه به 
اينكه تاديه اين بدهي ها از سوي دولت ها به صورت 
ماهانه يا سالانه انجام نمي شود، آنها به بدهي »معوق و 
انباشته« تبديل شده و مي شوند. حجم اين بدهي ها، 
آن گون��ه كه وزير تع��اون، كار و رف��اه اجتماعي در 
زمستان سال گذش��ته اعلام كرد، به رقم 5۰۰ هزار 
ميليارد تومان رسيده است. البته درباره ميزان دقيق 
اين بدهي ها به دليل تعلق گرفتن يا نگرفتن س��ود 
2۰ درصد )متناسب با سود اوراق مشاركت( به اين 
مطالبات، محل مناقشه كارشناسان سازمان تامين 

اجتماعي و كارشناسان دولت است. 
3- شاخص نس��بت پش��تيباني )تعداد بيمه شده به 
مس��تمري بگير( در پايداري صندوق ه��اي بيمه اي از 
اهميت بالايي برخوردار است. در مجموع، از آنجا كه عمر 
صندوق هاي بازنشستگي در ايران از 3۰ سال عبور كرده و 
طي 5 دهه گذشته تعداد بازنشستگان و مستمري بگيران 
آنها در قياس با تعداد بيمه شدگان )بيمه پردازان( افزايش 
چشمگيري داشته اس��ت، وضعيت پايداري منابع اين 

صندوق ها به شدت آسيب ديده اند.
در اين ميان، اثرگذاري س��اير عوامل همچون تورم 
افسارگس��يخته و بي��كاري )كه ب��ه معني كاهش 
بيمه پردازان و افت درآمد صندوق ها است(، افزايش 
نرخ اميد به زندگي )كه به معني افزايش س��ال هاي 
پرداخت مستمري بازنشستگي از سوي صندوق ها و 
آسيب منابع درآمدي آنها است( و... را نبايد فراموش 
كرد. بر اساس آمار منتشر شده در سالنامه سال ۱4۰۰ 
صندوق بازنشستگي كشوري، نسبت پشتيباني در 
اين صندوق در س��ال ۱396، ع��دد ۰.77 بوده و در 
انتهاي سال ۱4۰۰ به ۰.59 رسيده كه به معني اين 

است كه تعداد بيمه شدگان و مستمري بگيران اين 
صندوق حتي برابر هم نيست و تعداد بازنشستگان 
دستگاه هاي دولتي از تعداد شاغلان )بيمه پردازان( 
دستگاه هاي دولتي بيشتر است. اين نسبت اگرچه 
در س��ازمان تامين اجتماعي به عنوان بزرگ ترين 
صندوق بيمه اي كش��ور اوضاع بهت��ري دارد و طي 
سال هاي اخير به عدد 4.2 افت كرده است اما از مرز 
استاندارد عدد 6 )لزوم وجود دست كم 6 بيمه شده 
به ازاي هر مستمري بگير( عبور كرده است و از همين 
رو، پايداري منابع درآمدي سازمان تامين اجتماعي 
به مخاطره افتاده است. وضعيت ساير صندوق هاي 
بازنشستگي فعال در كشور نيز به علت رشد جمعيت 
بازنشستگان و افت همزمان تعداد شاغلان )جمعيت 
بيمه پردازان( در شرايط مناسبي قرار ندارد و از همين 
رو، طي سال هاي اخير، اغلب صندوق ها كه دولتي و 
حاكميتي نيز هستند، به منابع بودجه عمومي وابسته 
شده اند. در اين ميان، صرفا سازمان تامين اجتماعي 
كه صندوق بيم��ه اي كارگران و بخش خصوصي به 
ش��مار مي رود، نه تنها به دولت وابستگي بودجه اي 

ندارد كه از آن مطالبات دارد.
4- در اين شرايط، بودجه هاي سنواتي كشور با فشار 
و كسري بودجه مضاعفي مواجه شده و خواهند شد. 
چرا كه دولت براي تامين حقوق بازنشستگان خود 
مجب��ور به تامين منابع مالي م��ورد نياز صندوق ها 
از طري��ق خلق اعتبار اس��ت، اما ب��راي بازپرداخت 
بدهي ه��اي خود به س��ازمان تامين اجتماعي طي 
سال هاي اخير راهكار واگذاري سهام برخي شركت ها 
را در دس��تور كار خود قرار داده است. ميزان و ارزش 
ريالي اين واگذاري ها اما متناسب به مطالبات معوق 
و جاري تامين اجتماعي نبوده و نيس��ت. اينك اين 
سئوال مطرح مي ش��ود كه دولت براي برون رفت از 

اين بحران چه كار بايد بكند؟
5- حل و فصل مس��ائل سياس��ت داخلي و خارجي 
با هدف ارتقاي س��رمايه اجتماعي داخلي و رش��د 
سرمايه گذاري هاي خارجي به همراه اصلاح ساختارها 
و سياست هاي تورم زا، به منظور رونق توليد و اشتغال 
اگرچه نياز اقتصاد ايران است اما به طور غيرمستقيم 
از محل افزايش فرصت هاي شغلي و رشد درآمدهاي 
بيمه اي س��ازمان تامين اجتماعي )همچنين رشد 
درآمدهاي دولت و كاهش كسري بودجه( بر وضعيت 
صندوق هاي بازنشس��تگي اثر گذار اس��ت. در عين 
ح��ال، برخ��ي از كارشناس��ان حوزه رف��اه و تامين 
اجتماعي همچون علي حيدري، رييس كارگروه رفاه 
و تأمين اجتماعي مجمع تش��خيص مصلحت نظام 
پيشنهادات قابل توجهي را براي تاديه بدهي دولت 
به س��ازمان تامين اجتماعي ارايه كرده اند. حيدري 
در مقاله اي با عن��وان طرح ايجاد »پايتخت صنعتي 
- تجاري ايران« كه در تاريخ ۱9 مرداد س��ال ۱4۰۱ 
در روزنامه »تعادل« منتشر شد، پيشنهاد كرد: دولت 
حق بهره برداري كلي��ه امتيازات، انحصارات، منابع، 
امكانات و ظرفيت هاي دولتي، عمومي طبيعي واقع 
در محدوده  نوار ساحلي شمال درياي عمان )سواحل 
مكران( به همراه مناطق دريايي متعلقه را براي احداث 
»پايتخت تجاري - صنعتي اي��ران« - »پتصا« - در 
قالب قرارداد اجاره 99 ساله به سازمان تامين اجتماعي 
واگذار كند و مبلغ مال الاج��اره با مطالبات بيمه اي 
سازمان تامين اجتماعي از دولت تهاتر و در حساب هاي 
فيمابين منظور شود. او در مقاله يادشده دلايل ارايه 
چنين پيش��نهادي را به طور مبسوط تشريح كرده 
است. به باور او، سازمان تامين اجتماعي مي تواند با 
توسعه اين منطقه بكر كشور، ضمن دريافت مطالبات 
خود، مي تواند فرصت هاي متعددي را براي توسعه 

دريامحور اقتصاد ايران خلق كند.

مجيد اعزازي



رهبر معظم انقاب اسللامي صبح امروز در ديدار شمار 
زيادي از معلمان و فرهنگيان سراسللر كشور، معلمان را 
پرورش دهندگان جواهر قيمتي »نسل نوجوان و جوان« و 
معماران آينده كشور خواندند و با تبيين بايدها و نبايدهاي 
مهم نظام آموزش و پرورش گفتند: نظام در مقابل توقعات 
خود از معلمان، بايد در قبال مشكات مختلف آنها، حقيقتا 

احساس مسووليت كند.
حضرت آيت الله خامنه اي جامعه معلمين را از بهترين و 
شريف ترين قشرهاي كشور دانستند و با سپاس از زحمات 
اين مجاهدان بردبار و سخت كوش و متعهد در همه شهرها 
و روستاهاي كشور افزودند: ارزش و اهميت پرورش نسلي 
آگاه، عالم، اهل فكر و منطق، مومن، با اراده و »برخوردار از 
اخاق اسامي و تعهدات ملي« براي ساختن آينده كشور، 

با هيچ كار ديگري قابل مقايسه  نيست.
رهبر انقاب با گرامي داشللت ياد استاد شهيد مطهري 
به عنللوان نمونه يك »معلم حقيقللي و كامل« و توصيه 
به معلمان براي بهره گيري از آثار ايشللان، حدود ۵ هزار 
معلم شللهيد را جلوه اي از سربلندي جامعه معلمين در 
آزمون هاي گوناگون ۴۵ سال اخير برشمردند و افزودند: 
معلمان عزيز، فرزندان ملت را همان گونه كه براي فرزند 
خود آرزو دارند، »خوشللبخت، سللربلند، عاقل، باسواد و 
برخوردار از رفتار احترام برانگيز« بار بياورند كه اين مهم، 
عاوه بر درس دادن، با رفتار و كردار معلمان تحقق خواهد 
يافت. حضرت آيت الله خامنه اي، تشويق دانش آموزان به 
حضور در مراكز بركت آفرين از جمله مساجد و هيات ها 
را توقعللي ديگر از معلمان بيان كردنللد و گفتند: حضور 
دانش آموزان در مدارس، عاوه بر يادگيري بركات ديگري 
دارد كه از روش هاي مجازي قابل تحقق نيسللت؛ ضمن 
اينكه روند آموزش و پرورش از كرونا، فتنه ها، اغتشاشات 
و ايجاد ناامني در خيابان ها و برخي مسللائل ديگر ضربه 
خورده اسللت. رهبر انقاب زنده كردن احساس »هويت 
ايراني-اسامي و شخصيت ملي« در نوجوانان و جوانان 
باهوش كشور را وظيفه اي اساسي دانستند و گفتند: در 
اين روند، مساله زبان فارسي، پرچم كشور و احساس عزت 
و افتخار به ايراني بودن مهم اسللت كه البته اين مسللائل 
با توصيه و حرف حاصل نمي شللود، بلكلله بايد مفاخر و 
سللوابق فرهنگي، علمي و تاريخي را به دانش آموز تعليم 
حقيقي داد. ايشان پس از بيان توقعات از معلمان، احساس 
مسووليت همه جانبه حاكميت در قبال جامعه معلمين را 
ضرورتي واقعي دانستند و گفتند: معيشت معلمان خيلي 
مهم است اما مشكات معلمان فقط معيشتي نيست و 
دايره گسترده اي دارد كه مهارت آموزي، تجربه آموزي و 

رسيدگي به دانشگاه فرهنگيان از جمله آنهاست. رهبر 
انقاب درباب مسللائل اصلي آموزش و پللرورش، عبور از 
گردنه هاي دشللوار پيشرفت همه جانبه كشللور را بدون 
كمك و ايفاي نقش آموزش و پرورش غيرممكن دانستند 
و با تأكيد بر اهميت درك جايگاه عظيم اين مجموعه در 
نظام مديريتي كشللور، افزودند: خطاي راهبردي برخي 
مسوولان گذشللته اين بود كه متأسفانه قدر و عظمت و 
قدرت تأثيرگذاري آموزش و پرورش را نمي دانسللتند و 
به اين مجموعه به عنوان مزاحم و مصرف كننده بي فايده 
بودجه نگاه مي كردند. حضرت آيت الله خامنه اي با اشاره 
به اتفاق نظر بسللياري از صاحب نظران و كارشناسان بر 
محور بودن مدرسه براي گره گشايي از مشكات كشور، 
افزودند: همان گونه كه ايللن متخصصان مي گويند، اگر 
در ۲۰ سال قبل به موضوع مدرسه رسيدگي كرده بوديم 
امروز بسياري از مشكات وجود نداشت؛ بنابراين چاره كار 
در برنامه ريزي صحيح و همت جدي براي اصاح مدرسه 
است و همه مسوولان، تصميم سازان، تصميم گيران و آحاد 
مردم بايد اهميت حياتي دستگاه آموزش و پرورش را درك 
كنند. رهبر انقاب با انتقاد از بي ثباتي در مديريت آموزش و 
پرورش گفتند: دستگاه به اين عظمت با تغيير مداوم وزير، 
ضربه مي خورد؛ به خصوص اينكه تغيير وزير گاهي تغيير 
معاونان، مديران مياني و حتي مديران مدارس را هم درپي  
مي آورد. »ضرورت انطباق ساختار، محتوا و نظام درسي 
آموزش و پرورش با نيازهاي كشللور« نكته مهم ديگري 
بود كه رهبر انقاب با تأكيد بر آن گفتند: كشور به همان 

اندازه كه به نيروي متفكر و دانشمند احتياج دارد به نيروي 
ماهر كار هم نيازمند است اما آيا اكنون نسبت متعادلي بين 
آموزش هاي رايج در دبيرستان ها با آموزش هاي مهارتي 
و فني و حرفه اي برقرار اسللت؟ و دالان عبور از مدرسه و 
دبيرستان براي رسلليدن به دانشگاه و نحوه توزيع منابع 
انساني در بخش هاي مختلف كشور، مسيري درست است؟ 
حضرت آيت الله خامنه اي، مسوولان را به تأمل و تجديدنظر 
درباره مسير كنوني آموزش و ارزيابي ميزان بهره وري آن 
براي كشور فراخواندند و افزودند: سياست اصلي آموزش 
و پللرورش بايد آموزش علم نافع و تأمين نيازهاي امروز و 
فرداي كشور باشد. »سند تحول بنيادين آموزش و پرورش« 
موضوع اساسي ديگري بود كه رهبر انقاب در خصوص آن 
پنج توصيه خطاب به مسوولان بيان كردند: »اول، سند 
تحول به صورت مستمر تكميل و به روزرساني شود«. »دوم، 
از سند تحول حمايت قاطع و به اجراي آن كمك شود«. 
»سوم، براي سند تحول كه سندي متقن و خوب است بديل 
و رقيبي درست نشود«. »چهارم، نقشه راه دقيق اجراي 
سند تحول از ستاد تا مدارس تهيه و در دولت و مجلس از 
آن حمايت شود« و »پنجم، در نقشه راه، شاخص هاي قابل 
اندازه گيري معين شود كه بر اساس آنها پيشرفت اجراي 
سند دايماً رصد شللود«. موضوع ديگري از نظام مسائل 
اصلي آموزش و پرورش كه حضرت آيت الله خامنه اي به آن 
پرداختند، مساله سرنوشت ساز »جذب معلم« بود. ايشان 
با اشاره به كمبود معلم به علت نبود پيش بيني هاي درست 
در گذشته، گفتند: معلمان زيادي در سراسر كشور از جان 

مايه مي گذارند اما همچنان با كمبود معلم متعهد و كارآمد 
روبرو هستيم كه راه حل آن، تاش و سرمايه گذاري بيشتر بر 
روي تقويت زيرساخت ها و ظرفيت هاي دستگاه هاي تربيت 
معلم به خصوص دانشگاه فرهنگيان و همچنين استفاده از 

معلمان مجرّب، مومن و قديمي است.
رهبر انقاب، رصد شايستگي هاي حرفه اي و عمومي معلم 
در طول دوران خدمت و اكتفا نكردن به گزينش هاي بدو 
خدمت را نيز ضروري دانستند و گفتند: ضوابط گزينش 

نبايد كمرنگ شود.
»تأليف جذاب، بلله روز و مبتكرانه كتاب هاي درسللي« 
ضرورت ديگري بود كه حضرت آيت الله خامنه اي درباره آن 
گفتند: كتاب هاي درسي در همه رشته ها به گونه اي باشد كه 

يادگيري آنها نسل جوان را سر شوق بياورد.
ايشان، گنجاندن مفاهيم اسامي و معرفي مفاخر اسامي 
و ايراني و سللرآمدان دانش و اكتشللافات علمي در تاريخ 
ايران« را از جمله كارهاي لازم در به روز كردن كتاب هاي 
درسي و متناسب با تغيير زمانه برشمردند و خاطرنشان 
كردند: منظور برخي افراد از تغيير زمانه، تغيير اصول است 
در حالي كه اصولي مانند عدالت، انصاف و محبت هيچگاه 
تغيير نمي كند بلكه روبناهايي همچون شيوه هاي نگارش و 
بيان، تغييرپذير هستند. توصيه پاياني رهبر انقاب در اين 
ديدار، اهتمام به امور پرورشي در مدارس بود كه با قدرداني 
از توجه به اين موضوع در ستاد آموزش و پرورش، گفتند: 
البته اهتمام به امور پرورشي بايد در مدارس نيز امتداد داشته 
باشد اما اكنون اثر چنداني از آن مشاهده نمي شود و مدارس 
زيادي مسوول پرورشي ندارند البته كار پرورشي هم بايد 

به گونه اي جذاب باشد كه بچه ها را فراري ندهد.
حضرت آيت الله خامنه اي با تأكيد بر تعيين تكليف هر چه 
سللريع تر مديريت آموزش و پرورش براي پيش بُرد قاطع 
و بهتر امور در اين دسللتگاه، گفتند: ما به آينده آموزش و 

پرورش و كارهاي بزرگ معلمان محترم اميدوار هستيم.
در ابتداي اين ديدار آقاي صحرايي سرپرست وزارت آموزش 
و پرورش، گزارشي از فعاليت هاي سال گذشته و برنامه هاي 

پيش روي اين وزارت خانه بيان كرد.
اجرايي سازي سند تحول، تكميل مراحل اجرايي قانون 
رتبه بندي، بهسازي كتب درسي و گسترش آموزش هاي 
كاربردي، به روزرسللاني نظام پرورشللي براي هويت و 
سبك زندگي دانش آموزان، تعيين تكليف بازماندگان 
از تحصيللل، افزايش كيفيت مللدارس دولتي، كنكور 
اختصاصي تربيت معلم و همچنين تأسيس پرديس 
اختصاصي تربيت »معلم پرورشي« از محورهاي گزارش 

سرپرست وزارت آموزش و پرورش بود.
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طراحي راه حلي براي حل مسائل 
بين مجلس و هيات عالي نظارت

رييس قوه قضاييه گفت: براي حل مسائل بين مجلس و 
هيات عالي نظارت نياز است كه سازوكاري طراحي شود 
تا به سمت راه حل حركت شود. به گزارش مركز رسانه و 
روابط عمومي مجمع، رييس كميسيون قضايي و حقوقي 
مجمع تشخيص مصلحت نظام حجت الاسام والمسلمين 
غامحسين محسني اژه اي، رييس قوه قضاييه و رييس 
كميسيون حقوقي و قضايي مجمع تشخيص مصلحت 
نظام در نشسللت مشترك شللوراي هماهنگي مجلس 
شوراي اسامي و مجمع تشخيص مصلحت نظام كه عصر 
روز دوشنبه ۱۱ ارديبهشت ماه ۱۴۰۲ برگزار شد عنوان 
كرد: براي حل مسائل بين مجلس و هيات عالي نظارت نياز 
است كه سازوكاري طراحي شود تا به سمت راه حل حركت 
شود چرا كه اگر ساز وكاري تعريف نشود مسائل در حد 
حرف باقي مي ماند. وي ادامه داد: سياست هاي كلي نظام 
توسط رهبر معظم انقاب و با مشورت مجمع تشخيص 
مصلحت نظام تدوين و اباغ مي شود و نظارت بر آن نيز با 
مقام معظم رهبري است و در مقطع كنوني پس از سير 
دوره اي از سوي ايشان به هيات عالي نظارت تفويض شده 
است. وي يادآور شد: اين هيات عالي كه از اعضاي مجمع 
تشللخيص مصلحت نظام تشكيل شده فقط در بررسي 
مغايرت يا انطباق و عدم انطباق قوانين با سياست هاي كلي 
نظر مي دهد و تفاوتي كه با شوراي نگهبان دارد اين است 
كه شوراي نگهبان مصوبات را مغاير شرع و قانون اساسي 
تشخيص مي دهد اما هيات عالي نظارت انطباق مصوبات با 
سياست هاي اباغي را تشخيص مي دهد كه مساله انطباق، 
كار را دقيق تر و مشكل تر مي كند. محسني اژه اي با بيان 
اينكه هيات عالي نظارت نظر خود را به شللوراي نگهبان 
منتقل مي كند، افزود: مساله اين است كه بايد چگونگي 
نحوه مواجهه و نقد كردن با مسائل تبيين شود. در اين مسير 
اگر شوراي نگهبان مساله اي را خاف شرع برشمرد، راه بر 
مجلس بسته نيست بلكه مسيري طراحي شده تا مجلس 
بتواند بر نظر خود اصرار كند. وي افزود: در مساله هيات 
عالي نظارت نيز مجلس مي تواند بر نظر خود اصرار كند 
و موضوع به مجمع تشخيص مصلحت برود، ممكن است 
افراد تصميم گير در مجمع در جايگاه تشخيص مصلحت 
نظر ديگري جز آنچه كه در هيات عالي تشخيص داده اند، 
داشته باشند. رييس قوه قضاييه با اشاره به فرمايشات 
اخير رهبر معظم انقاب مبني بر اينكه حاشيه ها نبايد 
ما را از كارهاي اصلي بازدارد، گفت: نحوه بيان مسائل نيز 
بايد مشخص شود تا اگر هر فردي بخواهد نظر خود 
را بيان كند نيز راهكار آن مشخص باشد تا منجر به 

كاهش سرمايه اجتماعي در جامعه نشود.

احترام به مقام معلم سرمايه گذاري 
براي پيشرفت جامعه است

رييس مجلس شوراي اسامي ضمن تبريك روز معلم 
گفللت: ارج نهادن به مقللام معلم سللرمايه گذاري براي 
پيشرفت جامعه است. محمدباقر قاليباف در نطق پيش 
از دسللتور خود در جلسه علني مجلس شوراي اسامي 
گفت: فرا رسيدن ۱۲ ارديبهشت، روز گراميداشت مقام 
معلم و سالروز شهادت معلم ماندگار انقاب استاد شهيد 
مطهري را تبريك مي گويم. معلم معمار توسعه انساني و 
بنيانگذار پايه هاي اخاقي يك جامعه اسللت. وي افزود: 
احتللرام و ارج نهادن به مقام معلم سللرمايه گذاري براي 
پيشرفت يك جامعه است. رييس مجلس شوراي اسامي 
در ادامه تصريح كرد: مجلس يازدهم افتخار دارد كه يكي از 
مهم ترين مطالبات فرهنگيان عزيز، يعني قانون رتبه بندي 
معلمان را با پيگيري شبانه روزي تصويب كرد و كميسيون 
آموزش و تحقيقات مجلس نيز رفع كاستي هاي اجراي 
قانون رتبه بندي معلمان را در دسللتوركار دارد. قاليباف 
تأكيد كرد: اميدوارم توفيق داشته باشيم تا جامعه شريف 
و عزيز فرهنگيان، مجلس يازدهم را يكي از خدمتگزاران 
خود بداند. وي ضمن گراميداشللت فرا رسيدن روز ملي 
خليج هميشلله فارس گفت: از تمامي دلاوران نيروهاي 
مسلح در نيروي دريايي ارتش جمهوري اسامي ايران 
و نيروي دريايي سپاه پاسداران انقاب اسامي كه حافظ 
صلح و امنيت آبهاي سللرزميني اند و مانع زياده خواهي 
دشمنان اين مرز و بوم مي شوند صميمانه قدرداني مي كنم.

واكنش وزير اطلاعات اسراييل 
به نامه نمايندگان اين رژيم

وزير اطاعات رژيم صهيونيستي پس از نامه گروهي از 
نمايندگان پارلمان اين رژيم به وزير امور خارجه آن در 
حمايت از اقدامات تجزيه طلبانه عليه ايران، گفت كه اكثر 
اين نمايندگان را به عقب نشيني از اين نامه و متن آن قانع 
كرده است.در پي نامه گروهي از نمايندگان پارلمان رژيم 
صهيونيستي به الي كوهن، وزير امور خارجه اين رژيم در 
حمايت از تجزيه ايران، گيا گامليل، وزير اطاعات رژيم 
صهيونيستي در صفحه توييترش نوشت: پس از آنكه از 
طرح به اصطاح حمايت از تجزيه بخش هايي از ايران 
اطاع يافتم، اكثر نمايندگان پارلمان اسراييل را براي 
عقب نشيني از اين نامه و متن آن قانع كردم. گامليل در 
اظهاراتي ضدايراني افزود: مبارزه با رژيم تندروي ديني 
خواست مشترك ملت هاي بسياري است، و ما بايد اين 
راه را همواره ادامه دهيم. در نامه گروهي از نمايندگان 
پارلمان رژيم اسراييل كه خطاب به الي كوهن نوشته 
شد و بيشتر امضاكنندگان آن از راستگرايان اين رژيم 
هسللتند، ادعا شده است كه »پشللتيباني بين المللي 
گسللترده تا جاي ممكن از آمال ملللي در  آذربايجان 
جنوبي، ضربه اي مرگبار« به حكومت ايران خواهد بود و 
»اگر دولت مستقل آذربايجان جنوبي برپا شود، اسراييل 
متحد ديگري در منطقه در كنار جمهوري  آذربايجان 
خواهد داشللت.«  اين نامه از  آذري هاي ايران به عنوان 
»بزرگ ترين گروه قومي در ايران با بيش از ۲۰ ميليون 
نفر جمعيت« نام مي برد و مدعي مي شود كه جمهوري 
اسامي ايران »سياست نسل كشي فرهنگي« عليه آن 
اعمال كرده است و به »اقليت آذري« اجازه »تحصيل و به 
جا گذاشتن ميراث ]فرهنگي[، آموزش زبان خود و حتي 
ثبت نام هاي آذري براي كودكان شان نمي دهد.« در اين 
نامه تاكيد شللده بود كه باكو امروز »يكي از مهم ترين 

متحدان راهبردي اسراييل در منطقه است.«

سخنگوي دولت خبر داد
تخصيص هاي حوزه دارو

 ۱۰۰ درصد
بهادري جهرمي با اشاره به برگزاري پنجمين نمايشگاه 
 IRAN( توانمندي هاي صادراتي جمهوري اسامي ايران
EXPO۲۰۲۳(، نيز يادآور شللد: اين نمايشگاه به عنوان 
بزرگ ترين رويداد صادراتي كشللور با پيش بيني حضور 
بيش از هللزار تاجر و بازرگان خارجي كه تاكنون ثبت نام 
كردند و حضورشان قطعي شده اسللت، از تاريخ ۱۷ الي 
۲۰ ارديبهشت در مركز نمايشگاه هاي بين المللي تهران 
با حضور ۸۰۰ صادركننللده برتر ايرانللي برگزار خواهد 
شد. سللخنگوي دولت افزود: بالغ بر ۱۵ هيات عاليرتبه 
سياسي و ۴۰ شللركت بزرگ خارجي نيز در اين رويداد 
حضور خواهند داشت. قرار است طي چهار روز برگزاري 
اين رويداد بيشتر شللركت ها و نشان هاي تجاري بزرگ 
صادراتي ايران توانمندي هاي خود را به نمايش بگذارند. 
وي تاكيد كرد: انتظار اين است طي اين رويداد و با توافقاتي 
كه صورت خواهد گرفت در استمرار برنامه افزايش تجارت 
خارجي دولت سيزدهم، زمينه ارتقاي روابط تجاري ايران 
با كشورهاي مختلف و جهش مناسبات اقتصادي - تجاري 
كشور رقم بخورد. بهادري جهرمي در پاسخ به پرسشي 
درباره ديدگاه دولت نسللبت به پلمللب مراكز توليدي و 
خدماتي به دليل رعايت نشدن حجاب از سوي مشتريان 
و اينكه چرا بايد كسبه هزينه عملكرد نهادهاي فرهنگي 
در زمينه اقناع زنان مسلللمان ايراني به رعايت حجاب را 
بدهند، تصريح كرد: سياست رييس جمهور نه تنها در دولت 
سيزدهم بلكه در دوره رياست قوه قضاييه نسبت به كسب و 
كارها مشخص بوده است، آقاي رييسي هنگامي كه رييس 
قوه قضاييه شدند بخشللنامه هايي در راستاي حمايت از 
كسللب و كار صادر كرد و تاكيد داشت اگر جايي فساد و 
تخلفي رخ دهد با فرد متخلف برخورد شللود. وي افزود: 
حتماً دولت تمام توان خود را براي حمايت از كسب و كار، 
واحدهاي صنفي و تجاري و فعاليت هاي مولد در چارچوب 
قانون انجام مي دهد و سياست ما در زمان جاري هم همين 
است. بايد توجه داشت قوانين و نظام اجتماعي كشور ما 
براي حمايت از نظم اقتصادي و اجتماعي و امنيتي است. 
سخنگوي دولت يادآور شد: تفكيكي بين نظام اجتماعي 
قائل نشويم، اگر پولشويي مخرب اقتصاد است و قوانين 
اقتصادي براي حوزه كسب و كار تامين امنيت مي كند، 
قوانين فرهنگي و اجتماعي هم حامي كسب و كار است 
و بايد آنها را هم بپذيريللم. بهادري جهرمي ادامه داد: چه 
دولتمردان، چه بخش خصوصي و ساير بخش ها، همه در 
چارچوب قوانين مختلف فرهنگي، اجتماعي و اقتصادي با 
معيار قرار دادن قانون با هم فعاليت كنيم تا اقتصاد مولد را 
براي هم تامين و تضمين كنيم. بهادري جهرمي در پاسخ 
به پرسشي درباره وجود ارز كافي براي تأمين مواد اوليه دارو 
اظهار كرد: بودجه كل كشور به تصويب مجلس رسيده و 
منابع پيش بيني شده در لايحه بودجه، مصوبه مجلس است. 
دولت اولويت ويژه اي براي موضوعات اساسي مثل دارو قائل 
است و طبق روال هر سللاله دولت، تخصيص هاي حوزه 
دارو، ۱۰۰ درصد تامين خواهد شد و در اولويت تخصيص 
است. سخنگوي دولت تاكيد كرد: به تازگي توفق نامه اي 
سه جانبه بين وزارت بهداشللت، سازمان برنامه و بودجه 
و بانك مركزي براي تأمين منابع مورد نياز شركت هاي 
دارويي منعقد شده و مساله اي از نظر تامين منابع نخواهيم 
داشت. وي يادآور شد: اگر برآورد نهايي اين باشد كه بودجه 
درنظرگرفته شده براي دارو نياز به افزايش دارد، حتماً در 
لايحلله اصاحيه بودجه پيش بيني خواهد شللد و جاي 
نگراني براي تأمين منابع وجود ندارد. بهادري جهرمي در 
پاسخ به پرسشي درباره ميزان فرار مالياتي در سال ۱۴۰۱ 
و جلوگيري از وقوع آن در اصناف، گفت: نبايد بين صنوف 
تفاوت قائل شد. تقاضا مي كنيم اصناف گزارش هايي در 
اين زمينه داشته باشند و مردم هم مطالبه گري كنند. مثاً 
ماخذ مالياتي ۵ درصد كاهش پيدا كرده اما درآمد مالياتي 
۶۰ درصد افزايش پيدا كرده و ۹ هزار ميليارد تومان ماليات 
علي الحساب از پزشكان فقط در بيمارستان ها دريافت شده 
است. وي تأكيد كرد: نگاه دولت ساماندهي ماليات  اصناف 
با همكاري خود اصناف اسللت. حتماً با همكاري نزديك 
به پوشللش هاي بهتري در زمينه وصول ماليات خواهيم 
رسيد.سخنگوي دولت درباره ميزان سرمايه گذاري هاي 
خارجي، تاكيد كرد: گزارشي را از سازمان سرمايه گذاري 
و كمك هاي فني دريافت كردم. مطابللق اين گزارش از 
ابتداي دولت سيزدهم تا پايان فروردين ماه ۱۴۰۲، تعداد 
۴۰۱ طرح سرمايه گذاري خارجي به تصويب رسيده است. 
ارزش سللرمايه گذاري خارجي اين مصوبات ۱۰ ميليارد 
و ۷۶۵ ميليون دلار بوده اسللت. ۳۶۰ طرح از اين ميزان 
جديد و ۴۱ مورد هم به افزايش سرمايه طرح هاي موجود 
اختصاص داشللته اسللت. وي افزود: براي اينكه احتمال 
عملياتي شدن اين طرح هاي مصوب بيشتر صحت سنجي 
شود، سازمان سرمايه گذاري خارجي روش دومي را ايجاد 
كرده است كه بر اساس آن حداقل ۶ ميليارد دلار از اين ۱۰ 
ميليارد دلار، در چارچوب طرح هاي مصوب معتبر بوده 
است. بهادري جهرمي ادامه داد: در سال ۱۳۹۵ كه سال 
اول اجراي برجام بود، ظاهر اين بوده كه محدوديت هاي 
بين المللي رفع شده، سرمايه گذاري ۱.۷ ميليارد دلار بوده 
و در سللال ۹۶ حدود ۲.۵ ميليارد دلار بوده است. مطابق 
اين گزارش، عملكرد ديپلماسللي همسللايگي در دولت 
سيزدهم با ديدگاه سختگيرانه، ۶ ميليارد دلار شده است كه 
حوزه هاي مربوط به خدمات، صنعت و انرژي بيشترين سهم 
را در سرمايه گذاري خارجي داشته اند. سخنگوي دولت در 
پاسخ به پرسشي درباره علت افزايش قيمت موتورسيكلت، 
اظهار كرد: در حوزه موتورسلليكلت ها اقدام ما تمركز بر 
افزايش عرضه و افزايش كيفيت بوده است. سال گذشته 
۴۶۴ هزار و ۵۳۷ موتورسيكلت بنزيني و برقي از سوي ۴۵ 
واحد صنعتي كشور توليد شده كه يعني حدوداً ۶۶ درصد 
افزايش عرضه نسبت به سال ۱۴۰۰ داشته ايم. وي يادآور 
شد: بيماري هاي مزمن اقتصادي و حضورهاي سوداگرايانه 
در اين بازارها باعث افزايش قيمت شده است اما دولت در 
اين زمينه هم متوقف نمانللده و لايحه ماليات بر عايدي 
سرمايه را مستمر پيگيري مي كند. برنامه دولت افزايش 
جدي توليد و كيفيت و برخورد با اين سوداگري هاست.

بهادري جهرمي همچنين با اشاره به تدوين لايحه مقابله با 
تحريم ها در دولت، اظهار كرد: هدف از اين لايحه كم كردن 
آثار تحريم ها و خنثي سللازي آثار تحريم هللا در تجارت 
خارجي و حمايت موثر از اتباع ايراني متضرر از تحريم است. 

رهبر انقلاب در ديدار معلمان و فرهنگيان تشريح كردند

نخستين تاثير جا ماندن حقوق از موج هاي سنگين تورمي

بايدها و نبايدهاي مهم نظام آموزش و پرورش

كارگران انگيزه اي براي كار كردن ندارند
هرچند هر سللال در روزهاي پاياني اسللفند، بحث هاي 
گسترده اي ميان نمايندگان كارگران و كارفرمايان با حضور 
دولت انجام مي شود و در نهايت تاش مي شود كه خواسته 
دو طرف به نوعي لحاظ شود اما آنچه كه در جلسات پاياني 
سال گذشته تصويب شد، حاكي از فاصله قابل توجه ميان 

افزايش حقوق و نرخ تورم در اقتصاد ايران است.
در شرايطي كه به علتي نامشخص، مركز آمار ايران از ابتداي 
سال جاري، نرخ تورم را اعام نكرده و مشخص نيست كه 
تورم در اسفند سال گذشته و فروردين امسال به چه عددي 
رسيده اسللت، آخرين نرخ تورم اعامي از سوي اين مركز 
نشان مي دهد كه تورم در بهمن ماه به بيش از ۴۷ درصد 
رسيده و بر قله ۲۵ ساله ايستاده است. اين در حالي است 
كه نرخ افزايش حقوق كارگران در نهايت ۲۷ درصد اعام 
شده و به اين ترتيب در همان ابتداي سال، بيش از ۲۰ درصد 
ميان افزايش حقوق و نرخ تورم فاصله وجود دارد. در چنين 
شرايطي كارگران بايد آماده شوند كه سفره شان نسبت به 
سال قبل ۲۰ درصد كوچك تر شود و اين در حالي است كه 
بايد اميدوار بود كه اقتصاد ايران در ماه هاي باقي مانده از سال 

جاري با شوك جديد تورمي مواجه نشود.
هرچند ماجرا دو طرف دارد و از سوي مقابل نيز كارفرماها 
اعام كرده اند كه نه تنها امكان تامين افزايش حقوق بيش 
از اين عدد را ندارند كه حتي با فشارهاي جاري نيز احتمال 
تعديل نيرو يا توقف فعاليت هاي كارگاه هاي اقتصادي نيز 
وجود دارد اما كارشناسان در ماه هاي گذشته بارها تذكر 
داده انللد كه جا ماندن حقوق از تللورم در نهايت به بحران 
نصرفيدن كار مي انجامد و به اين ترتيب حتي اگر بازار كار 
تقاضا براي جذب نيرو داشته باشد، حقوق آن قدر كم خواهد 
بود كه برخي از كارگران و نيروهاي كار ترجيح مي دهند به 
جاي شغلي رسمي، شانس خود را در ديگر بازارها دنبال 
كنند. موضوعي كه در ابتداي سال جاري خود را نشان داده 
است و نمايندگان كارگري نيز بر آن صحه گذاشته اند. هادي 
ابوي، نماينده كارگران در شوراي عالي كار درباره مطالبات 
كارگران گفت:  يكي از مطالبه هاي اصلي كارگران امنيت 

شغلي و بحث معيشت كارگران است.
وي ادامه داد: درحال حاضر مشاهده مي كنيم كه كارفرمايان 
شللغل را ايجاد كرده اند اما نيروي كاري براي شغل وجود 
ندارد، اين شغل برگرفته از معيشت است. معيشت كارگران 
بايد واقعي ديده شود. واقعيت جامعه اين است كه هزينه 
سبد معاش كارگر حدود ۱۵ تا ۱۶ميليون تومان است. از 
آنجايي كه چنين درآمدي براي يك كارگر در يك شغل 
ديده نمي شود، به صورت اجباري كارگر مجبور است مدام 
به دنبال شغلي باشد كه درآمد بهتري داشته باشد. نماينده 
كارگران در شوراي عالي كار افزود: در حال حاضر منظور 
از كار بهتر اين نيسللت كه كارگر استراحت بيشتر داشته 
باشد و جايگاه كاري اش بالاتر باشد، بلكه بيشترين بحث 
كارگر درآمد اسللت. يعني درآمد كارگر به گونه اي باشد 
كه بتواند زندگي اش را تأمين كند. اصاح بعضي موارد از 
تأمين اجتماعي و قانون كار در بهبود فرآيند كار مهم است. 

وي گفت: حقوق كارگران كفاف هزينه هاي زندگي اش را 
نمي دهد. بهتر است دولت اگر برنامه اي براي كوپن و بن 
الكترونيك و حمايتي دارد، كارگران را دربرنامه هاي خود 
بياورد.  ابوي با بيان اينكه در حال حاضر نزديك به ۸۰درصد 
دريافتي كارگران براي مسكن و اجاره بها صرف مي شود 
گفت: براي خانه دار شدن كارگران از طريق تعاوني ها لازم 
است در ابتدا تعاوني هاي مسكن كارگري تشكيل و سپس 
توسللط آنها وام هاي بدون بهره با اقساط بلند به كارگران 
پرداخت شود. ابوي تأمين زمين رايگان، پرداخت وام هاي 
ارزان و نظارت بر سللاخت و سللاز را از جمله اقدامات موثر 
در تامين مسللكن كارگران خواند و گفت: كارگران براي 
خانه دار شللدن آورده كمي دارند، بنابراين اگر قرار است 
مسكن كارگري با قيمت مناسب ساخته و تحويل آنها شود، 
بهترين راه اين است كه كارگران در قالب تعاوني هاي مسكن 
ساماندهي شللوند و دولت و وزارت تعاون بر عملكرد آنها 
نظارت كند. به گفته دبيركل كانون عالي انجمن هاي صنفي 
كارگران، دريافتي كارگران آنقدري نيست كه بتوانند اقساط 
سنگين وام و تسهيات بانكي را پرداخت كنند به همين 
دليل لازم است وام هاي بدون بهره با اقساط بلندمدت در 

اختيار كارگران قرار گيرد.
وي با اشللاره به اينكه بحث عائله منللدي كارگران بايد 
اصاح شود گفت: دربحث قانون جواني جمعيت جوانان 
را تشويق به ازدواج مي كند، اما مشاهده مي كنم درآمد 
كارگر مجرد و متأهل يكسللان اسللت. بايد اين مساله 
اصاح شود، درآمد كارگر متأهل بيشتر باشد. در آخرين 
جلسه شوراي عالي كار اين مساله مطرح شد و اميدواريم 
اصاحللات صورت گيرد. وي با اشللاره به اينكه يكي از 
مباحث جديدي كه در شللوراي عالي كار مطرح شد، 
بحث عائله مندي كارگران با توجه به بحث جوان سازي 
جمعيت بود افزود: مقرر شللد كه در بحث عائله مندي 

تفاوتي در پرداخت كارگران مجرد و متأهل نباشد.
ابوي گفت: يكي از تصميمات شوراي عالي كار اين بود، 

كارگري كه براي اولين بار به كارگاهي مي رود، در راستاي 
قانون جواني جمعيت و حمايت از خانواده، اگر هم سابقه 
ندارد، اما حق اولاد دريافت كند. در حالي كه در قانون 
قبلي براي اين منظور حداقل ۷۲۰روز سابقه لازم بود. 
آقاي وزيرقول حل شدن اين موضوع را طي چند ماه آينده 
داده اند.مساله ديگر اين است كه نيروي كار به اندازه تعداد 
فرزنداني كه دارد حق اولاددريافت كند.بازرسللان كار 
بايد هنگام بازديد از واحدهاي كاري به اين مساله توجه 
كنند. وزارت كار نيز بايد براي كارفرمايان اطاع رساني 
كند، بسياري از كارفرمايان بيان مي كنند كه ما اطاعي 
نداشتيم. مثاً كارگري ۵تا فرزند داشته است، ۲تا حق 
اولاد دريافت كرده است. در حالي كه مي بايست به تعداد 

فرزندانش دريافت مي كرد.
معاون دبيركل خانه كارگر جمهوري اسللامي ايران نيز 
گفته كه تصميمات گرفته شده، ظلم در حق كارگران است. 
حس صادقي گفت: رشد توليد در گرو تامين امنيت شغلي 
و اقتصادي جامعه كارگري است اما افزايش ۲۷ درصدي 
حقوق كارگران در سللال جاري مخالف تاكيدات رهبري 
درخصوص حمايت از نيروي كار و جامعه كارگري است. 
تعيين افزايش ۲۷ درصدي دسللتمزد بللا افزايش حدود 
۵۰ درصدي تورم همخواني نداشته و ظلم در حق جامعه 
كارگري است. رييس اتحاديه پيشكسوتان جامعه كارگري 
در ادامه با بيان اينكه توليد اساس اقتصاد كشور است، تصريح 
كرد: تصميم گيري درخصوص ميزان دستمزد كارگران 
ناعادلانه بوده و چللوب اين تصميم بر بدن نحيف جامعه 
كارگري خللورده و بايد هزينه اين تصميللم را كارگران با 
نداري و فقر اقتصادي و معيشتي پرداخت كنند. افزايش ۲۷ 
درصدي دستمزد را قبول نداريم و مطالبه گري لازم انجام 
خواهد شد تا كارگران از حقوق و دستمزد واقعي برخوردار 
باشللند. در اين خصوص ابتدا با تقديم شكواييه  به ديوان 
عدالت اداري خواستار ابطال تصميم افزايش ۲۷ درصدي 
حقوق و دستمزد خواهيم شللد و چنانچه نتيجه بخش 

نباشد از ابزارهاي ديگر اعتراضي استفاده خواهيم كرد. وي 
با تاكيد بر اينكه اداره كردن يك خانواده سه نفره با اين تورم 
سرسام آور و با حقوق پنج تا هفت ميليون تومان غيرممكن 
است، افزود: عامل ايجاد تورم سياست هاي دولت در حوزه 
اقتصادي است. افزايش حقوق كارگران تورم زا نبوده و عامل 
افزايش نرخ تورم نيسللت بلكه تورم به نحوه بودجه ريزي 
و سياسللت هاي اقتصادي همه دولت ها بر مي گردد. وي 
گفت: حللذف ارز ۴۲۰۰ توماني يكي از عوامل ايجاد تورم 
بود و بودجه ريزي و فروش دلار در بازار آزاد از ديگر عوامل 
تورم است ولي افزايش حقوق و دستمزد به افزايش تورم 
كمك نخواهد كرد. صادقي بيان كرد: اگر مصوبه شوراي 
عالي كار درخصوص افزايش دستمزد امسال ابطال نشده و 
همان مصوبه اجرايي شود طبيعي است كه بايد تبعات آنكه 
اعتراض كارگران است را پذيرفت. دولت بايد واقعيت ها را 
بپذيرد تا كارگران دچار فقر اقتصادي نشوند و فقر مطلق 

گريبان جامعه كارگري را نگيرد. 
معاون دبيركل خانه كارگر با تاكيد بر اينكه عمل به سخنان 
اخيللر رهبري چراغ راه دولتمللردان در حمايت از جامعه 
كارگري است، افزود: روز كارگر بايد به فرصتي براي عملي 
شدن خواسته كارگران به منظور رنگين تر شدن سفره و 
امنيت شغلي و تامين نيازهاي معيشتي و درماني آنان تبديل 
شود. وي همچنين با بيان اينكه متاسفانه از اصول اقتصاد 
توده محور و اقتصاد مبتني بر تعاون فاصله گرفتيم، اظهار 
كرد: سهم تعاون در اقتصاد ايران تنها پنج درصد است در 
حالي كه بايد اين سهم ۶۰ درصد باشد. راه نجات كشور اتكا 
بر اقتصاد توده محور و تعاون محور است دولت نبايد براي 
مردم تصميم بگيرد بلكه اقتصاد بايد مردم محور باشد و مردم 
در تصميم گيري هاي اقتصادي مداخله كنند. وي تصريح 
كرد: چوب مغفول ماندن سهم اقتصاد كشور در حوزه تعاون 
بر تن مردم به ويژه قشر متوسط و جامعه كارگري خورده 
اسللت و بايد از اين وضعيت خارج شللد. دبير خانه كارگر 
تشكيات ساوه و زرنديه نيز گفت: شرايط موجود در كشور 
به گونه اي شده كه تامين معيشت جامعه كارگري سخت 
و سفره آنان تهي شللده است. داوود ميرزايي با بيان اينكه 
درآمد جامعه كارگري با هزينه ها برابري ندارد و كارگران 
به سختي تامين معاش مي كنند، افزود: حقوق و دستمزد 
كارگران تنها جوابگوي ۱۰ روز است و براي ساير روزهاي ماه 
با چالش جدي مواجه هستند و همسران كارگران در قامت 
مديران اقتصادي توانمند خانوار با حقوق ماهانه پنج ميليون 
تومان نيازهاي خانواده را تامين مي كنند. اي كاش مديران 
اقتصادي كشور مانند زنان جامعه كارگري عمل مي كردند.

با در كنار هم قراردادن اين صحبت ها مي توان از به صدا 
در آمدن يك زنگ خطر مهم در اقتصاد ايران سللخن 
گفت، خبري كه اگر فكري به حال آن نشود چالشي 
جديد به وجللود خواهد آمد و آن بحللران بنگاه هاي 
اقتصادي در پيدا كردن نيروي كاري است كه بتواند با 
حقوق فعلي خود را سازگار كند، موضوعي كه بايد ديد 

كه در نهايت چه راهكاري براي آن پيدا خواهد شد.



گلناز پرتوي مهر|
رييس آژانس بين المللي انرژي )IEA( هشدار داد كه 
اتحاديه اروپا با شرايط چالش برانگيزي مواجه است؛ 
زيرا قيمت هاي انرژي در سراسر اين اتحاديه در آينده 
به طور قابل توجهي افزايش خواهد يافت. بر اساس 
اظهارنظر رييس آژانس بين المللي انرژي، ديگر هرگز 
قيمت گاز مانند قبل از تحريم هاي روسيه نخواهد 
بود؛ ازاين پ��س گاز ارزاني وجود نخواهد داش��ت و 
ان��رژي اروپا در آين��ده گران تر از گذش��ته و به طور 
قابل توجهي بالاتر از رقباي اقتصادي آن خواهد بود.

مدي��ر اجرايي آژانس بين المللي انرژي نيز نس��بت 
به كمب��ود احتمالي انرژي در زمس��تان 2023 در 
اتحاديه اروپا به دليل حجم نس��بتاً كم گاز طبيعي 
مايع جديد )LNG( در بازار و افزايش تقاضاي چين 

هشدار داده بود.
نكته ش��ايان توجه آنكه كه حتي با وجود تلاش ها 
براي توس��عه ميادين جديد گازي، عملياتي شدن 
آنها، نيازمند صرف س��ال ها زمان اس��ت. در همين 
راس��تا، كاهش مصرف گاز و افزاي��ش توليد انرژي 

تجديدپذير، بايد سريع تر گسترش يابد.
فرشيد فرحناكيان، كارش��ناس حقوق نفت و گاز، 
در گفت وگو ب��ا خبرنگار »تعادل« اظه��ار كرد: در 
تابس��تان 2022 به دليل نگراني ه��ا در مورد آينده 
تأمين انرژي روس��يه در پي تحريم هاي غرب عليه 
مس��كو، قيمت گاز اروپا حتي از اوج قيمت تاريخي 
خود، 345 يورو در هر مگاوات ساعت نيز بالاتر رفت. 
درعين حال، بر اساس آخرين داده ها، اتحاديه اروپا 
همچنان بزرگ ترين واردكننده سوخت هاي فسيلي 
از روسيه باقي مانده اس��ت. بر اساس گزارش مركز 
تحقيقات انرژي و هواي پ��اك )CREA(، اتحاديه 
اروپا بزرگ تري��ن خريدار زغال س��نگ، نفت و گاز 

روسيه بوده است.
وي تصريح ك��رد: نكته حائز اهميت آن اس��ت كه 
افزايش واردات ان��رژي اتحاديه اروپا از روس��يه، با 
وجود تحريم نفت خام و زغال سنگ دريايي روسيه 
و همچنين تعيين سقف قيمت نفت و فرآورده هاي 

نفتي براي روسيه انجام شده است.
قيمت، مساله اصلي در خريد مشترك گاز است. يكي 
از اهداف خريد مشترك، پايين نگه داشتن قيمت گاز 
با خريد حجم زيادي است. قيمت گاز طبيعي اكنون 
بسيار پايين تر از يك س��ال پيش است. بااين حال، 
اتحاديه اروپا بايد گاز زيادي خريداري كند و چنين 
خريد عمده اي ممكن است قيمت ها را بسيار بالاتر 

ببرد.  وي بيان داشت: اخيراً كشورهاي عضو اتحاديه 
اروپا توافق كردند كه درزمينه خريد مش��ترك گاز 
طبيعي و ساير سوخت ها با يكديگر همكاري كنند. 
بدين ترتيب، اروپا اولين گام خود را در جهت ايجاد 
يك كارتل خريداران برداش��ته اس��ت؛ اين اقدام با 

هدف كاهش قيمت منابع انرژي انجام مي شود.
به گفته وي، اتحادي��ه اروپا انتظ��ار دارد كه اولين 
ق��رارداد با تأمين كنندگان، در م��اه ژوئن 2023 به 

امضا برسد.
اتحادي��ه اروپا با راه اندازي نخس��تين مناقصه براي 
فروشندگان در اين ماه، نخس��تين گام را به عنوان 
گروه خريداران گاز برخواهد داشت. اين مناقصه پس 
از ماه ها مذاكره درباره بهترين راه خريد گاز طبيعي 
براي اين بلوك به نحوي كه از ايجاد رقابت ميان 2۷ 
كشور عضو آن در خريد و پر شدن جيب فروشندگان، 

اجتناب شود، برگزار خواهد شد.

فرحناكيان گفت: تهاجم روسيه به اوكراين، منجر 
به احياي طرح قديمي ش��كل دهي ب��ه يك كارتل 
قدرتمند از خريداران گاز طبيعي شده است؛ هرچند 
كه تلاش هاي گذشته براي راه اندازي يك سيستم 
مش��ترك خريد گاز در اروپا با شكست مواجه شده 

است. 
وي ادامه داد: اين نگراني وجود دارد كه طرح كارتل 
خريداران، با قانون رقاب��ت اتحاديه اروپا تعارضاتي 
پيدا كند؛ احتمال ايجاد اختلاف ميان كش��ورهاي 
اين بلوك از يك س��و و ميان ش��ركت هاي انرژي با 
دولت ها به منظور دسترس��ي به منابع گازي وجود 
دارد و حتي ممكن اس��ت بازار فعلي جهاني گاز را با 
بي ثباتي بزرگي مواجه كند. در همين راستا، مي توان 
به خريد مشترك داوطلبانه سوخت هسته اي اشاره 

كرد كه با شكست مواجه شده است.
وي با اش��اره به اينكه گروه بندي هاي ايجادشده با 

هدف كاهش قيمت ها، مي تواند به عنوان يك كارتل 
غيرقانوني تلقي ش��ود، گفت: مصوبه كميس��يون 
در مورد خريدار رس��مي، ابهام دارد؛ رييس جمهور 
فرانس��ه اظهار كرده ك��ه اين قراردادها نه توس��ط 
دولت ها بلكه توس��ط ش��ركت ها امضا خواهد شد. 
درواقع مذاكره اتحاديه اروپا براي انعقاد قراردادهاي 
مناسب براي ش��ركت هاي خصوصي يا نيمه دولتي 
انرژي در يك پلتفرم خاص، زنگ خطر ضدانحصار 

را به صدا درمي آورد.
وي در پايان تاكيد كرد: مش��كل ديگر اين است كه 
به منظور حصول اطمينان از به دس��ت آوردن يك 
معامل��ه بهتر، به اش��تراك گذاري اطلاعات تجاري 
نسبتاً حساس، ضروري خواهد بود؛ امري كه ممكن 
اس��ت منجر به ايجاد تباني ضمني شود، زيرا از اين 
طري��ق، تمامي طرف ها از قيمت هاي پيش��نهادي 
مطلع مي شوند كه معمولًا براي رقبا فاش نمي شود.

تحليل
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نفت روسيه به اسم كشورهاي 
ديگر به اروپا فروخته مي شود

يافته ه��اي مركز تحقيقات ان��رژي و هواي پاك 
حاكي از آن است كه چندين كشور، حجم زيادي 
از فرآورده هاي نفتي توليد شده با استفاده از نفت 
روسيه را به اروپا صادر مي كنند. به گزارش ايسنا، 
گزارش جديد مركز تحقيقات انرژي و هواي پاك 
)CREA( نشان مي دهد كه كشورهاي اروپايي كه 
واردات نفت روسيه را ممنوع كرده اند، در عوض 
حجم عظيم��ي از فرآورده هاي نفت��ي را از هند، 
چين، امارات متحده عربي، سنگاپور و تركيه وارد 
مي كنند كه آنها را به لاندرومات يا رختشوي خانه 
بدل كرده است. اين گزارش با عنوان »لندرومات: 
چگونه ائتلاف س��قف قيمت، نفت روس��يه را در 
كش��ورهاي ثالث تغيير ظاهر مي دهد« نش��ان 
مي دهد كه كشورهاي غربي به ارزش 42 ميليارد 
دلار نفت خام روسيه را به شكل فرآورده هاي نفتي 
مختلف ازكشورهايي كه با روسيه دوست هستند، 
خريداري كردند و در ميان اين پنج كش��ور، هند 
پيشتاز بوده است. به عنوان مثال، صادرات ديزل 
هند در مارس س��ال 2023، در مقايسه با مدت 
مشابه سال گذشته، سه برابر شد و به يك ميليون 
و ۶00 هزار بشكه در روز رسيد و ديزل به يكي از 
بزرگ ترين كالاهاي صادراتي هند به اتحاديه اروپا 
تبديل شد. در اين گزارش آمده است: كشورهاي 
ائتلاف س��قف قيمت، واردات فرآورده هاي نفتي 
پالايش شده را از كش��ورهايي كه به بزرگ ترين 
واردكنن��ده نفت خام روس��يه تبديل ش��ده اند، 
افزاي��ش داده اند. اين يك روزنه بزرگ اس��ت كه 
مي تواند تاثير تحريم ها بر روسيه را تضعيف كند.  
طبق گزارش CERA، اكثر فرآورده هاي نفتي از 
دو بندر در گجرات صادر ش��ده اند و اين مي تواند 
ب��ه منزله دور زدن تحريم هايي باش��د كه به طور 
يكجانبه توسط امريكا و اروپا وضع شده اند. هند به 
خصوص يك در پشتي براي واردات نفت روسيه 
به انگلي��س عرضه كرده اس��ت و تلاش هاي اين 
كشور براي محدود كردن تامين مالي كرملين را 
ضعيف كرده است. بعضي از خريداران انگليسي 
در واقع واردات مس��تقيم از روس��يه را با واردات 
از پالايشگاه هاي كه خوراكش��ان توسط روسيه 
تامين مي ش��ود، جايگزين كرده اند و بنابراين، به 
شكل غيرمستقيم از صنعت نفت روسيه حمايت 
مي كنند. اگرچه چني��ن زنجيره تاميني در واقع 
بر اس��اس قوانين انگليس قانوني اس��ت اما هنوز 
نمي توان آن را ناديده گرفت زيرا اين يك ش��يوه 
مخفي ديگر براي تامين مالي جنگ اوكراين است. 
پيش از اينكه جنگ تقريبا يك سال پيش شروع 
شود، پالايشگاه هاي هندي به ندرت از نفت روسيه 
استفاده مي كردند. اين پالايش��گاه ها همواره به 
اروپا صادرات داشته اند، اما در حال حاضر صادرات 
بيش��تري دارند زيرا بالاتر بودن قيمت ديزل در 
اروپا، اين بازار را جذاب تر كرده است و همچنين 
نفت بيشتري از روسيه مي خرند كه تخفيف هاي 
سنگيني مي دهد. بر اساس گزارش اويل پرايس، 
آمار كپلر نش��ان مي دهد كه پالايشگاه جام ناگار 
در كران��ه غربي هند، 2۱5 محمول��ه نفت خام و 
نفت كوره در س��ال 2022 از روس��يه وارد كرده 
است كه چهار برابر ميزان خريدش در سال پيش 
از آن بوده است. در همين حال، انگليس از زمان 
آغاز جنگ اوكراين، در مجموع ۱0 ميليون بشكه 
ديزل و ساير فرآورده هاي پالايش شده از جام ناگر 
وارد كرده است كه دو و نيم برابر ميزان خريدش 
در سال 202۱ بوده است و شركتهاي ترافيگورا، 
شل، بريتيش پتروليوم، پتروچاينا و غول هندي 

اسار، خريداران بزرگ بوده اند.

واكاوي تعارض كارتل اروپايي خريد گاز با قوانين رقابت اتحاديه اروپا در گفت وگوي »تعادل« با كارشناس حقوق نفت و گاز

زنگخطرضدانحصاربهصدادرميآيد!

رمزارزها ۱،۸ ميليارد كيلووات ساعت برق كشور را مصرف كردند

مشكلي براي تامين گاز نيروگاه ها 
در دوران اوج مصرف وجود ندارد

برخي اعضاي اوپك
 توليد نفت خود را تا پايان سال كاهش دادند

س��خنگوي صنعت برق گفت: تاكن��ون ۱.۸ ميليارد 
كيلووات ساعت انرژي به صورت غيرمجاز مصرف شده 
كه اين رقم ۶۸0 مگاوت مصرف برق در مزارع غيرمجاز؛ 
از ميزان مصرف استان هايي مثل سمنان و كردستان 
بيشتر بوده و در تراز مصرف برق استان هاي همدان و 

كرمانشاه است.
مصطفي رجبي مش��هدي در گفت وگو با ايلنا، درباره 
وضعيت مصرف برق توسط توليدكنندگان غيرمجاز 
رمزارز اظهار داش��ت: برابر اطلاع��ات تاكنون حدود 
۸200 مركز غيرمجاز كشف ش��ده كه بيش از 24۶ 
هزار دستگاه ماينر روشن در اين مراكز فعاليت داشته 

و حدود ۶۸0 مگاوات مصرف برق داشته اند.
وي اف��زود: تاكنون ۱.۸ ميليارد كيلووات س��اعت 
انرژي به صورت غيرمجاز مصرف شده كه اين رقم 
۶۸0 مگاوت مص��رف برق در م��زارع غيرمجاز؛ از 
ميزان مصرف استان هايي مثل سمنان و كردستان 
بيشتر بوده و در تراز مصرف برق استان هاي همدان 

و كرمانشاه است.
س��خنگوي صنعت ب��رق فعاليت ه��اي جمع آوري 
رمزارزهاي غيرمجاز را موفق دانس��ت و گفت: هنوز 
تخمين زده مي ش��ود حدود ۱200 م��گاوات ماينر 

غيرمجاز در كشور موجود و فعال است.
وي بيان داشت: يكي از مسيرهاي ما براي دسترسي 
به اطلاعات توليد رمزارز غيرمجاز تشويق مشتركان 
ب��ه اعلام از طريق س��امانه »برق من« اس��ت كه اين 
اطلاعات محرمانه مي ماند، همچنين س��اير روش ها 

از جمله اندازه گيري از طريق كنتورهاي هوش��مند و 
كنتور شبكه برق غيرمجازها را شناسايي مي كنيم اما 

كماكان نيازمند همكاري مردم هستيم.
رجبي مشهدي گفت: بيش��ترين كشفيات ماينر در 
اصفه��ان و تهران بوده و بعد از آنها خراس��ان رضوي، 
خوزس��تان، مركزي، فارس و آذربايجان شرقي بوده 

است.
وي در ادام��ه در خصوص هم��كاري ادارات و صنايع 
جهت كاهش مصرف برق در كش��ور اظهار داش��ت: 

سال گذشته همكاري خوبي از بخش اداري و عمومي 
براي كاهش مصرف در زمان اوج بار داش��تيم، امسال 
هم پيش بيني اين اس��ت كه همكاري بيش��تر شود، 
وس��ايل پايش و اندازه گيري از ادارات را كامل كرديم 
و باتوجه به مصوبه هيات وزي��ران در مناطق عادي از 
س��اعت ۱2 و در مناطق گرمس��ير همزمان با خاتمه 
ساعات كاري )س��اعت۱3( سيستم هاي سرمايشي 

خاموش مي شوند.
سخنگوي صنعت برق پيش بيني كرد كه با مديريت 

مصرف برق در بخش اداري ح��دود ۱000 مگاوات 
كاهش مصرف را شاهد باشيم. وي خاطرنشان كرد: 
در بخش صنعت هم هماهنگي هاي خوبي با وزارت 
صم��ت صورت گرفت��ه و مش��كلي در اين خصوص 
نيس��ت، براي صنايعي كه در شهرك هاي صنعتي 
مستقر هستند ۱2 س��اعت طي هفته با ما همكاري 
مي كنند، براي صنايع خردتر از شهرك هاي صنعتي و 
كوچك هيچ گونه مديريت مصرفي برنامه ريزي نشده 
و مي توانند بدون محدوديت از برق اس��تفاده كنند 
هرچند توصيه مي شود همكاري با ما را ادامه دهند 
و براي صنايع بزرگ هم در حال هماهنگي با وزارت 
صمت هستيم كه ميزان مصرف انرژي شان را با توجه 
به برنامه تعميرات و تعطيلات س��الانه و جابه جايي 

بار تدوين كنند.
رجبي مشهدي درباره عرضه برق تجديدپذير در بورس 
نيز توضيح داد: در حال راه اندازي تابلوي سبز هستيم 
و امكان عرضه انرژي تجديدپذير را براي مصرف انرژي 
صنايع؛ يك درصد و براي بخش اداري كشور 20درصد 
اعلام ش��ده كه البته وزارت نيرو براي س��ال اول عدد 
كمتري را پيش بيني كرده و بنا بر اين است كه از طريق 

تابلوي سبز عرضه و خريداري شود.
وي خاطرنش��ان كرد: در حال حاض��ر حدود ۱03۸ 
مگاوات ظرفيت منصوبه نيروگاه تجديدپذير كشور 
اس��ت و اميدواريم ظرف يك تا 2 م��اه آينده ما ۱20 
مگاوات ديگر اضافه و تا پايان س��ال رقم قابل توجهي 

از ظرفيت نيروگاه تجديدپذير در كشور افزوده شود.

سخنگوي شركت ملي گاز گفت: با برنامه ريزي هاي 
صورت گرفته مش��كلي براي تامي��ن گاز نيروگاه ها 
در ايام پيك نخواهيم داش��ت و اكن��ون نيز در حال 
برنامه ريزي براي اجراي تدابير درنظر گرفته ش��ده 

براي گذر از زمستان سال جاري هستيم.
عباس اعظمي در گفت وگو با ايسنا، با اشاره به اقدامات 
صورت گرفته براي تامين گاز نيروگاه ها، اظهار كرد: 
علي رغم اينكه صنعت گاز در بخش پالايشگاه هايي 
و خطوط انتقال و ايستگاه هاي تقويت فشار گاز وارد 
مدار تعميرات شده و در اين تعميرات حال انجام است 
تا مانند فصول سرد س��ال گذشته با حداقل چالش 
مواجه ش��ويم و در آمادگي كامل ب��راي تامين گاز 
كشور باشيم اما مش��كلي براي تامين گاز نيروگاه ها 

وجود ندارد.
وي با بيان اينكه در حال حاضر روزانه 250 ميليون متر 
مكعب گاز به نيروگاه ها منتقل مي ش��ود، تاكيد كرد: 
براي دوران پيك نيز برنامه ريزي صورت گرفته و طبيعتا 

در آن زمان متناسب با نياز نيروگاه ها گاز بيشتري را در 
اختيار آنها قرار مي دهيم. سخنگوي شركت ملي گاز 
افزود: بر اساس تدابير در نظر گرفته شده پيش بيني 
مي شود كه مش��كلي براي تامين سوخت نيروگاه ها 
وجود نداشته باشد و شركت گاز ايران آمادگي كامل 

براي تامين سوخت نيروگاه ها دارد.
اعظمي با اشاره به اقدامات صورت گرفته براي گذر از 
زمستان سال جاري نيز، گفت: در سال گذشته طي 
يك برنامه ريزي منسجم توانستيم با كمترين چالش 
زمستان را پشت سر بگذاريم و بلافاصله پس از گذر از 
پيك برنامه ريزي براي زمستان سال جاري انجام شد 

كه درحال تكميل است.
وي با بيان اينكه در حال حاضر در تمام نقاط كشور 
مطابق با برنامه آماده سازي تاسيسات در حال انجام 
است، گفت: تا قبل از شروع فصول سرد سال مطابق 
برنامه گام به گام تا مرحله عملياتي اين برنامه ها پيش 

خواهيم رفت.

خبرگزاري تاس در گزارشي اعلام كرد كه تعدادي 
از كش��ورهاي شركت كننده در توافق ائتلاف اوپك 
پلاس به ط��ور داوطلبانه توليد نف��ت خود را از اول 
ماه مه تا پايان س��ال جاري ميلادي باز هم كاهش 

داده اند.
به گزارش تسنيم، خبرگزاري تاس در گزارشي اعلام 
كرد كه تعدادي از كشورهاي شركت كننده در توافق 
ائتلاف اوپك پلاس به طور داوطلبانه توليد نفت خود را 
از اول ماه مه تا پايان سال جاري ميلادي كاهش داده اند 
و مجم��وع كاهش توليد نفت اكن��ون ۱.۶۶ ميليون 
بشكه در روز برآورد شده است. بر اساس اين گزارش، 
كشورهاي عضو اوپك پلاس در تاريخ 2 آوريل كاهش 
داوطلبانه توليد نفت خود را تا سال 2023 اعلام كردند.
عربستان سعودي تصميم گرفته است توليد نفت خود 
را از ماه مه تا پايان سال 2023 به ميزان 500 هزار بشكه 
در روز كاهش دهد، در حالي كه امارات ۱44 هزار بشكه 
در روز، عراق 2۱۱ هزار بشكه در روز، كويت ۱2۸ هزار 

بش��كه در روز، عمان 40هزار بشكه در روز، الجزاير با 
4۸هزار بش��كه در روز، قزاقستان با ۷۸هزار بشكه در 

روز و گابن با ۸هزار بشكه در روز كاهش مي دهند.
الكساندر نواك، معاون نخس��ت وزير روسيه پيش از 
اين در سال جاري ميلادي اعلام كرده بود كه روسيه 
كاهش داوطلبانه توليد نفت خود را به ميزان 500 هزار 
بشكه در روز از ميانگين سطح فوريه تا پايان سال 2023 

تمديد خواهد كرد.
در 2 آوريل، تعدادي از كشورهاي اوپك پلاس كاهش 
توليد داوطلبانه خود را از ماه مي تا پايان سال 2023 
اعلام كردند. تصميم��ات در مورد اين موضوع پس از 
نشس��ت كميته نظارت وزراي اوپك پلاس كه در 3 
آوريل برگزار ش��د تأييد ش��د. مجموع كاهش توليد 
داوطلبانه نفت در آن زمان ۱.۶۶ ميليون بشكه در روز 
برآورد شده بود و اين تصميم علاوه بر توافقات اجرايي 
در نوامبر 2022 مبني بر كاهش 2 ميليون بشكه در روز 

در چارچوب توافق اوپك پلاس اتخاذ شد.

قيمت نفت تحت تاثير انتشار 
آمار اقتصادي از سوي چين

قيمت نفت در معاملات روز سه شنبه بازار آسيا، تحت 
تاثير آمار اقتصادي مختلفي كه از سوي چين منتشر شد 
و پيش بيني كاهش ذخاير نفت امريكا، تغيير چنداني 
نداش��ت و ثابت بود. بهاي معاملات نفت برنت با هفت 
سنت افزايش، به ۷۹ دلار و 3۸ سنت در هر بشكه رسيد. 
بهاي معاملات وس��ت تگزاس اينترمديت امريكا با ۱۱ 
سنت افزايش، به ۷5 دلار و ۷۷ سنت در هر بشكه رسيد. 
هر دو ش��اخص معاملات روز دوشنبه را با بيش از يك 
دلار كاهش به پايان رسانده بودند. آمار رسمي نشان داد 
فعاليت بخش توليد چين در آوريل، كاهش غيرمنتظره اي 
پيدا كرد كه نخستين رشد منفي از دسامبر در شاخص 
مديران خريد بخش توليد بود. انتظار مي رفت احياي 
اقتصادي و صنعتي چين از پاندمي ويروس كرونا، تقاضا 
براي نفت را امسال تقويت كند. تحليلگران گروه »اي ان زد 
ريسرچ« با اشاره به آمار فعاليت بخش توليد چين، اظهار 
كردند: قيمت نفت پس از انتشار آمار اقتصادي ضعيف 
از س��وي چين كه نگراني ها نس��بت به احياي نابرابر را 
برانگيخت، كاهش يافت. با اين حال، نشانه هاي مثبتي 
از احيا بر اساس هزينه انجام شده در طول تعطيلات پنج 
روزه هفته طلايي در بزرگ ترين وارد كننده نفت جهان 
وجود دارد. در تعطيلات آخر هفته، ش��بكه تلويزيوني 
سي س��ي تي وي چين گزارش كرد: سفرهاي مسافري 
در روز نخست تعطيلات روز كارگر چين، ۱5۱.۸ درصد 
در مقايسه با مدت مش��ابه سال گذشته افزايش يافت. 
در حالي كه تعداد سفرهاي هوايي جاده اي، آبي و ريلي 
در نخستين روز تعطيلات به 5۶.۹۹ ميليون رسيد. در 
اين بين، تحليلگران در نظرسنجي روز دوشنبه رويترز 
پيش بين��ي كردند: ذخاير نفت امريكا هفته گذش��ته 
براي سومين هفته متوالي كاهش پيدا كرده است. اين 
نظرسنجي پيش از انتشار آمار ذخاير نفت و فرآورده هاي 
نفتي امريكا از سوي موسسه امريكن پتروليوم در روز سه 
ش��نبه و اداره اطلاعات انرژي امريكا در روز چهارشنبه 
انجام شد. با اين حال، انتظار مي رود بانك مركزي امريكا 
در نشست سياست گذاري خود كه روزهاي سه شنبه و 
چهارشنبه برگزار مي شود نرخ بهره را به ميزان 25 واحد 
ديگر افزايش دهد. افزايش نرخ بهره اغلب باعث كاهش 
تقاضا براي سوخت مي شود. بر اساس گزارش رويترز، 
نگراني ها نسبت به مشكلات بانكي در هفته هاي اخير 

بازار نفت را تحت تاثير قرار داده است.

كابوس فروش خوزستان و 
صندوق هاي بازنشستگي

در اين پايان نامه با بررسي دقيق اشاره شده كه هر عاملي 
كه منجر به كاهش درآمد صندوق هاي بازنشستگي شود 
در صورت ع��دم مديريت صحيح مي تواند ايجاد كننده 
بحران باشد. عواملي چون؛ افزايش رشد جمعيت كشور، 
رشد نامطلوب اقتصادي، اتكاي عمده به درآمدهاي نفتي، 
كاهش توليد و افزايش نرخ بي��كاري، عدم پرداخت به 
موقع تعهدات دولت به صندوق هاي بازنشستگي، ضعف 
سيستم مديريتي صندوق ها، تعدد قوانين، تحريم نظام 
اقتصادي كشور و عدم تمركز كلان مديريتي از عوامل 
كيفي )ناپارامتريك( در نابس��اماني هاي صندوق هاي 
بازنشستگي است. سن بازنشستگي، تعداد افراد تحت 
پوشش بيمه ش��ده اصلي، فرمول محاسبه مستمري 
بازنشستگي، تعداد سال هاي بيمه پردازي و... نيز از جمله 
عوامل كمي )پارامتريك( محسوب مي شود. مبرهن است 
در صورت وقوع هر نوع نابساماني در صندوق ها، بيش از 
نيمي از جمعيت كشور كه حدود 52 درصد كل جمعيت 

را شامل مي شود، درگير اين بحران خواهند بود. 
5( س��وال اصلي نيز اين اس��ت كه راهكار پيشگيري از 
بحران هاي ناشي از وضعيت صندوق هاي بازنشستگي 
با تاكيد بر س��ازمان تامين اجتماعي چ��ه خواهد بود؟ 
موضوعات��ي چون اصلاح��ات پارامتري��ك، اصلاحات 
سيس��تمي، اصلاحات س��اختاري، اصلاحات اجرايي، 
اداري و مديريتي به عنوان مهم ترين ضرورت اصلاحي 
اشاره ش��ده اس��ت. براي اين منظور برقراري حكمراني 
مطلوب در صندوق ها، شكل گيري اراده ملي براي انجام 
اصلاحات، ثبات مديريت حرفه اي صندوق ها، شايسته 
سالاري، تخصص گرايي و به گزيني، بهبود مديريت ذخاير 
مستمري ها، تقويت و پايدارسازي منابع مالي بيمه هاي 

پايه به عنوان مهم ترين پيشنهادات ارايه شده است.
در گام اول بايستي كارآمدي را ارتقا و بهره وري را در سامان 
تامين اجتماعي بالا برد و بعد به دنبال اصلاحات سيستمي 
و ساختاري رفت. تا مادامي كه چنين نشود هر چقدر هم 
هزينه و مصرف سازمان را از طريق اصلاحات پارامتريك 
كاهش دهيم ب��از هم به دليل س��وءمديريت نتايج اين 
اصلاحات نمي تواند در بلندمدت چالش اصلي سازمان 
تامين اجتماعي و صندوق هاي بازنشستگي را حل كند. 

۶( اصلي ترين و اولويت دارترين گزاره در اين اصلاحات، 
اصلاحات مديريتي –اجرايي اس��ت و مهم ترين راهبرد 
داش��تن مديران شجاع، متخصص و شايس��ته و داراي 
تفكرات راهبردي است. مشكل امروز اين است كه در نظام 
مديريتي شايسته سالاري و به گزيني رعايت نمي شود 
و ميران ش��جاع و اهل اتخاذ تصميمات اصلاحي بزرگ 
مشاهده نمي شود. در صورتي كه به اين ضرورت ها توجه 
شود، نيازي نيست به خوزس��تان و كيش و قشم چوب 
حراج بزنيم و قلمروي زميني مان را به فروش برس��انيم. 
در غير اين صورت بايد منتظر تبديل مسائل به بحران ها و 

ابربحران هاي بزرگ باشيم.

آمادگي ژاپن براي انتقال 
تجربيات مقاوم سازي 

ساختمان ها به ايران
ريي��س بخش همكاري هاي اقتصادي س��فارت 
ژاپن از آمادگي اين كشور براي انتقال تجربيات 
و اطلاعات خود به جمهوري اسلامي ايران براي 

مقاوم سازي ساختمان ها خبر داد.
به گزارش ايرنا، »هيروكي نيشي« روز سه شنبه 
در آيين افتتاحي��ه دومين كنفرانس بين المللي 
بهبود تاب آوري بيمارستان ها و مراكز حياتي در 
مركز تحقيقات راه، مس��كن و شهرسازي گفت: 
ايران و ژاپن تش��ابه زيادي دارند كه يكي از اين 
شباهت ها زلزله خيز بودن اين دو كشور است. طي 
اين س��ال ها دولت ژاپن توانسته توانمندي هاي 
خود را در خص��وص تاب آوري س��اختمان ها و 
مقابله با مخاطرات ناش��ي از زلزله افزايش داده 
و بر همين اس��اس به دنب��ال اين اس��ت تا اين 
تجربيات خود را به ديگر كشورها از جمله ايران 

به اشتراك بگذارد.
وي اضافه ك��رد: با همي��ن پيش زمين��ه پروژه 
بهتاب در 2 ف��از در ايران با همكاري وزارت راه و 
شهرسازي و دفتر اسكان بشر ملل متحد اجرايي 
ش��ده كه اميدواري��م نتايج اين پ��روژه بتواند به 
استحكام هر چه بيشتر بيمارس��تان ها و اماكن 
پزشكي كشور كمك كرده و از سوي ديگر آمادگي 
جمهوري اسلامي ايران را براي مقابله با زلزله روز 

به  روز افزايش دهد.
نيش��ي با اش��اره به تدوين برنامه هايي مشترك 
از س��وي ايران و ژاپن گفت: برگزاري دوره هاي 
آموزش��ي بلندمدت با ه��دف كاهش مخاطرات 
زلزل��ه و كارگاه مش��ترك ط��رح مقاوم س��ازي 
س��ازه هاي فلزي از جمله اي��ن برنامه ها بوده كه 
در كارگاه مش��ترك موفق شديم استانداردهاي 
مقاوم س��ازي س��ازه هاي فل��زي را ب��ر اس��اس 
اس��تانداردها در مق��ررات س��اختمان در ايران 

گنجانده و آن را اصلاح كنيم.



روز گذشته شاخص كل بورس تهران دوباره ركوردشكني 
كرد وارد تراز جديدي شد؛ شاخص كل در اين روز توانست تا 
محدوده دو ميليون و 500 هزار واحد برسد و كام سهامداران 
را شيرين كند. البته اين رشد شاخص همراه با ورود نقدينگي 
به بازار بود و بسياري از كارشناسان عقيده دارند كه رشد 

بورس حداقل تا فصل مجامع ادامه دار خواهد بود.
حدود س��ه ماه است كه بورس تهران روند صعودي را آغاز 
كرده و احتمالا اين روند تا دو ماه آينده نيز ادامه دار باشد در 
نتيجه مي توان گفت نيمه ابتدايي سال بازار تا حدود زيادي 

مثبت است و اصلاحات سنگيني را تجربه نخواهد كرد. 
از سوي ديگر  به گفته كارشناسان يكي از محرك هاي اصلي 
حركت بازار سرمايه قيمت دلار است كه يك فضاي رشدي 
را تجربه مي كند و بازار س��رمايه در حال حاضر در سطح 
تعادلي خود قرار دارد. در حال حاضر دلاري كه براساس آن 
در بازار سرمايه معامله انجام مي شود حدود ۳۸ هزار تومان 
است كه يك اختلاف حدود ۴۳ درصدي با قيمت دلار در 
بازار آزاد دارد و اين نشان مي دهد كه انتظارات بر اين است 

كه دلار حواله جاي رشد دارد.
طبق تجربه سنوات گذشته، بازار بر مبناي انتظارات حركت 
مي كند و انتظاري كه براي افزايش قيمت دلار موثر در بازار 
)و نه قيمت دلار بازار آزاد( وجود دارد، دليل محكمي براي 
خريداراني اس��ت كه از موضع خود در ب��ازار بورس كوتاه 
نمي آيند. واقعيت اين است كه بازار هميشه به افرادي كه 
منتظر اصلاح هستند ركب مي زند و طي اين چند هفته مدار 

بازار بر روي رشد حركت مي كند.
به نظر مي رسد س��طح تعادلي بازار بر روي ۲50 ميليارد 
دلار باشد كه در اين محدوده ها مي تواند استراحتي داشته 
باشد. ميانگين ارزش معاملات در حال حاضر بين ۱5 تا ۱۷ 
ميليارد دلار است كه در اين محدوده ها هر اصلاح كوتاهي 
فرصتي براي ورود است. سه معيار اساسي براي ارزيابي بازار 
وجود دارد. نخست قيمت دلار، دوم نرخ بهره بانكي و سوم 
نرخ هاي جهاني است. استنباط فعلي  از بازار اين است كه بر 
خلاف سال ۹۹ بازار در سطح تعادلي قرار دارد. در سال ۹۹ 
بسياري از پارامترها نشان دهنده حبابي بودن بازار بود ولي 
هم اكنون شاخص كل در مرز حدود ۲ ميليون و 500 هزار 

واحدي بسياري از معيارهايش با آن سال متفاوت است.

بورسنزوليميشود؟
حميد ميرمعيني، كارشناس بازار سرمايه به خبرآنلاين 
گفت: س��ال ها اس��ت كه رش��د بورس در نتيجه توسعه 
ش��ركت هاي صنعتي و معدني و خدماتي و رشد درآمد 

ش��ركت ها حاصل از توليد يا خدمات نبوده اس��ت، بلكه 
عمدتا در نتيجه رشد تورم بوده است و تورم منجر به رشد 
درآمد ريالي خيلي از شركت ها شده است. اين كارشناس 
بازار س��رمايه در ادامه گفت: در چند سال اخير توليد 
ناخالص داخلي نه تنها صفر بوده است بلكه منفي نيز 
بوده است؛ در سال ۱۳۹۴ نزديك به ۴۲0 ميليارد دلار 
توليد ناخالص داخلي داشته ايم و در حال حاضر توليد 
ناخالص داخلي به ۲۸0 ميليارد دلار رسيده است كه 
در نتيجه كاهش درآمدهاي نفتي و كاهش ارزش پول 
ملي بوده است و در نتيجه درآمد سرانه در كشور كاهش 

چشمگيري پيدا كرده است.
ميرمعيني در ادامه گفت: در چند س��ال اخير از نظر 
ريالي درآمد شركت ها دو تا سه برابر شده است كه در 
نتيجه رشد قيمت ها يا جهش تورمي بوده است و اين 
رشد شاخص كل بورس س��وء مديريت ها را از طريق 
تورم پوشش داده است و شركت ها عمدتا نتوانستند 
رشد واقعي و حقيقي را كه بايد از ميزان توليد يا توسعه 
كسب و كار باشد را به نمايش بگذارند و در نتيجه رشد 
شاخصي كه ما شاهد آن هستيم در نتيجه رشد عمومي 

قيمت ها يا جهش تورم است.
او در ادامه در خصوص شرايطي كه در سال ۱۳۹۹ منجر 
به سقوط بورس ش��د؛ گفت: طول سال ۱۳۹۸ و ۱۳۹۹ 
دلايل��ي از قبيل كم عمق بودن ب��ازار، عدم هماهنگي و 

مديريت صحيح بازار سرمايه و عدم آمادگي بازار سرمايه 
براي جذب نقدينگي منجر به ايجاد يك دوره هيجاني در 
بازار سرمايه شد و خيلي از شركت ها وارد فاز حباب شدند و 
به ارزندگي نرسيدند و تمام عوامل دست به دست يكديگر 
دادند تا بازار شروع به ريزش كند و ناهماهنگي در ساختار 
تصميم گيري دولت و افزايش نرخ بهره و صندوق هايي كه 
به بازار عرضه شد دس��ت به دست يكديگر دادند تا روند 
بازار سرمايه به سمت تنزل حركت كند و در نهايت افت 
دو س��ال هاي رقم خورد كه تاثير بسيار زيادي بر اعتماد 
مردم گذاشت و تنها يك عامل نبوده است كه بر سقوط 
بورس تاثير گذاشت، بلكه چندين عامل دست به دست 

يكديگر دادند.
اين كارشناس بازار سرمايه در ادامه با اشاره به اينكه خيلي 
بعيد به نظر مي رس��د كه در ش��رايط فعلي افت ناگهاني 
شاخص كل بورس رقم بخورد؛ گفت: »در صورتي كه جريان 
سياسي به حالت تنش زا بازگردد و قيمت دلار در بازارهاي 
موازي رشدهاي شارپي را تجربه كند، ممكن است شاهد 
افت شاخص كل بورس باشيم و در صورتي كه رخ دادهاي 
خاص سياسي نداشته باشيم، به نظر نمي رسد كه شاخص 
كل بورس دچار روند كاهش��ي ش��ود.در حال حاضر بازار 
سرمايه در مسير درس��تي در حال حركت است و تعداد 
انگشت شماري از سهم هاي كوچك رشد حبابي را تجربه 

مي كنند و كليت بازار مديريت شده است.

بازارازدريچهمعاملات
شاخص كل بورس تهران در پايان معاملات ديروز سه شنبه، 
۱۲ ارديبهش��ت با ۳۷ هزار و ۶۹0 واحد افزايش و ورود به 
كانال ۲.5 ميلي��ون واحد، در ارتفاع ۲ ميليون و 5۱۸ هزار 
واحدي ايستاد. ش��اخص هم وزن با ۲0 هزار و ۴۳۴ واحد 
افزايش به ۸۴5 هزار و ۳۹۶ واحد و ش��اخص قيمت با ۱۲ 

هزار و ۳۸ واحد رشد به ۴۹۸ هزار و 5۳ واحد رسيد.
روز سه شنبه در معاملات بورس تهران، بيش از ۲۳ ميليارد و 
۷۸ ميليون سهم، حق تقدم و اوراق بهادار به ارزش ۱۷5 هزار 
و 5۸ ميليارد ريال معامله شد. فولاد مباركه اصفهان )فولاد( 
با چهار هزار و 5۴۳ واحد، مخابرات ايران )اخابر( با سه هزار و 
۹۴۲ واحد، صنايع پتروشيمي خليج فارس )فارس( با سه 
هزار و ۳0۹ واحد، توسعه معادن و صنايع معدني خاورميانه 
)ميدكو( با ۲ هزار و ۱۲0 واحد، پالايش نفت اصفهان )شپنا( 
با يك هزار و ۸۴۱ واحد و كشتيراني جمهوري اسلامي ايران 
)حكشتي( با يك هزار و ۲۳۳ واحد تاثير مثبت بر شاخص 

بورس داشتند.
همچنين پتروشيمي پرديس )شپديس( با ۳۷۴ واحد، 
پتروشيمي شيراز )ش��يراز( با ۲۷۷ واحد، نفت سپاهان 
)شسپا( با ۱۹۶ واحد تاثير منفي بر شاخص بورس داشتند. 
بر پايه اين گزارش، روز گذش��ته ايران خ��ودرو )خودرو(، 
گسترش سرمايه گذاري ايران خودرو )خگستر(، شركت 
سرمايه گذاري تامين اجتماعي )شستا(، سايپا )خساپا(، 
فولاد مباركه اصفهان )فولاد(، بانك ملت )وبملت( و بانك 
صادرات ايران )وبصادر( در نمادهاي پُرتراكنش قرار داشتند. 
گروه خودرو هم در معاملات روز سه ش��نبه صدرنش��ين 
برترين گروه هاي صنعت شد و در اين گروه چهار ميليارد و 
۱۹5 ميليون برگه سهم به ارزش ۲۱ هزار و ۹۳۸ ميليارد 

ريال دادوستد شد.
شاخص فرابورس نيز در چهارمين روز كاري هفته بيش 
از 5۷۷ واحد افزايش داش��ت و به ۳۱ ه��زار و ۷۲۲ واحد 
رسيد. در اين بازار بيش از ۹ ميليارد و ۴۱۸ ميليون برگه 
سهم و اوراق مالي دادوستد شد و تعداد دفعات معاملات 
اي��ن روز فرابورس بي��ش از 5۲0 ه��زار و 55۷ نوبت بود. 
فولاد هرمزگان جنوب )هرمز(، سرمايه گذاري مالي سپهر 
صادرات )وسپهر(، پتروش��يمي زاگرس )زاگرس(، گروه 
انتخاب الكترونيك آرمان )انتخاب(، بيمه پاسارگاد )بپاس( 
و بانك دي )دي( تاثير مثبت بر شاخص فرابورس داشتند. 
در مقابل پليمر آرياساسول )آريا(، سنگ آهن گهرزمين 
)كگهر( و پالايش نفت لاوان )شاوان( با تاثير منفي بر اين 

شاخص همراه بودند.
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مزيتهاياوراق
گواهيسپردهنفت

ايرنا| طرح گواهي س��پرده كالاي��ي نفتي به منظور 
ايجاد يك ابزار مالي مدنظر قرار گرفته است. به طوري 
كه بنگاه هاي بزرگ بتوانند معاملات نفتي انجام دهند. 
مجموعه بورس كالايي كشور ترجيح داده است برخي 
از ريسك هايي را كه ممكن اس��ت به اين ابزار منتقل 
ش��ود، كنترل كند. به همين دلي��ل، در طرح گواهي 
 س��پرده بر خلاف اوراق سلف نفتي شاهد هستيم كه 
ما به ازاي فيزيكي كالا در انبار موجود اس��ت و س��لف 
فروشي نمي ش��ود. امكان وثيقه سازي براي فاينانس، 
اخ��ذ وام روي اين گواهي ها و انج��ام معاملات ثانويه 
ازجمله امكاناتي اس��ت كه براي اين ابزار مالي تعريف 
شده است. اين موارد كمك مي كند كه گشايش هايي 
براي بنگاه هاي اقتصادي داشته باشيم و برخي مزيت ها 
براي طرح به وجود بيايد.تمام ابزارهاي مالي بايد بازار 
دسته دوم داشته باشند و مواردي همچون امكان تهاتر 
گواهي ها با خدمات و انجام معاملات روي آنها در همين 
ارتباط معنا مي يابد. مجيد ناصري نژاد، عضو كميسيون 
انرژي مجلس ش��وراي اس��لامي در خصوص گواهي 
سپرده كالايي نفتي و مزيت هاي آن اظهار داشت: طي 
سال هاي گذشته موضوع ورود نفت به معاملات بورسي 
كشور مطرح بوده اس��ت. تاكنون چند بار اين موضوع 
پيگيري شده، اما به نتيجه مطلوب نرسيده است. وي 
افزود: بنده همواره مطرح كرده ام كه اين اقدام بس��يار 
خوب اس��ت و مي تواند تأثير مثبتي بر چرخه اقتصاد 
كشور داشته باشد. با اين وجود نمي دانيم چرا اين اقدام 
به كندي صورت مي گيرد و تاكنون به موفقيت نرسيده 
است. عضو كميسيون انرژي مجلس گفت: عرضه نفت 
در بورس در كشورهاي مختلف تجربه شده و كارآيي 
خود را نشان داده است. اين اقدام مي تواند تحرك خوبي 
در اقتصاد كش��ور ايجاد كند و به ويژه در بحث فروش 
نفت كمك كننده باشد. ناصري نژاد با بيان اينكه يكي از 
مشكلات فعلي كشور اين است كه در فروش نفت مشكل 
داريم، ادامه داد: محدوديت هايي در اين زمينه داريم و 
دولت با مسائلي روبرو است. وارد كردن نفت به فضاي 
بورسي كشورمان و اينكه اجازه دهيم بخش خصوصي 
در اين حوزه فعاليت داشته باشد و به خريد و فروش نفت 
و فرآورده هاي نفتي بپردازد، مي تواند پويايي خوبي را 
در اقتصاد كشور ايجاد كند. وي تاكيد كرد: با توجه به 
تمامي آنچه گفته شد، گواهي سپرده كالايي نفتي طرح 
بسيار خوبي است و همه بايد كمك كنيم كه اين طرح 
به نتيجه برسد و جامعه از ثمرات مثبتش بهره مند شود. 
اين نماينده مجلس بيان كرد: قبلًا ما طرح هايي در زمينه 
ورود نفت به بورس داشتيم و تلاش شده است در گواهي 
سپرده نواقص طرح هاي قبلي پوشش داده شود. رويكرد 
مثبتي در اين روش در پيش گرفته شده است. مثلًا ما در 
اوراق سلف نفتي به نوعي به آينده فروشي داشتيم، اما 
در گواهي سپرده ما به ازاي فيزيكي نفت در انبار موجود 
است و حتي اگر صاحبان گواهي بخواهند مي توانند آن را 
به صورت فيزيكي تحويل بگيرند. به گفته ناصري نژاد، در 
طرح هاي قبلي بخش خصوصي به بورس بي اعتماد شد، 
حالا تا وقتي سرمايه گذاران در مورد زواياي پيدا و پنهان 
طرح مطمئن نشوند، به اين موضوع ورود نمي كنند. از 
آنجايي كه گواهي سپرده كالايي نفتي طرح جديدي 
است، بايد ريسك ها را تا حد امكان كاهش دهيم. تلاش 
شده است كه ما به ازاي فيزيكي نفت در انبار موجود باشد 
و براي كالايي كه وجود دارد، گواهي صادر شود، اين اقدام 
مثبت است و مي تواند در جلب اعتماد سرمايه گذاران 
موثر باشد. وي گفت: يكي از جنبه هاي مثبت گواهي 
س��پرده كالايي نفتي مش��وق هايي اس��ت كه در اين 
طرح پيش بيني شده اس��ت. امكان وثيقه سازي براي 
فاينانس، اخذ وام از بانك ها و معامله بر روي گواهي ها 
جنبه تشويقي براي س��رمايه گذاران دارد و در جذب 
آنها موثر است. وقتي بخش خصوصي سرمايه گذاري 
انجام مي دهد بايد بتواند از اين فرصت به نحو احسنت 
استفاده كند. عضو كميس��يون انرژي مجلس تاكيد 
كرد: اينكه از گواهي ها براي وثيقه استفاده شود، امكان 

خوبي براي سرمايه گذاران فراهم مي كند. 

پيشبينيوضعيتسودسازي
صنايعبورسيدر۱۴۰۲

فرداي اقتصاد| سپهر سعادت، كارشناس بازار گفت: 
اتفاق بنيادي خاصي در بازار نيفتاده و به نظر مي رسد 
رشد دلار و اوج گرفتن مجدد انتظارات تورمي اصلي ترين 
عوامل رشد قيمت ها در بازار سهام بوده است. از اين رو 
رشد فعلي را مي توان يك رشد اسمي قلمداد كرد. طي 
سال گذشته هيچگونه تحول بنيادي چه در سطح كلان 
اقتصاد كشور و چه در سطح صنايع و شركت ها رخ نداده 
است زيرا ما هرساله اقتصادي ضعيف تر را شاهد هستيم 
كه منجر به كاهش توليد و عدم بهره برداري از طرح هاي 
توسعه شركت ها مي شود.  سعادت در رابطه با احتمال 
تداوم روند صع��ودي بورس تهران عنوان كرد كه ادامه 
اين مسير افزايشي، وابستگي بسياري به سياست هاي 
اقتص��ادي دولت دارد و بايد ديد كه آيا سياس��ت گذار 
همچنان قصد دارد بر سياست هاي ارزي و پولي اخير 
خود پافش��اري كند يا خير. او عنوان ك��رد كه برخي 
سياست ها از جمله محدوديت هايي كه در بازار ارز و سكه 
ايجاد شد، موجي از سرمايه را به بازار سهام روانه كرد اما 
سياس��ت هايي همچون ارز ۲۸500 توماني و اصرار بر 
تداوم آن از مسائلي اس��ت كه مي تواند بر مسير آينده 
بورس تهران اثرگذار باشد. سعادت در رابطه با حواشي 
ارز ۲۸500 توماني در قيمت پايه محصولات عرضه 
شده در بورس كالا عنوان كرد كه اين موضوع در ابتدا 
منجر به اين شد كه برخي شركت ها محصولاتشان 
را با نرخ هاي پايين تري از قبل به فروش برسانند و با 
كاهش حاشيه سود همراه شوند اما انتظار نمي رود كه 
دولت و سياست گذار بتواند اين مسير را براي طولاني 
مدت در پيش بگيرد و احتمالا به زودي شاهد برچيده 
ش��دن ارز ۲۸500 توماني باشيم همانطور كه طي 
هفته هاي اخير شركت ها با رقابت خوبي براي فروش 

محصولاتشان در بورس كالا مواجه شدند.

دلارزداييرييسيبورسرا
تهديدميكند؟

تجارت نيوز| از زماني كه دولت سيزدهم روي 
كار آمد واژه اي جديد در اقتصاد كش��ور با عنوان 
جراحي اقتصادي مطرح شد. جراحي كه نتيجه 
آن عفوني شدن وضعيت اقتصاد كشور و معيشت 
مردم بود و نتيج��ه  مطلوبي در پي نداش��ت. اما 
دولت سيزدهم هنوز بر نتايج روشن و قابل قبول 
عملكرد خود پافشاري مي كند و هر روز به دنبال 
عملي كردن پروژه اي جديد براي ترميم وضعيت 
اقتصادي كشور است. نكته قابل توجه اينجاست 
كه اين پروژه ها تا به امروز نتيجه عكس داده اند و 
به جاي بهتر شدن شرايط، اوضاع اقتصادي كشور 

را تا حدود زيادي وخيم كرده اند.
دولت س��يزدهم از اولين روزهاي كاري خود به 
دنب��ال حذف دلار از اقتصاد كش��ور ب��ود، بدون 
توجه به اينكه حذف دلار پروژه شكس��ت خورده  
دولت هاي پيشين است. براي بررسي اين موضوع 
بايد به گذشته برگرديم؛ حدود ۱۷ سال پيش و در 
دوران رياست محمود احمدي نژاد، موضوع حذف 

دلار و تهاتر در كشور مطرح شد.
در آن زمان، احمدي نژاد با كش��ورهاي مختلف 
ق��رارداد تهات��ر امضا ك��رد، اما تا به ام��روز هيچ 
يك از اين قراردادها به نتيجه نرس��يده است. او 
در دولت ه��اي نهم و دهم نتوانس��ت برنامه خود 
را ب��راي ح��ذف دلار و جايگزي��ن ك��ردن تهاتر 
پياده س��ازي كند.اكنون دولت سيزدهم در حال 
م��رور تجربه  هاي شكس��ت خ��ورده دولت هاي 
پيشين است تا به زعم خود عملكرد مثبتي را در 

كارنامه خود ثبت كند.
رضا فاطمي امي��ن، وزير س��ابق صنعت و معدن 
گفته بود كه »مس��ير دلارزدايي از اقتصاد ايران 
سهل الوصول است«، از سوي ديگر وزير اقتصاد و 
ديگر وزراي دولت نيز موافق حذف دلار از اقتصاد 
كشور بودند. اين درحالي است كه هنوز كشوري 
با شرايط ايران تجربه حذف دلار از اقتصاد كشور 

خود را نداشته است.
به نظر مي رس��د هنوز كابينه دولت س��يزدهم با 
شرايط اقتصادي كش��ور آشنا نشده اند و در حال 
آزمون و خطا هس��تند؛ در نهايت اي��ن آزمون و 
خطا نتيجه اي جز س��قوط اقتصاد كشور و زيان 
بازارهاي مالي درپي نخواهد داشت. فروش نفت 
و صادرات محصولات مختلف كشور اغلب وابسته 
به دلار است و حتي تسويه تهاتر با ساير كشورها 
نيز به واسطه اين ارز انجام مي شود. ايران در حال 
حاضر تحريم هاي سنگيني را تجربه مي كند و در 
چنين شرايطي كشوري حاضر به معامله با ايران 
نيست. در چنين وضعيتي اگر دلار هم از چرخه 
معاملات حذف و به جاي يوآن كه سهم كمتري 
از اقتصاد جهاني دارد جايگزين ش��ود، ش��رايط 

وخيم تر خواهد شد.
دولت سيزدهم هنوز نتوانسته وعده هاي نخستين 
خود را عملي و مش��كلات اقتصادي كشور را حل 
كند، با وجود اين ش��رايط اكنون به دنبال حذف 

دلار از چرخه اقتصادي است.
تنها يك هفته از صحبت ه��اي رييس جمهوري 
مي گذرد و در اين مدت شاهد افزايش قيمت دلار 
هستيم. رييس دولت سيزدهم به سادگي توانست 
با يك جمله به شروع افزايش نرخ دلار كمك كند 
و احتمالا ش��اهد اوج گيري قيمت اين اسكناس 
امريكايي باشيم؛ در كنار دلار، بازارهاي مالي ديگر 
نيز در حال رشد هستند.در حال حاضر قيمت دلار 
در بازار به محدوده 55 هزار تومان رسيده است؛ 
اين يعني سود ش��ركت هاي دلاري بازار سرمايه 

روز به روز در حال افزايش است.
بورس و دلار ي��ك همگرايي دارن��د و با افزايش 
قيمت دلار بورس نيز با ي��ك فاصله زماني كوتاه 
صعودي مي شود و در مقابل با كاهش قيمت دلار 
نيز بازار س��رمايه تا حدودي روند نزولي به خود 
مي گيرد. با اين تفاس��ير چگونه دولت سيزدهم 
مي توان��د دلار را از چرخ��ه معاملات حذف كند. 
تمامي ش��ركت ها و صنايع، ص��ادرات خود را به 
واسطه اين اسكناس امريكايي انجام مي دهند و در 
اين شرايط كشوري حاضر نيست كه محصولات 

ايراني را با يوآن يا هر ارز ديگري خريداري كند.
مساله اينجاس��ت كه رايج ترين ارز براي مبادله 
بين كش��ورها، دلار اس��ت و دلارزدايي از اقتصاد 
كشور مي تواند ميزان صادرات را تا حدود زيادي 
كاهش دهد. با حذف دلار ميزان صادرات كشور 
نيز كاهش مي يابد، چون كشورهاي كمي حاضر 
به معامله با يوآن يا ارزهاي ديگر هس��تند و اغلب 
كشورها به واسطه ارزش دلار و شرايط اقتصادي 

به دنبال معامله با دلار هستند.
در نهاي��ت اين كاهش صادرات مي��زان درآمدها 
ش��ركت ها را كاه��ش مي ده��د. نكته اساس��ي 
اينجاست كه اغلب شركت هاي صادرات محور در 
بورس فعال هس��تند و كاهش سودآوري، موجب 
زيان سهامداران مي شود و اين يعني با تعويض يك 
ارز، اقتصاد كشور زير و رو مي شود و ميزان درآمدها 
نيز كاهش مي يابد. با اين حال به نظر مي رسد ركن 
مهم اقتصادي كشور يعني بازار سرمايه حذف دلار 
از اقتصاد را چندان هم جدي نگرفته اس��ت؛ چرا 
كه پس از صحبت هاي رييس جمهوري، بازارهاي 
مالي خصوصا بورس تكان خوردند و جهش رو به 
بالاي خود را آغاز كردند. بورس در اولين روز كاري 
هفته توانست بيش از سه درصد مثبت شود؛ اين 
سبزپوشي بازار به واسطه صنايع دلاري رخ داد و 
اين صنايع يك تنه بازار را مثبت كردند. در ادامه 
دو روز كاري بعدي يعني يكشنبه و دوشنبه نيز 
بازار سهام توانست جهش بس��يار خوبي داشته 
باش��د. در همين حال طي روزهاي اخير ارزش 
معاملات خرد به سطح ۲0 هزار ميليارد توماني 
را تجربه ك��رده و بازار هر روز ش��اهد ورود پول 

معامله گران حقيقي بوده است.

»تعادل«بررسيميكند

بورس سوار بر قطار رشد

سنگآهنوفولاددرسالميلاديجديد
فاطمه حقيقي، كارشناس ارشد سرمايه گذاري شركت 
توسعه معادن و فلزات و معادن درباره بازار سنگ آهن 
و فولاد نوشت: گرچه در نيمه اول سال ۲0۲۲ به دليل 
اعمال محدوديت ه��اي كروناي��ي در چين، كاهش 
س��اخت و س��از و كاهش تقاضا و اختلال در زنجيره 
تامين، كاهش قيمت سنگ آهن رقم خورد، اما با لغو 
محدوديت هاي كرونايي در فصل چهارم سال ۲0۲۲ 
و بازگشايي مرز هاي چين، نرخ سنگ آهن و به دنبال 
آن ساير محصولات زنجيره فولاد در مسير صعودي قرار 
گرفت. البته در زمستاني كه گذشت محدوديت هاي 
عرضه سنگ آهن، از جمله برزيل تحت تأثير آب و هوا 
و محدوديت فصلي زمستانه در چين نيز به حمايت از 

قيمت ها در سه ماهه اول ۲0۲۳ كمك كرد.
 )PMI( شاخص مديران خريد كاربران جهاني فولاد
از ۴۹.۳ در فوري��ه به 5۳.۲ در ژانوي��ه افزايش يافت 
كه نشان دهنده بهبود ش��رايط عملياتي و بازگشت 
توليد كنندگان فولاد است. افزايش ۳.۹ واحدي عمدتا 
تحت تأثير بازگشت س��ريع در آسيا )5۴.۱( و بهبود 
شرايط در اروپا )50.5( است، در حالي كه ايالات متحده 

با ركود ضعيف )۴۹.۳( همراه بوده است.
توليد در بخش جهاني ف��ولاد براي اولين بار در هفت 
ماه گذش��ته در ماه فوريه و با سريع ترين نرخ از ژوئن 
گذشته افزايش يافت. توليد كنندگان آسيايي دومين 
رشد قوي در توليد را از دسامبر ۲0۱0 به ثبت رساندند، 
در حالي كه همتايان اروپايي آنها اولين افزايش در ۱۲ 
ماه گذش��ته را ثبت كردند. توليد ف��ولاد امريكا براي 
پنجمي��ن ماه متوالي و با نرخ ضعيف تري نس��بت به 

اكتبر كاهش يافت.
سفارش��ات جدي��د در كاربران جهاني ف��ولاد براي 
اولين بار در هفت ماه گذش��ته و با س��ريع ترين نرخ 
از ژوئن ۲0۲۱ افزايش يافت. اش��تغال نيز در بخش 
جهاني مصرف كننده فولاد در ماه فوريه با قوي ترين 
نرخ در پنج سال گذشته افزايش يافت. آسيا بيشترين 
افزايش اش��تغال را در شش سال گذش��ته داشته، 
در حالي كه ش��ركت هاي اروپايي با س��رعت كمي 
بيشتر از ش��ركت هاي امريكايي به جذب نيرو ادامه 
دادند. تورم قيمت نهاده در مصرف كنندگان فولاد از 
بالاترين رقم هفت ماهه ژانويه كاهش يافت و كمتر 
از روند بلندمدت ب��ود. در مقابل، تورم قيمت توليد 
به سريع ترين نرخ از ژوئن گذش��ته رسيد و بالاتر از 
ميانگين بلندمدت خود باقي ماند. براي هر دو معيار، 
ايالات متحده س��ريع ترين افزايش و آسيا كمترين 

افزايش را ثبت كردند.

عواملمحركرشد
حمايت مالي احتمالي چين از بخش املاك بدهكار: 
طبق گزارش ها، دولت چين در حال برنامه ريزي براي 
راه اندازي يك صندوق املاك و مس��تغلات به ارزش 
۳00 ميليارد يوان يا ح��دود ۴۴.5 ميليارد دلار براي 
حل بحران بدهي اس��ت كه توسعه دهندگان املاك 

داخلي چين را تحت تأثير قرار مي دهد.

عواملتضعيفرشد:
نگراني هاي بازار در مورد كندي اقتصاد جهاني، ادامه 
محدوديت هاي توليد فولاد چين، ركود بخش املاك 
و كاهش تقاضاي فولاد چين. روند رش��د منفي براي 
سرمايه گذاري در املاك و زمين در حال ساخت چين 
كه در ژوئن به ترتيب 5.۴ و ۲.۸ درصد نسبت به سال 

قبل كاهش يافت.

پيشبينيهاازبازارسنگآهنوفولاد
در۲۰۲۳

اس اند پي با توجه به مزاياي گس��ترده تر بازگش��ايي 
چين، متوس��ط قيمت س��نگ آهن را براي سه فصل 
آتي س��ال جاري ۱۱۷.5۳ دلار در هر تن پيش بيني 
كرده است و انتظار مي رود در سال ۲0۲۳ كل واردات 
سنگ آهن به اروپا و ژاپن به ميزان ۱.۲ درصد افزايش 
يابد. شركت مورگان اس��تنلي و موسسه رتبه بندي 
فيچ، هر دو پيش بيني كرده اند كه قيمت سنگ آهن 
در سال ۲0۲۳ به ۱00 دلار در تن خواهد رسيد. انتظار 
مي رود كه كندي اقتصاد جهاني، تقاضاي سنگ آهن 
چين را در نيمه دوم س��ال كاهش دهد. همچنين در 
سال ۲0۲۳ قيمت سنگ آهن به دنبال كاهش توليد 
چين و چرخش اين كش��ور به س��مت آهن قراضه تا 
حدودي كاه��ش خواهد يافت. در اواي��ل ماه مارس، 
وزارت صنعت و فناوري اطلاعات چين اعلام كرد كه 
اين كشور مصرف قراضه فولاد خود را در سال جاري 
به ۲۶5 ميليون تن افزايش مي دهد كه نسبت به سال 

گذشته افزايش ۲5 درصدي را نشان مي دهد.
گرچه پتانس��يل صعودي براي قيمت سنگ آهن با 
بازگش��ايي چين و كاهش محدوديت هاي مربوط به 
Covid-۱۹ وجود دارد، اما انتظار نمي رود كه قدرت 
توليد يا تقاضاي فولاد چين بيش از نيمه دوم س��ال 

۲0۲۲ ادامه يابد.
از نظر تجارت سنگ آهن در س��ال ۲0۲۲، صادرات 
اوكراين به دليل درگيري با روسيه ۴5.۹ درصد كاهش 

يافت و به ۲۴ ميليون تن رس��يد. محموله هاي هند 
نيز – عمدتاً به چين – به دليل كاهش تقاضا و افزايش 
تعرفه هاي صادراتي ح��دود ۶۳ درصد كاهش يافت. 
تغيير ساختاري در صادرات اين كشور ها كسري تجارت 
دريايي جهاني را در سال ۲0۲۲ عليرغم كاهش تقاضا 
عميق تر كرد. مطابق پيش بيني موسس��ات مختلف 
انتظار مي رود صادرات اوكراين در سال ۲0۲۳ به ۱0.۴ 
ميليون تن كاهش يابد و با فرض حل وفصل مناقشه با 
روسيه، با بهبودي جزئي، به ۲۹.۴ ميليون تن در سال 
۲0۲۷ برسد. همچنين انتظار مي رود رشد مداوم در 
استفاده از فولاد، از تقاضاي فراوان براي سنگ آهن با 
عيار بالا، مانند سنگ معدن استخراج شده در استراليا، 
كه به انرژي كمتري در واحد فولاد نياز داشته و كربن 

كمتري توليد مي كند، حمايت كند.
Commodity Insights  پيش بيني كرده است 
كه در چين، بزرگ ترين توليدكننده و مصرف كننده 
فولاد جهان، تقاضا براي سنگ آهن با عيار بالا در دريا 
همچنان بالا بماند، اما به دليل استفاده بيشتر از فولاد 

بازيافتي، در نيمه دوم دهه آينده اندكي كاهش يابد.
پيش بيني مي شود ژاپن، كره جنوبي و تايوان بازار هاي 
كليدي س��نگ آهن دريايي باقي بمانن��د، اما انتظار 
مي رود توليد كمتر فولاد در اين اقتصاد هاي پيشرفته 
منجر به كاهش تقاضا براي س��نگ آهن شود. توليد 
فولاد در هند تا س��ال ۲0۳0 افزايش خواهد يافت. با 
اين حال، هند احتمالًا بخش عمده اي از مصرفش را از 
منابع سنگ آهن داخلي براي حمايت از صنعت خود، 
تامين مي كند؛ هرچند كه منابع هند عيار پايين تري 
دارند و كارخانه هاي فولاد ممكن اس��ت براي بهبود 
كاراي��ي عملياتي خود به واردات س��نگ آهن با عيار 
بالاتر توجه بيش��تري كنند.طبق گزارش بلومبرگ، 
چين، توليدكننده پيش��رو فولاد در جهان، ظاهراً به 
دنبال كاهش توليد فولاد در سال ۲0۲۳ براي سومين 

سال متوالي است.
قيمت س��نگ آهن و به دنبال آن س��اير محصولات 

زنجيره فولاد با بازگش��ايي مرز ه��اي چين و كاهش 
محدوديت هاي كرونايي از سه ماهه پاياني ۲0۲۲ روند 
صعودي را آغاز نمود. گرچه در حال حاضر )مي ۲0۲۳( 
شاخص سنگ آهن ۶۲% در محدوده ۱0۶ دلار در هر 
تن است، اما عمده موسسات بزرگ دنيا قيمت سنگ 
آهن را براي سال ۲0۲۳ در محدوده ۱00 دلار در هر 
تن پيش بيني كرده اند. نگراني هاي بازار در مورد كندي 
اقتصاد جهاني و ركود بخ��ش املاك چين و كاهش 
تقاضاي فولاد، جايگزيني آهن قراضه به جاي سنگ 
آهن و از همه مهم تر كاهش جمعيت چين در بلندمدت 
از جمله دلايل پيش بيني كاهش قيمت سنگ آهن تا 
پايان دهه جاري است. با اين حال پيش بيني مي شود 
در س��ال جاري كاهش تقاضا از سوي چين با افزايش 

واردات اروپا و ژاپن جبران گردد.

تقاضا،سنگآهنراپشتيبانينكرد
پلتس بهاي هر تن سنگ آهن عيار ۶۲ درصد وارداتي 
به بنادر شمالي چين در روز جمعه ۲۸ آوريل را با ثبت 
رش��د نرخ روزانه 0.۴ درصدي برابر ۱0۶ و 50 سنت 
ارزيابي كرد. اگرچه همچنان نرخ س��نگ آهن معيار 
پلتس بالاي مرز ۱00 دلار نوس��ان دارد، اما نگراني از 
بروز ركود در بخش ساخت وس��از چين باعث شده تا 

معاملات سنگ آهن از سكه بيفتد.
روز پنجش��نبه ۲۷ آوري��ل، يك��ي از واحدهاي گروه 
فولاد بائوو در چين گفت كه بازار داخلي و جهاني براي 
فولادسازان مطلوب نيس��ت؛ تقاضا براي محصولات 
فولادي در چين ظرف ماه هاي آينده همچنان كاهشي 
خواهد بود. انجمن آهن و فولاد چين معتقد است كه 
فولادسازان اين كشور پس از طي يك دوره نااميدكننده 

تقاضا بايد از ميزان توليد خود بكاهند.
س��طح موجودي فولاد در كارخانه هاي بزرگ چيني 
در اواسط آوريل در مقايسه با اوايل آوريل افزايش يافته 
است، اين در حالي است كه از ميزان توليد روزانه اين 

فلز كاسته شده است.
شركت واله به عنوان دومين توليدكننده برتر سنگ آهن 
در دنيا، نيز مي گويد كه مشتريان اين شركت در شرايط 
كنوني ترجيح مي دهند تا مشخص شدن وضعيت بازار 
مسكن در چين از خريد اجتناب كنند. با اين وجود اين 
شركت همچنان بر اين باور است كه رشد تقاضا براي 
سنگ آهن اندكي بيش از رشد عرضه آن در سال جاري 
باشد. سنگ آهن در معاملات آتي بورس كالاي داليان 
ظرف ماه اكتبر كاهش��ي ۱۷ درصدي داشت؛ اين در 
حالي بود كه ميزان افت بهاي اين محصول در ماه اكتبر 

۲0۲۲ برابر ۱۷.۷ درصد بود.
در اين شرايط برخي فولادسازان چيني معتقدند كه 
وضعيت بازار فولاد چين در ادامه سال ۲0۲۳ به مراتب 
دشوارتر مي شود. آوريل تا ژوئن به شكل سنتي زمان 
سنتي اوج گيري فعاليت ساخت وساز در چين است؛ 
اما عدم رشد فعاليت ساخت وساز متناسب با انتظار در 
اين ماه باعث شده تا سنگ آهن از اواسط ماه آوريل وارد 

مسير كاهش نرخ سنگيني شود. 



گروه راه و شهرسازي|
ماجرا از گزارش ش��هردار تهران درب��اره حمل و نقل 
عمومي پايتخت به ش��وراي ش��هر در روز يكش��نبه 
آغاز ش��د. زماني كه در واكنش به اين گزارش، مهدي 
عباس��ي يكي از اعضاي اين ش��ورا از ناكارآمدي هاي 
مديريت شهري سخن گفت، اما اظهاراتش با واكنش 
پرويز سروري، ديگر عضو اين شورا در دفاع از عملكرد 
زاكاني مواجه شد. ديروز اما سروري به طور غير مستقيم 
عباسي را متهم به بلندگوي ش��بكه هاي ماهواره اي 
كرد. عباس��ي نيز از بازداش��ت يك��ي از اعضاي دفتر 
ش��هردار تهران خبر داد و دوباره بر آمادگي خود براي 
ارايه مستندات براي ادعاهاي خود تاكيد كرد. به نظر 
مي رسد، با گذشت حدود 20 ماه از آغاز به كار مديريت 
ش��هري جديد پايتخت، حل و فصل نشدن برخي از 
كاستي ها علي رغم وعده هاي داده شده و از سوي ديگر 
بروز برخي ناكارآمدي ها ب��ه اختلافات ميان اعضاي 
شوراي شهر كه همگي در اردوگاه اصولگرايان تعريف 

مي شوند، دامن زده است.
ديروز پرويز سروري عضو شوراي شهر تهران در تذكر 
پيش از دستور يكصد و چهل و چهارمين جلسه علني 
شوراي شهر تهران اشاره به روايات و احاديث تأكيد كرد: 
دوره شوراي ما دو سال ديگر خواهد گذشت اما اعمال و 
كردار ما باقي خواهد ماند و بايد پاسخگو باشيم. تفاوت 
جبهه انقلاب با ضد انقلاب و برانداز، واداده و اصلاح طلب 
در دو موضوع اساس��ي است؛ اول اينكه جبهه انقلاب 

ولايت پذير بوده و آن را فصل الخطاب مي داند.
سروري گفت: ما دو شاهد اصلي از جمله آقاي چمران و 
كاشاني در اين جلسه داريم كه در شوراي دوم در جلسه 
با رهبر معظم انقلاب حضور داشتند و تأكيد ايشان اين 
بود كه شوراي شهر مدير انتخاب كرده را با تمام وجود 
تقويت كند چون سربازي اس��ت كه به ميان ميدان 
فرستاده و اين مجموعه واحده مديريت شهري است.

سروري با بيان اينكه اين يك توصيه كلي است، يادآور 
ش��د: وقتي مجلس به كابينه دولت رأي مي دهد بايد 
تلاش كند از كابينه حمايت كرده و در عين حال نقد 
كند و در شورا و شهرداري نيز شرايط به اين شكل است 

و بايد از فرد منتخب دعوت كند.
وي ادامه داد: در شوراي سوم هفت بار انتخابات برگزار 
شد و هفت نفري كه مخالفت كرده بودند پس از انتخاب 
شهردار از او حمايت كردند و شهر را به آتش نكشيدند 
كه شهردار انتخاب آنها نبود و در نتيجه تهران به يك 
قطب سازندگي تبديل شد؛ اگر شهردار انتخاب آنها 
نبود و هر جلس��ه به دنبال يك م��ورد را علم كردن و 
مطرح كردن موضوع چند زباله نبودند، آقاي قاليباف 

مي توانست شهر را اداره كند؟

    بلندگوي اينترنشنال
نايب رييس ش��ورا با تأكيد بر اينك��ه انقلابي بودن و 
جهادي بودن از ديگر ويژگي هاي جبهه انقلاب است، 
تصريح كرد: اينكه بخواهيم روي زخم بنشينيم و هر روز 
شهر را به حاشيه ببريم، درست نيست؛ آيا ما در شوراي 
انقلابي رهبر معظم را فصل الخطاب مي دانيم و عملكرد 
ما بيانگر اين است؟ وقتي عده اي بلندگوي اينترنشنال 
مي ش��وند و خبرنگاران اصلاح طلب خبرنگاران آنها 

مي شوند بيانگر اين است.
وي افزود: چه كساني در موضوع اختلاف مي دمند؟ 
اينك��ه مي گويند نگذاريد پش��ت پرده ها را بگوييم 
بزرگ ترين گناه است و اين نگفتن از هزار گناه بدتر 
است چراكه هزار موضوع را در ذهن مخاطب ايجاد 
مي كند. اين را بدانيد كه امروز نماينده هس��تيد و 
مردم به ما رأي دادند كه شورايي بيايد كه بالندگي 
ايجاد كند و ش��اهد ش��هري بزرگ باشيم. در بازي 
ش��طرنج يك معادله وج��ود دارد كه هم��ه از بين 
مي رود و اين شاه اس��ت كه مي ماند. وقتي شهردار 
را بي اعتبار و بي خاصيت و بي حيثيت كنيم كمك 
به جبهه انقلاب نيست. مگر ما چند چهره همچون 

شهردار تهران و آقاي قاليباف داريم؟ 

    بازداشت يكي از كارمندان
دفتر شهردار تهران

مهدي عباس��ي، عضو ش��وراي ش��هر تهران كه طي 
جلسه هاي گذش��ته تلاش كرده است، درباره برخي 
مس��ائل شهري شفاف س��ازي كند، در تذكر پيش از 
دستور يكصد و چهل و چهارمين جلسه شوراي شهر 
تهران س��خن مي گفت، افزود: به تازگي متوجه شده 
است يكي از اعضاي دفتر شهردار تهران به دليل آنچه 

اتهامات مالي خواند، بازداشت شده است.
او با بي��ان اينكه »در مبارزه با فس��اد نبايد هيچگونه 
تبعيضي ديده ش��ود«، گفت كه »كسي كه آلوده به 

فساد باشد قادر نخواهد بود كه با فساد مقابله كند.«
اين عضو شوراي شهر تهران همچنين با بيان اينكه قرار 
بوده پيش از عيد موضوعاتي را از اتفاقات ش��هرداري 
مطرح كند، افزود: »دو شب پيش متوجه شدم كه يكي 
از اعضاي دفتر ش��هردار تهران به دليل اتهامات مالي 

بازداشت شده است.«
عباسي با بيان اينكه »عناصري در سال گذشته نيز در 
دفتر شهردار تهران بازداشت شدند، « افزود: »سوالاتي 
مطرح است كه چه كساني، اين افراد را وارد شهرداري 
كرده و به آنها مسووليت داده اند و اين افراد با چه كساني 

روابط مالي دارند؟«
اين عضو شوراي شهر تهران همچنين با ادعاي اينكه 
»افرادي هستند كه از آنها اخاذي شده و مورد ظلم 

قرار گرفته اند« گفت: اين اف��راد »اگر صلاح ديده 
شود آمادگي دارند در صحن شورا حاضر شوند. وي 
با بيان اينكه بايد اين اتفاقات رمزگشايي شود گفت: 
» خلاف واقع را پش��ت س��ر هم تكرار كردن شايد 
افكار عمومي را قانع كند؛ اما براي بنده باور كردني 
نيس��ت.« عباس��ي گفت: »اگر هر فردي احساس 
مي كند مطالب من خلاف واقع بوده و ش��هرداري 
طيب و طاهر است، جلسات آينده شورا وجود دارد 

و بنده با مستندات حضور خواهم يافت.«

   اعلام آمادگي 
براي بيان مستند مصاديق عدم شفافيت 

عباسي روز يكشنبه هفته جاري، پس از استماع گزارش 
شهردار تهران در خصوص وضعيت حمل و نقل عمومي 
تهران، گفت: شاهد هستيم كه اولويت ها اشتباه تعيين 
شده است و امور جاري و نگهداشت شهر دچار نواقصي 
است به گونه اي كه سه روز قبل من دپوي زباله اي را در 
محلي كه هر روز از آنجا عبور مي كنم مشاهده كردم، 
اما با خودم گفتم كه ببينم چند روز جمع آوري آن طول 

مي كشد و سه روز است كه اين زباله ها آنجا مانده اند.
وي با بيان اينكه س��ازمان فناوري ش��هرداري تهران 
هنوز نتوانسته كد عوارض را وارد كند، تصريح كرد: دو 
س��ال از زمان آغاز به كار شورا و شهرداري دوره ششم 
گذشته است و بايد ببينيم در اين دو سال چه نسبتي 
بين وعده ها و اقدامات داشته ايم و مي بينيد كه قرار بود 
كودكان كار و معتادان متجاهر را دو ماهه ساماندهي 
كنند اما وضعيت كودكان كار در مركز شهر نامناسب 
اس��ت و اين در حالي اس��ت كه برخي از اين كودكان 

دست نشانده مافيا و باندهاي سودجويي هستند.
اين عضو شوراي شهر تهران با بيان اينكه يكي از من 
پرسيد كه شهرداري كه مديران از آن حرف مي زنند 
و گزارش مي دهند آيا تهران اس��ت يا ش��هر ديگر؟ 
گفت: ش��فافيت در شهرداري كمرنگ است و بجاي 
آن اتخ��اذ تصميمات خلق الس��اعه و بدون مطالعه 
زياد شده است. به گونه اي كه ما از سفرهاي خارجي 
مديران شهري باخبر نيستيم، مديراني كه بي جهت 

به خارج مي روند.
اين سخنان عباسي موجب بروز تنش در شورا شد به 
گونه اي كه پرويز س��روري از او خواست كه جوسازي 
نكند و مهدي چمران رييس ش��وراي شهر تهران نيز 
با درخواست از عباسي گفت: اطلاعات خود را مستند 
ارايه كنيد تا ش��خصا پيگيري كنم اما اين جلس��ه با 
موضوع حمل و نقل است و اگر قرار باشد كه در خصوص 
هم��ه موضوعات صحب��ت كنيم به زمان بيش��تري 
احتياج داريم. عباسي در واكنش به سخنان سروري 
نايب رييس شوراي شهر تهران گفت: جوسازي نيست، 

اجازه بدهيد من همه حرف ها را مي زنم.
سروري نيز در واكنش به اين سخنان خطاب به چمران 
گفت: اجازه دهيد حرف هايش را بزند يا در جلسه اي كه 

همه خبرنگارها هستند صحبت كند.
بر اس��اس اين گزارش، در نهايت ب��ا ذكر صلوات اين 
موضوع خاتمه يافت هر چند كه اعضاي ديگر پس از 
مهدي عباسي به تذكرات خود پرداختند اما همچنان 

صحن شورا دچار تنش بود.
مهدي عباسي از هيات رييسه درخواست كرد كه اجازه 
دهند تذكراتش را در حوزه حمل و نقل بدهد و گفت: در 
بخش حمل و نقل بايد بگويم كه دوسال از زمان شورا 
و شهرداري گذش��ته و زمان ارايه آرزوهايمان نيست 
و بايد بگويم كه در مترو ما بايد پاس��خگوي تابلوهاي 
راهنمايي، وضعيت فروش بليت و حتي آسانس��ورها 

باشيم.
وي ب��ا بيان اينكه من از ش��فافيت صحبت مي كنم و 
مصاديق را بيان مي كنم، گفت: پيشنهاد مي كنم كه 
جلس��ه اختصاصي بگذاريد تا م��ن مصاديق را اعلام 
كنم كه اگر جوسازي و سياه نمايي بود كه هيچ اما اگر 
مصاديق اثبات شد بايد ببينيم كه چه كسي چه كاري 

انجام مي دهد و من آمادگي لازم را دارم.

   انحرافات نگران كننده 
در گزارش تفريغ بودجه ۱۴۰۰ 

ديروز در جريان برگزاري يكصد و چهل و چهارمين جلسه 
دوره ششم شوراي اسلامي شهر تهران، لايحه شهردار در 
خصوص »تفريغ بودجه س��ال ۱۴00 شهرداري تهران« 
بررس��ي و تصويب ش��د. مهدي اقراريان، رييس كميته 
نظارت ش��وراي ش��هر تهران در جريان بررسي گزارش 
تفريغ بودجه سال ۱۴00 ش��هرداري تهران گفت: امروز 
يوم الحساب گزارش عملكرد ش��هرداري تهران در سال 
۱۴00 است. پشت تريبون رفتن و صحبت كردن از كارها 
بسيار خوب است و بايد به مردم اميد داد، اما آنچه اهميت 
دارد قوانين و مقرراتي است كه در شورا به تصويب رسيده 
و شهرداري موظف به رعايت آن است. وي افزود: گزارش 

سال ۱۴00 با توجه به انحرافات موجود نگران كننده است و 
قطعا شهرداري تهران توضيحاتي براي بندهاي اين گزارش 
دارد. گزارش تفريغ سال ۱۴0۱ كه تا پايان شهريورماه قرائت 
خواهد شد، نشان دهنده گزارش عملكرد شهرداري تهران 
در سال گذشته خواهد بود و براي مثال مشخص مي شود 
كه چه ميزان بودجه براي بخش حمل ونقل اختصاص پيدا 
كرده اس��ت.  اقراريان با تاكيد بر اينكه ما بر اساس بودجه 
مصوب اين حس��اب و كت��اب را انجام مي دهي��م، يادآور 
شد: اگر شهرداري پاس��خي دارد، ارايه دهد و اگر پاسخي 
نيست، مراجع قضايي ممكن است بتوانند ورود كنند. اين 
حسابرسي ملاك و ميزان است و اعضاي شورا توجه داشته 
باشند كه از امروز وارد بررسي گزارش عملكرد شهرداري 

تهران در دوره مديريت شهري ششم شده ايم.
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ساخت تونل هاي ۳ طبقه در خط ۹
مديرعامل مت��روي تهران گفت: ب��راي اولين بار 
بودجه مترو ۶ برابر ش��ده اس��ت و بهره برداري از 
۱0 ايستگاه خط ۶ در نيمه نخست امسال صورت 
گرفت. به گزارش مهر، هرمزي با بيان اينكه برنامه 
س��ابق »تكميل خط��وط« با ش��يب ملايم بوده 
است، گفت: امسال اما »توس��عه« متروي تهران 
و آغاز عملي��ات اجرايي خط��وط چهارگانه ۸ تا 
۱۱ را داربم. وي ادامه داد: ظرفيت متروي تهران 
امروز 2۶0 كيلومتر با ۱۵0 ايستگاه است؛ برنامه 
۷ س��اله ما ولي رس��يدن به ۵00 كيلومتر و ۳00 
ايستگاه اس��ت. مديرعامل متروي تهران با بيان 
اينكه عمليات اجرايي خط ۱0 آغاز ش��ده است، 
تصريح كرد: حفاري تونل با دو دس��تگاه tbm از 
تيرماه شروع مي شود و هر ماه ۳00 متر هر دستگاه 
تونل تمام شده تحويل مي دهد. وي در يك برنامه 
تلويزيون��ي ادامه داد: عملي��ات حفاري اين خط 
)حدفاص��ل وردآورد تا حكيمي��ه( از تيرماه آغاز 
مي شود. هرمزي گفت: در خط ۹ هم براي نخستين بار 
بناست از تي بي ام هايي به قطر ۱۵.۷ متر استفاده شود 
كه تونل سه طبقه تحويل خواهد داد؛ يك طبقه قطار، 

يك طبقه تأسيسات و يك طبقه اتوبوس برقي.

توضيحات چمران درباره 
حقوق هاي نجومي در شهرداري 

رييس شوراي شهر تهران درباره فيش هاي حقوقي 
توضيحاتي داد. مهدي چمران، در يكصد و چهل 
و چهارمين جلسه ش��وراي شهر تهران با اشاره به 
موضوع حقوق كاركنان ش��هرداري تهران اظهار 
كرد: در مورد موضوع حقوق س��ال گذشته تلاش 
فراواني كرديم تا موضوع حقوق را حل و فصل كنيم. 
نامه هايي به رييس جمهور و رييس مجلس شوراي 
اسلامي ارس��ال كرديم اما آنچه كه مي خواستيم 
عملي نش��د. در ش��رايط موجود نيز مدام فاصله 
حقوقي زياد مي شود فيشي كه در خصوص يكي از 
كاركنان منتشر شد زياد است اما بايد توجه داشته 
باشيم كه مديري كه شب كاري ندارد اضافه شب 
كاري درياف��ت نمي كند و بايد چنين مس��ائلي را 
دنبال كنيم. چمران ادامه داد: ما از افرادي كه اين 
موضوعات را مطرح مي كنند تش��كر مي كنيم اما 
بايد توجه داشته باشيم فردي كه فيش حقوقي اش 
منتشر شد جانباز است و استثنائاتي همچون عدم 
پرداخت ماليات براي وي اجرايي ش��ده و با توجه 
به اينكه ايثارگر است س��قف حقوقي براي وي در 
نظر گرفته نمي شود. اين مسائل بايد مدنظر قرار 
گيرد. بي ترديد اگر خداون��د بركت ندهد فردي 
ده ها برابر حق��وق بگيرد هم فايده اي ندارد البته 
كه بايد كمينه و بيشينه حقوق را در نظر بگيريم.

زاكاني: 8  نفر در شهرداري تهران 
خارج از سقف حقوق مي گيرند

ش��هردار تهران گفت: در ميان ۱0۴ هزار پرس��نل 
شهرداري تهران، ۸ نفر هستند كه مورد خاص دارند 
و خارج از سقف تعيين شده حقوق مي گيرند، البته 
پرداخت حقوق خارج از سقف به اين ۸ نفر با توجه 

به شرايط خاصي كه اين افراد دارند، قانوني است.
در ش��رايطي كه در ماه هاي اخير انتشار فيش هاي 
حقوقي داراي ارقام غيرمتع��ارف مربوط به بعضي 
كاركنان شورا و شهرداري تهران در فضاي مجازي، 
باعث ايجاد ابهامات فراواني در افكار عمومي ش��ده 
است. برخي نمايندگان مجلس تاكيد كرده اند كه 
شورا و شهرداري تهران جزو دستگاه هايي محسوب 
مي ش��وند كه براس��اس قوانين مجلس و مصوبات 
ش��وراي ش��هر تهران، بايد خال��ص دريافتي تمام 
مديران و كاركنان آنها به صورت ش��فاف به انتشار 
عمومي برسد.  اما مجيد باقري، معاون برنامه ريزي، 
توسعه منابع انساني و امور شوراي شهرداري تهران 
در واكنش به انتشار فيش هاي حقوقي برخي پرسنل 
شورا و ش��هرداري گفته اس��ت كه »رويه پرداخت 
حقوق ها براساس سقف مشخص شده در شهرداري 
تهران همچنان پابرجاست، اما در همان قانوني كه 
هفت برابر حداقل حقوق به عنوان س��قف در نظر 
گرفته شده، گروه هاي استثنايي نيز مشخص شده اند 
و تمام كس��اني كه فيش آنها در مدت اخير منتشر 
شده اس��ت، جزو اين استثناها بوده اند.«  ابوالفضل 
قناعتي، كارشناس مديريت ش��هري و عضو دوره 
چهارم شوراي اسلامي شهر تهران در واكنش به اين 
اظهارات گفت: هيچ گونه استثنايي براي پرداخت 
حقوق بيش از سقف در نظر گرفته نشده است و اگر 
هم قرار باشد خارج از ضوابط، پرداختي به هركدام از 
پرسنل مديريت شهري صورت گيرد، بايد ضرايب 
خاص مربوط ب��ه اين پرداخت ها در كتابچه بودجه 
سالانه شهرداري درج شود و همراه با لايحه بودجه به 
تصويب شوراي شهر برسد. در همين رابطه عليرضا 
زاكاني، شهردار تهران به ايلنا گفت: دريافتي ها در 
ش��هرداري تهران كاملا در چارچوب قانون است. 
در ميان ۱0۴ هزار پرسنل شهرداري تهران كه ۶۳ 
هزار نفر از آنها به صورت مستقيم با ما كار مي كنند 
و ۴۱ ه��زار نفر نيز از طريق پيمانكاران به ما متصل 
هستند، ۸ نفر هستند كه مورد خاص دارند و خارج از 
سقف تعيين شده حقوق مي گيرند، البته هيچ كدام 
از اين ۸ نفر جزو معاونان شهردار نيستند. پرداخت 
حقوق خارج از سقف به اين هشت نفر با توجه به 
ش��رايط خاصي كه اين افراد دارند، قانوني است.  
وي در پاس��خ به اين سوال كه آيا پرداخت حقوق 
خارج از سقف به اين افراد براساس تصويب مصوبه 
خاصي در شوراي شهر انجام مي شود، گفت: خير، 
اما پرداخت ها به اين افراد قانوني اس��ت، يعني در 
همان قانوني كه س��قف حقوق ها مشخص شده 
است، قشرهايي نيز به عنوان استثنا ذكر شده اند 
كه مي توانند خارج از س��قف حقوق بگيرند، تمام 

اين هشت نفر نيز جزو همان استثناها هستند. 

ايجاد درآمد پايدار با بهره برداري 
از كريدور شمال-جنوب

معاون وزير راه وشهرسازي گفت: تكميل كريدور شمال- 
جنوب علاوه برتوس��عه ترانزيت بين المللي دركشور و 
اس��تفاده از ظرفيت هاي س��رزميني، يك منبع درآمد 
پايدار براي ايران در دنياي امروز به حس��اب مي آيد. به 
گزارش مهر، خيراله خادمي معاون وزير راه و شهرسازي 
صبح ديروز در جلسه هم انديش��ي با معاونان، مديران 
كل، مجري��ان و مديران حوزه هاي طرح هاي ش��ركت 
در استان ها اظهار كرد: با توجه به اهميت بهره مندي از 
مزاياي كريدور شمال- جنوب كشور و استفاده حداكثري 
از ظرفيت هاي سرزميني، اولويت بندي و پيگيري پروژه ها، 
تعامل با مسوولان استاني و مديريت چالش ها از سوي 
مديران در حوزه هاي ش��ركت ساخت وتوسعه توصيه 
مي ش��ود. خادمي با تاكيد بر مهندسي اصولي در حوزه 
اعتبارات و طرح ها اظهار كرد: در حال حاضر ۱۵2 طرح 
در بخش بزرگراهي، ۳۶ طرح در حوزه ريلي و 2۳ طرح 
در بخش آزادراهي در قالب ۳۶۳ پروژه در كشور در حال 
احداث است. وي با اش��اره به ۱۳۷0 قرارداد اجرايي در 
شركت ساخت و توس��عه ادامه داد: ارزش اين قراردادها 
۶۶ هزار ميليارد تومان است كه ارزش روز آن 200 هزار 
ميليارد تومان برآورد مي ش��ود و تحق��ق اهداف كمي 
مس��تلزم اولويت بندي و برنامه ريزي اصولي پروژه ها و 
ت��لاش براي تأمين اعتبار لازم از منابع مختلف اس��ت. 
معاون وزير راه و شهرسازي همچنين افتتاح 2۹۳ كيلومتر 
آزادراه در سال جاري را عملكردي شاخص و يك ركورد 
اعلام كرد و افزود: متوس��ط طول بهره برداري سالانه از 
آزادراه هاي كشور ۸۸ كيلومتر است و در صورت افتتاح 
اين ميزان آزادراه رش��د 2.۵ برابري در اين حوزه به ثبت 
مي رس��د. خادمي تكميل كريدورهاي شمال- جنوب 
كش��ور را مهم ترين اولويت توس��عه شبكه حمل ونقل 
دانست و گفت: تكميل كريدور شمال- جنوب علاوه بر 
توسعه ترانزيت ملي و بين المللي در كشور و استفاده از 
ظرفيت هاي سرزميني، يك منبع درآمد پايدار و مطمئن 
براي ايران در دنياي امروز به حساب مي آيد. معاون وزير راه 
و شهرسازي با تاكيد بر اهميت ارتقا كيفي ساخت راه ها 
تاكيد كرد: با در نظر گرفتن هزينه هاي بالاي س��اخت 
پروژه هاي راهسازي كش��ور توصيه مي شود به منظور 
افزايش عمر متوسط جاده ها آزمايش گرهاي توانمند، 
ناظران پروژه با تجربه و متخصص و روساي كارگاه هاي 
كارآمد براي پروژه ها انتخاب ش��ود. همچنين برگزاري 
دوره هاي آموزشي نيز در رأس برنامه هاي حوزه ها قرار 
گيرد. مديرعامل شركت ساخت وتوسعه از مديران 
حوزه هاي طرح هاي شركت س��اخت در استان ها 
گفت: يكي از مهم ترين وظايف مديران حوزه ها در 
هر استان تعامل قوي و سازنده با مسوولان استاني 
است تا با ارايه مستندات از چرايي اهميت تكميل 
پروژه ه��ا، گزارش ميزان پيش��رفت طرح ها و لزوم 
تخصيص اعتبار مورد نياز، اقدامات لازم براي تأمين 

منابع مالي و تسريع در تكميل پروژه ها انجام شود.
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برخي پيام رس��ان هاي داخلي ش��امگاه دوشنبه ۱۱ 
ارديبهش��ت ۱۴۰۲ از كار افتادند. ساعتي بعد، فيلم 
س��خنان رييس مركز روابط عمومي و اطلاع رساني 
وزارت ارتباطات و فناوري اطلاعات منتش��ر شد كه 
اين اختلال را ناشي از مشكل برق در ديتاسنتر عنوان 
كرد و بعدتر هم خبر رس��يد كه اختلال برطرف شده 
است. البته بيشتر كاربران اينترنتي هم در شبكه هاي 
اجتماع��ي و پيام رس��ان هاي فيلتر ش��ده از موضوع 
اختلال، خبردار شدند و در اين فاصله كمتر شكايتي 
از قطع سرويس ها مطرح  شد؛ در عين حال اين سوال 
پيش مي آيد كه چرا ديتاسنتر پايدار نبود و چه كسي 

مسوول سهل انگاري و عدم پايداري شبكه بود؟
برخي پيام رسان هاي بومي دوشنبه شب دچار اختلال 
شدند و امكان سرويس رساني به كاربران از سوي آنها 
براي س��اعاتي مقدور نبود. بله و ايتا پيام رسان هايي 
بودند كه با بيشترين اختلال در دسترسي مواجه بودند 
كه با رفع مش��كل كه به دليل قطع ب��رق در يك ديتا 
سنتر رخ داده بود. محمداحسان خراميد، مدير مركز 
اطلاع رساني وزارت ارتباطات و فناوري اطلاعات درباره 
جزييات اين اختلال و از س��ر گرفتن س��رويس دهي 
پيام رسان ها اظهار كرد: شما وقتي با سيستمي كار انجام 
مي دهيد و برق قطع مي شود، تا سيستم و برنامه مورد 
نظر بالا بيايد و...  با فرايند زمان بري مواجه مي شويد. 
قطعي برق و ايجاد اختلال در پيام رسان ها نيز به همين 
صورت تا رفع مشكل و سرويس دهي مجدد زمان لازم 
دارند. اين در حالي است كه اگر ما پشتيبان )بك آپ( 
نداشتيم و تمهيد قطعي برق نداشتيم شايد تا دو، سه 
روز ديگر هم براي حل مشكل زمان نياز بود. او توضيح 
داد: در اتفاق��ي كه افتاد ما قطعي تمام پيام رس��ان ها 
مواجه نبوديم.  تنها بله و ايتا مشكل اساسي داشتند. 
بقيه فعاليت داشتند و ويراستي و سروش پلاس هم 
اختلال جزيي داشتند كه با سرعت برطرف شد. وي با 
بيان اينكه چيزي به نام هك و حمله نبوده و ديتايي هم 
از بين نرفته است، گفت: تمهيدات قطعاً وجود داشته 

است. اگر نداشت، با مشكلات بيشتري مواجه بوديم.

   اختلال در سيستم برق اتفاق نادري نيست
همچنين محم��د جعفرپ��ور مديرعامل ش��ركت 
ارتباطات زيرساخت در خصوص اختلال در سرويس 
برخي پيام رس��ان هاي داخلي اعلام ك��رد: به دليل 
قطعي برق شهري، دستگاه هاي برق اضطراري يكي 
از مراكز داده فعال شد، اما به دليل مشكل در سيستم 

برق اضطراري براي دقايقي برق سرورها قطع شد كه 
همين اختلال كوتاه موجب از دسترس خارج شدن 
سرورها شد. وي با اش��اره به اينكه قطعي برق مدت 
زمان كوتاهي طول كش��يده افزود: زمان قطعي برق 
س��رورها اندك بوده و با تلاش تيم هاي فني قطعي 
برق س��رورها ظرف مدت كوتاهي برطرف ش��د، اما 
سرويس دهي مجدد س��رورها نيازمند زمان بوده و 
تيم هاي فني درحال تلاش هستند تا سرويس ها به 

حالت عادي برگردند. 
مديرعامل ش��ركت ارتباطات زيرس��اخت با تاكيد 
براينكه اختلال در سيستم برق اتفاق نادري نيست 
و بارها س��رويس هاي جهاني با چنين مش��كلاتي 
روبرو بودند گفت: اما برخي تمهيدات در حوزه برق 
شهري و تدابير مراكز داده پشتيبان مي تواند كيفيت 
خدم��ات را افزاي��ش داده و اختلال هاي حداقلي را 
نيز مديريت كند، كه براي اجراي س��ريع در دستور 
كار اس��ت. وي افزود: مركز داده مذكور از تجهيزات 

مناس��ب و با كيفيت��ي برخوردار اس��ت. اولويت ما 
ارايه س��رويس پايدار است و پس از آن گزارش هاي 
تكميلي در خصوص مديريت اين اختلال بررس��ي 

خواهد شد تا از تكرار آن پيشگيري شود.

    هيچ كس از قطع سرويس شكايتي نداشت!
اختلال در س��رويس دهي پلتفرم هاي اينترنتي، نه 
موضوع جديدي است و نه به ايران منحصر مي شود. 
حت��ي اندازه پلتفرم ه��ا و تعداد مش��تركان آنها نيز 
تاكنون نتوانسته است وقوع اختلال را منتفي كند. 
نمونه هاي فراواني از اختلال سرويس هاي بين المللي 
وجود دارد. ام��ا هرقدر بخواهيم از كنار اين اختلال، 
س��اده بگذريم، باز هم چند نكته باق��ي مي ماند كه 
شايس��ته توجه هس��تند. يكي از انتقادها نسبت به 
اين موضوع هم اين بود كه تماس تصويري با رييس 
مركز روابط عمومي و اطلاع رساني وزارت ارتباطات 
و فناوري اطلاعات روي پلتفرم خارجي »اسكايپ« 
انجام ش��د. )در فيلم مربوطه، لوگوي اس��كايپ زير 
لوگوي شبكه خبر، ديده مي شود.( آن هم در دوره اي 
كه تقريباً هر هفته، مقامات مختلف كشور در مذمت 
پلتفرم ه��اي خارجي و لزوم اس��تفاده از نمونه هاي 
داخلي سخن مي گويند و تا جايي كه امكان داشته، 
پلتفرم هاي خارجي، فيلتر و مختل شده اند. مصاحبه 
خراميد در اس��كايپ اين ح��س را ايجاد مي كند كه 
انگار در شرايط حس��اس، پلتفرم هاي داخلي به كار 
نمي آيند و فقط براي روزهاي خوش طراحي شده اند. 
بنابراين به نظر مي رسد بايد شكرگزار بود كه معدود 
پلتفرم هاي خارجي از تيغ بي دريغ بومي سازي نجات 
پيدا كرده اند كه بتوان از طري��ق آنها، پيام را به مردم 
منتقل كرد. از طرف ديگر بي راه نيست اگر بگوييم 
ميليون ها مشترك پيام رسان هاي داخلي )براساس 
آماره��اي وزي��ر ارتباط��ات و فن��اوري اطلاعات( 
در ش��بكه هاي اجتماعي و پيام رس��ان هاي فيلتر 
ش��ده از موضوع اختلال، خبردار ش��دند و تاكنون 
هزاران كس��ب وكار فعال در پيام رس��ان هاي بومي 
)باز هم براساس آمارهاي وزير ارتباطات و فناوري 
اطلاعات( ش��كايتي از قطع س��رويس نداشته اند. 
اي��ن دو موض��وع، عم��ق تاثيرگ��ذاري و كاربري 

پيام رسان هاي داخلي را به خوبي نشان مي دهند.

   آسيب پذيري ديتاسنتر و سهل انگاري 
در پايداري شبكه

در عين حال اينجا اين س��وال پي��ش مي آيد كه چرا 
ديتاسنتر پايدار نبود و چه كسي مسوول سهل انگاري 

و عدم پايداري شبكه بود؟ يك كارشناس حوزه فناوري 
اطلاعات در گفت وگو با مهر با تشريح دلايل فني كه 
منجر به قطعي پيام رسان هاي بومي شد، اظهار داشت: 
اصل ماجرا اين بوده كه ديتاسنتر به دليل قطعي برق 
منطقه به مدت ۲۰ دقيق��ه بدون برق ماند. اما قاعدتاً 
در مراكز داده وقتي برق قطع مي ش��ود دستگاه هاي 
يو پي اس وارد عمل مي ش��وند و نمي گذارند سرورها 
خاموش ش��وند. وي افزود: اين دستگاه ها تواني دارند 
كه در ديتاسنترهاي بزرگ معمولًا اين توان بيشتر از 
نيم ساعات تا يك ساعت در نظر گرفته مي شود. پشتوانه 
آنها نيز رديفي از ديزل هاي اصلي و پشتيبان است كه 
بايد بتوانند ديتاسنتر را به مدت يك هفته حتي با فرض 
اينكه برق قطع شود و گازوئيل هم نرسد، روشن نگه 
دارند. وي با بيان اينكه ديتاس��نتري كه برق آن قطع 
شد، جزو ديتاسنترهاي حياتي كشور است، گفت: دو تا 
سه ديتاسنتر اصلي داريم. ديتاسنتري كه روز دوشنبه 
قطع شد، سومين ديتاسنتر اصلي كشور است. يكي 
از آنها نيز سال گذشته چند بار با آتش سوزي و قطعي 
برق مواجه بود. اين كارشناس حوزه فناوري اطلاعات 
گفت: ديتاسنتر با توجه به شرايط و رتبه اش كه نشان 
مي دهد چقدر پايدار است، نبايد با قطعي ۲۰ دقيقه اي 
برق خاموش ش��ود و ديزل هايش در مدار نيايد. اين 
اتفاق پذيرفتي نيست. وي افزود: از سوي ديگر به دنبال 
اين اتفاق هيچ كدام از پيام رس��ان ها نه اطلاع رساني 
كرده و نه بياينه اي دادند و در عوض وزارت ارتباطات 
عذرخواهي كرد. اين واكنش، علت مستقيم مشكل را 
به دولت و وزارت ارتباطات مرتبط مي كند و اين مساله 
فضاي خوبي را براي افكار عمومي ترسيم نمي كند. وي 
گفت: اين در حالي است كه در پاسخ به اين اختلال بايد 
خود پيام رسان ها و نهايتاً شركت ارتباطات زيرساخت 
پاسخگو مي بودند. كارشناس حوزه فناوري اطلاعات 
همچنين خاطرنش��ان كرد: در حال حاضر درست 
است كه ارتباط برقرار ش��ده، اما بازيابي اطلاعات و 
ساير موارد ممكن اس��ت تا هفته ها با مشكل مواجه 
باش��ند. در چنين رويدادهايي وقتي سرور خاموش 
مي شود يك هفته تا ۱۰ روز بايد شبانه روزي كار كرد 
تا مش��كل به طور كامل رفع شود. وي تاكيد كرد: در 
اين خصوص پيام رسان ها نيز بايد پاسخگو باشند و 
توضيح دهند. همچنين اين موضوع بايد مش��خص 
شود كه چه كسي اين ديتاسنتر را مديريت مي كرده 
و علت قطعي آنچه بوده اس��ت. وقتي يك ديتاسنتر 
حياتي كش��ور به واس��طه س��هل انگاري، پايداري 
شبكه اصلي كشور را زير سوال مي برد، بايد تدبيري 

انديشيده شود كه اين اتفاق دوباره رخ ندهد.
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گروه ۷ در كش و قوس 
قانونمندسازي هوش مصنوعي

وزراي كشورهاي عضو گروه ۷ معتقدند بايد قوانيني 
مبتني بر ريسك براي هوش مصنوعي به كار گيرند. 
به گ��زارش مهر به نقل از رويترز، اين درحالي اس��ت 
كه قانونگذاران اروپايي س��عي دارند هرچه سريع تر 
يك قانون مرتبط با ابزاره��اي نوظهوري مانند چت 
جي پي تي وضع كنند. البته طبق بيانيه مشترك وزراي 
گروه ۷، قانون مذكور بايد يك محيط باز و توانمند براي 
توس��عه فناوري هاي هوش مصنوعي را حفظ كند و 
مبتني بر ارزش هاي دموكراتيك باشد. اين بيانيه در 
پايان اجلاس ۲روزه گروه در ژاپن صادر شده است. هر 
چند به اعتقاد وزرا ممكن است ابزارهاي سياست گذاري 
براي دستيابي به چشم اندازي يكسان و هدف ايجاد يك 
سيستم هوش مصنوعي ايمن بين كشورهاي عضو اين 
گروه متفاوت باشد، اما توافق مذكور نقطه عطفي در 
زمينه نظارت كشورهاي پيشرفته بر هوش مصنوعي 
در بحبوحه اوج گيري نگراني هاي حريم خصوصي و 
ريسك هاي امنيتي است. مارگارت وستاگر كميسر 
رقابت اتحاديه اروپا پي��ش از توافق در اين باره گفت: 
نتيجه گيري اجلاس گروه ۷ نشان مي دهد ما در زمينه 
قانونگذاري براي هوش مصنوعي تنها نيستيم. در بخش 
ديگري از بيانيه وزراي اين گروه آمده است: ما تصميم 
داريم در آينده مذاكرات درباره هوش مصنوعي مولد 
را در اجلاس هاي گروه ۷ ادامه دهيم. در اين مذاكرات 
احتمالا موضوعاتي مانند نظارت، چگونگي حفاظت 
از حقوق مالكي��ت معنوي از جمله كپي رايت، ترويج 
شفافيت، بررسي اطلاعات اشتباه )از جمله اطلاعاتي 
كه توسط نيروهاي خارجي دستكاري مي شود( مورد 
بحث قرار مي گيرد. ايتاليا به عنوان يك عضو گروه ۷ 
ماه گذشته چت جي پي تي را مس��دود كرد تا درباره 
نقض احتمالي قوانين حريم خصوصي در آن تحقيق 
كند. اما جمعه هفته جاري اين مسدودسازي رفع شد. 
پنج شنبه هفته گذشته نيز قانونگذاران اتحاديه اروپا به 
توافقي اوليه درباره پيش نويس قانون هوش مصنوعي 
دست يافتند كه شامل اقداماتي براي حفاظت از كپي 
رايت در هوش مصنوعي مولد است. اين توافق پس از 
آن به دست آمد كه رهبران جهان خواستار برگزاري 
اجلاسي جهت كنترل چنين فناوري شدند. از سوي 
ديگر وس��تاگر نيز اعلام كرده اتحاديه اروپا در سال 
جاري ميلادي به يك توافق سياس��ي درباره قانون 
هوش مصنوعي دست مي يابد كه احتمالا شامل الزام 
برچسب زني تصاوير يا قطعه هاي موسيقي توليد شده 
با هوش مصنوعي است تا به اين ترتيب ريسك هاي 
كپي رايت و آموزشي را نيز در نظر بگيرد. در اين ميان 
ژاپن كه رييس گروه ۷ در س��ال جاري است، روشي 
آس��انگيرانه تر در خصوص توسعه دهندگان هوش 
مصنوعي در پيش گرفته و خواستار پشتيباني عمومي 

و صنعتي از توسعه هوش مصنوعي شده است. 

استفاده از هوش مصنوعي
در سامسونگ ممنوع شد

سامس��ونگ الكترونيك��س پس از اينك��ه پي برد 
كاركنان اين شركت، كد حس��اس را به ابزار چت 
جي پي تي ارسال كرده اند، استفاده از ابزارهاي هوش 
مصنوعي مولد را براي كارمندانش ممنوع كرد. به 
گزارش ايسنا، اين ش��ركت كره جنوبي، سياست 
مذكور را با صدور اطلاعي��ه اي، به كارمندان يكي 
از بزرگ ترين واحدهايش ابلاغ كرد. سامس��ونگ 
الكترونيكس نگران اس��ت كه انتقال اطلاعات به 
پلتفرم هاي هوش مصنوعي كه در سرورهاي بيروني 
ذخيره سازي مي شود، بازيابي و حذف آنها را دشوار 
كند و اين اطلاعات در نهاي��ت براي كاربران ديگر 
فاش شوند. اين شركت ماه گذشته يك نظرسنجي 
درباره استفاده داخلي از ابزارهاي هوش مصنوعي 
انجام داد و اعلام كرد ۶۵ درصد از پاسخ دهندگان 
بر اين باورند كه چنين ابزارهايي، ريس��ك امنيتي 
ايجاد مي كنند. مهندسان سامس��ونگ در آوريل 
كد منبع داخلي را با بارگذاري در س��رويس چت 
جي پي تي، به طور تصادفي ل��و دادند. هنوز معلوم 
نيست چه اطلاعاتي افشا شده است. يك نماينده 
سامسونگ تاييد كرد: اطلاعيه ممنوعيت استفاده 
از سرويس هاي هوش مصنوعي مولد، هفته پيش 
ارسال شده است. سامسونگ به كارمندانش اعلام 
كرد: علاقه به پلتفرم هاي ه��وش مصنوعي مولد 
مانند چ��ت جي پي ت��ي در داخل و خ��ارج از اين 
شركت افزايش پيدا كرده است و اگرچه اين علاقه به 
استفاده مفيد و كارآمد از چنين پلتفرم هايي متمركز 
است اما نگراني رو به رشدي نسبت به ريسك هاي 
امنيتي مربوط به هوش مصنوعي مولد وجود دارد. 
سامسونگ جديدترين شركتي است كه نسبت به 
اين فناوري، ابراز نگراني مي كن��د. در فوريه، تنها 
چند ماه پس از توفان علاقه اي كه س��رويس چت 
جي پي تي ش��ركت OpenAI   به پا كرد، بعضي 
از بانك هاي وال استريت ش��امل جي پي مورگان 
چيس اند كو، بانك امريكا و سيتي گروپ، استفاده 
از آن را محدود يا ممنوع كردند. ايتاليا هم به دليل 
نگراني نسبت به نقض حريم خصوصي، استفاده از 
چت جي پي تي را ممنوع كرده بود اما به تازگي در 
موضع خود تجديدنظر كرده است. مقررات جديد 
سامسونگ، استفاده از سيستم هاي هوش مصنوعي 
مولد در رايانه ها، تبلت ها و تلفن هاي متعلق به اين 
شركت و همچنين ش��بكه هاي داخلي شركت را 
ممنوع مي كند. اين ممنوعيت شامل دستگاه هايي 
كه به مصرف كنن��دگان فروخته مي ش��ود نظير 
تلفن ه��اي هوش��مند اندرويدي و ل��پ تاپ هاي 
ويندوز نمي شود. سامس��ونگ از كارمنداني كه از 
چت جي پي تي و س��اير ابزارهاي هوش مصنوعي 
در دستگاه هاي شخصي استفاده مي كنند، خواسته 
اس��ت هيچ گونه اطلاعات مربوط به اين شركت يا 
اطلاعات شخصي كه مالكيت معنوي اين شركت 
را برملا مي كند را به آنها ارسال نكنند. در اطلاعيه 
سامسونگ آمده است: از شما مي خواهيم با جديت 
به دستورالعمل امنيتي ما پايبند بمانيد و كوتاهي 
در اين امر ك��ه به رخنه يا به خطر افتادن اطلاعات 
شركت منجر شود، اقدامات تنبيهي شامل خاتمه 
خدمت را به دنبال خواهد داشت. بر اساس گزارش 
بلومبرگ، در اين بين، سامسونگ سرگرم طراحي 
ابزارهاي هوش مصنوعي ب��راي ترجمه و خلاصه 
كردن اسناد و همچنين توسعه نرم افزار است. اين 
شركت روي راه هايي براي مسدود كردن بارگذاري 
اطلاعات حس��اس اين ش��ركت در سرويس هاي 
بيرون از ش��ركت كار مي كند. چت جي پي تي ماه 
گذشته حالت »ناشناس« را اضافه كرد كه به كاربران 
اجازه مي دهد مانع از آن شوند كه مكالمات آنها براي 

آموزش مدل هوش مصنوعي استفاده شود.

وزارت ارتباطات: اگر تمهيدات نداشتيم، قطعي پيام رسان ها تا چند روز ادامه داشت

تنا قض اطلاع رساني درباره پلتفرم هاي داخلي در پلتفرم خارجي

شماره 
مبلغ تضمین رديفگروه هاموضوع مزايدهمزايده

شرط ورود)ريال(

4020/9003

فروش 5 دستگاه 
خودرو سبک و 

سنگین اسقاط شرکت 
برق منطقه اي اصفهان 

)در 5 رديف(

خودروهای 
سبک

14.000.000پژو 405 جی ال ايکس
دارا بودن گواهي اسقاط خودروهاي 

سبک و سنگین
)مراکز اسقاط داراي مجوز اسقاط 

خودروهاي سبک مجاز به شرکت در 
مزايده خودروهاي سنگین نمي باشند 

و بالعکس(

15.000.000مزدا وانت 1600

18.000.000وانت تويوتا 1600

20.000.000تويوتا سواری استیشن

خودرو 
سنگین

کامیون آتش نشانی 
170.000.000بنز 1921

آگهي مزايده عمومي يک مرحله اي 4020/9003  
)شماره 1002001188000002  در سامانه ستاد(

شركت مزايده گزار: شركت برق منطقه اي اصفهان

نحوه دريافت و تحويل اسناد مزايده: كلیه مراحل برگزاري مزايده از دريافت و تحويل اسناد مزايده تا اعلام برنده و تحويل 
اجناس، با مراجعه به »سامانه تداركات الكترونیكي دولت)ستاد(« به آدرس www.setadiran.ir امكانپذير خواهد بود. 
)اطلاعات تماس »سامانه تداركات الكترونیكي دولت)ستاد(« جهت انجام مراحل عضويت در سامانه و دريافت گواهي 
امضاء الكترونیكي)توكن(: مركز تماس)تهران(:1456؛ دفتر ثبت نام در اصفهان: 36283929 - تماس با عوامل مزايده گزار، 

در صورت لزوم، در ساعات اداري روزهاي كاري با شماره 031-36277687(
مهلت دريافت اسناد مزايده: از ساعت 10:00 صبح روز چهارشنبه مورخ 1402/02/13 تا ساعت 16:00 عصر روز پنجشنبه 

مورخ 1402/02/21 
نوع تضمین شركت در مزايده:  ضمانتنامه معتبر يا فیش واريز وجه نقد معادل مبالغ تعیین شده در جدول فوق، سامانه 
تدارکات الکترونیک دولت)ستاد( و اسناد مزايده؛ بحساب ش�با IR 330100004101101430230298نزد بانک مرکزي 

جمهوري اسلامي ايران به نام شركت برق منطقه اي اصفهان
بازديد از خودروهای موضوع مزايده؛ پس از تهیه اسناد؛ در روز يکشنبه مورخ 1402/02/24 از ساعت 10:00 صبح تا 14:00 
عصر در محل انبار بختیاردشت شرکت برق منطقه اي اصفهان واقع در ابتداي اتوبان اصفهان تهران)اتوبان آزادگان(؛ 
جنب شهرک بختیاردشت)پرتو( خواهد بود. لازم به ذکر است متقاضیان مي بايست در زمان بازديد يک نسخه از اسناد 

مزايده را بهمراه داشته باشند.
مهلت و محل ارائه پیشنهادات الکترونیکي و فیزيکي: مزايده گران بايستي حداکثر تا ساعت 14:00 عص���ر روز دوشنبه 
مورخ 1402/03/01 نسبت به ثبت پیش�نهادات در سامانه تدارکات الکترونیک دولت)س�تاد( اقدام و نسخه فیزيکي 
پیشنهادات را در موعد مذکور به آدرس: اصفهان، خیابان چهارباغ بالا، دبیرخانه شركت برق منطقه اي اصفهان تحويل 

نمايند.
زمان و محل بازگش�ايي پاكات مزايده: ساعت 10 صبح روز سهش�نبه  مورخ  1402/03/02- سالن كمیسیون معاملات 

ساختمان معاونت مالي و پشتیباني شركت برق منطقه اي اصفهان
شرايط مزايده:

بازديد از اقلام مزايده ها الزامي و امکان شرکت در يک، چند يا همه رديف های مزايده میسر مي باشد.
ساير شرايط و اطلاعات مربوطه در اسناد مزايده درج گرديده است.

به پیش�نهادهائي كه فاقد سپرده يا امضاء ، مش�روط و مخدوش و س�پرده هاي كمتر از میزان مقرر ، چك و نظاير آن و 
پیشنهادهائي كه پس از انقضاء مدت مقرر در آگهي واصل شود مطلقاً ترتیب اثر داده نخواهد شد.

ضمنا " مي توانید اين آگهي را در سايت هاي اينترنتي مشاهده کنید
www.erec.co.ir        www.setadiran.ir        www.tavanir.org.ir    

روابط عمومي شركت برق منطقه اي اصفهان

نوبت اول

شناسه آگهي : 1489412

وزارت نیرو
شركت برق منطقه اي اصفهان

سامانه پيامكي 
 روزنامه تعادل 

30005320

ويژه

رييس دفتر مركزي حراست شركت 
مخابرات ايران: 

پيشگيري از تخلفات بايد به عنوان 
يك اصل مدنظر حراست باشد

محمود قاسمي به عنوان سر پرست جديد اداره حراست 
مخابرات منطقه مركزي منصوب ش��د. آيين تكريم 
محمود حسين آبادي رييس پيشين و معارفه محمود 
قاسمي سرپرست جديد اداره حراست مخابرات منطقه 
مركزي برگزار ش��د. ب��ه گ��زارش اداره روابط عمومي 
مخابرات منطق��ه مركزي؛ در مراس��مي كه با حضور 
سيدمحمد شريفي، رييس دفتر مركزي حراست شركت 
مخابرات ايران، مهندس لطفي مدير مخابرات منطقه 
مركزي، نماينده حراست كل استان وجمعي از مديران 
مخابرات برگزار شد، مهندس لطفي در سخناني با تاكيد 
بر اهميت و جايگاه ويژه حراست در سازمان، وظيفه اصلي 
حراست راحفاظت از سازمان و پرسنل در برابر تهديدات 
بيان كرد و اظهار داش��ت: وظيفه اصلي حراست ها در 
ادارات، حفظ و حراس��ت آرمان هاي انقلاب اسلامي و 
صيانت از ارزش هاي انقلابي و اس��لامي و به طوركلي 
دستاوردهاي نظام اسلامي و ايجاد فضاي سالم و امن 
كاري، پيشگيري از تخلفات و صيانت از حيثيت و جايگاه 
كاركنان سازمان اس��ت. در ادامه سيد محمد شريفي 
رييس دفتر مركزي حراست ش��ركت مخابرات ايران 
صيانت از دستاوردهاي انقلاب اسلامي و سالم سازي 
فضاي اداري را از اولويت هاي حوزه حراست بيان كرد و 
افزود: پيشگيري از تخلفات وتذكر واصلاح بايد به عنوان 
يك اصل مدنظر حراست باشد. وي تصريح كرد: حفاظت 
از كاركنان، احقاق حقوق ارباب رجوع و شناسايي عناصر 
ايجاد كننده نارضايتي از وظايف مهم حراست است. در 
پايان اين مراسم با اهداي لوح تقدير از محمود حسين 
آبادي كه به افتخار بازنشستگي نايل گرديده تجليل به 
عمل آمد و محمود قاسمي به عنوان سرپرست جديد 

اداره حراست مخابرات منطقه مركزي معرفي شد.



شامخ در اسفندماه براي دومين ماه پياپي در ناحيه 
بالاي 50 به دس��ت آم��ده كه از بهب��ود قابل توجه 
وضعيت كسب وكارها در اسفندماه نسبت به بهمن ماه 
حكايت دارد. شاخص مديران خريد )PMI( كه در 
ايران با عنوان ش��امخ منتشر مي شود، در پايان سال 
گذش��ته با ثبت ركورد تاريخي 56.79 به بيشترين 
عدد از ابتداي پيمايش اين شاخص )مهرماه 1398( 
رسيده است. بررس��ي روند شامخ نشان مي دهد كه 
اين شاخص در س��ال 1401 پس از يك دوره ركود 
كم سابقه كه از ابتداي پاييز آغاز شده و تا دي ماه رو به 
تعميق بود، در بهمن ماه شامخ به نقطه تغيير رسيده 
و در ناحيه بهبود قرار گرفت. ثبت اين ركورد تا حدود 
زيادي به دليل ش��رايط نابسامان و ركودي ياد شده 
در ماه هاي قبل بوده اس��ت. از مهم ترين موضوعات 
مورد اشاره توسط مديران خريد در اسفندماه افزايش 
قيمت م��واد اوليه و محصولات توليدي اس��ت. اين 
موضوع مي تواند به خروج از ش��رايط رونق و ورود به 
ناحيه كمتر از 50 طي ماه هاي ابتدايي سال 1402 
منجر ش��ود. همچنين بررس��ي اطلاعات شاخص 
مديران خريد در پايان س��ال 1401 نشان مي دهد: 
از ميان همه صنايع مورد بررس��ي، بيش��ترين عدد 
شامخ به گروه كاني هاي غيرفلزي اختصاص داشته و 
كمترين رقم شامخ براي 6 ماه متوالي متعلق به گروه 

پوشاك و چرم بوده است. 

   بررسي شامخ كل
بر اس��اس گزارش مديران خريد در اسفندماه مقدار 
توليد افزايش قابل توجهي داشته )60.81( و ميزان 
سفارش��ات جديد پس از كاهش ش��ديد در دي ماه 
)40.82( و عدم تغيير در بهمن ماه )49.6( در اسفند 
با افزايش روبرو ش��ده اس��ت )54.97( . همچنين 
سرعت انجام و تحويل سفارشات بهبود زيادي داشته 
)61.48( و ش��اهد افزايش در موج��ودي مواد اوليه 
خريداري شده نيز هستيم )54.14( . ميزان استخدام 
نيروي كار اندكي افزايش يافته )52.28( و افزايش 
شديد در قيمت مواد اوليه در اسفندماه نسبت به ماه 
گذشته گزارش شده است )87.61( . افزايش قيمت 
خريد مواد اوليه از ابتداي پيمايش شامخ در تمامي 
دوره ها گزارش ش��ده و از مردادماه س��ال 1401 بر 
ش��دت افزايش قيمت مواد اوليه افزوده شده است. 
بنا بر اعلام فعالان اقتصادي، در اس��فندماه وضعيت 
موجودي محصول نهايي در انبار اندكي كاهشي بوده 
)45.18( و علي رغم افزاي��ش قابل توجه در فروش 
محصولات )61.18( ميزان صادرات اندكي كاهش 
يافته است )48.81( . قيمت محصولات توليدي نيز 
در اسفندماه افزايش يافته و انتظار فعالان اقتصادي 
نس��بت به تولي��د در ماه آين��ده حاك��ي از كاهش 

قابل ملاحظه است )36.48( .

   بررسي شامخ صنعت در اسفندماه
شامخ صنعت در اسفندماه با ثبت عدد 59.51 نشان 
از بهب��ود وضعيت كس��ب وكارهاي بخش صنعت 
نس��بت به ماه گذش��ته دارد. بنا بر گزارش مديران 
خريد بخش صنعت، در اس��فندماه مي��زان توليد 
محصولات نسبت به ماه گذش��ته به ميزان زيادي 
افزايش يافته )63.46( و سفارشات جديد مشتريان 
 نيز بهبود قابل توجهي را تجربه كرده است )62.14( . 
وضعيت اين دو مولفه از عوامل اصلي بهبود ش��امخ 
صنعت و حتي ش��امخ كل در اسفندماه بوده است. 
بنا بر اعلام مديران خريد، س��رعت انجام و تحويل 
سفارش��ات افزاي��ش يافت��ه )65.53( و موجودي 
مواد اوليه خريداري ش��ده و نيروي كار اس��تخدام 
ش��ده نيز بدون تغيير گزارش شده است. )50.25 
و 50.73( . اين موضوع با توجه به افزايش ش��ديد 
قيمت مواد اولي��ه )86.97( و روند فزاينده آن طي 
ماه هاي گذش��ته مي تواند حاك��ي از انتظار ركود 
در ماه هاي آينده توس��ط فع��الان بخش صنعت يا 
چشم انداز كاهش��ي در قيمت مواد اوليه باشد. در 
غير اين صورت درنتيجه تصميم فعالان اقتصادي 
براي پوشش ريسك ناش��ي از افزايش قيمت مواد 
اوليه در س��ال آينده و ماه هاي پيش رو، موجودي 
مواد اوليه خريداري ش��ده بايد افزايش مي يافت. با 
توجه به مولفه توليد انتظاري در ماه آينده )40.34( 
مي توان گفت عدم خوش بيني نسبت به فعاليت ها 
در س��ال آينده اين امر را رقم زده است. )40.34( . 
افت موجودي انبار محصول نهايي )42.44(، بهبود 
قابل توجه در ص��ادرات )56.78(، فروش و قيمت 
محصول نهايي )66.64( س��اير موارد گزارش شده 

توسط فعالان اقتصادي بخش صنعت بوده است.

    مقايسه شامخ صنايع مختلف در اسفندماه
در پيمايش اسفندماه به جز گروه پوشاك و چرم، شامخ 
ساير صنايع مورد بررسي در ناحيه رونق و بالاتر از 50 به 
دست آمده كه نشان از بهبود وضعيت كسب وكارهاي 

صنايع دارد.
بررس��ي و مقايس��ه اعداد ش��امخ صنايع مختلف در 
بهمن م��اه و اس��فندماه حاكي از آن اس��ت كه رونق 
فعاليت هاي برخي صنايع در اسفندماه شدت يافته و در 
برخي صنايع نيز اين بهبود تضعيف شده است. عمده 
صنايع مورد بررسي طي س��ه ماه پاياني سال 1401 
شاهد تقويت روند رو به بهبود وضعيت كسب وكارهاي 
خود بوده اند، هرچند كه روند بهبود فعاليت هاي صنايع 
پايه از قبيل صنايع فلزي، ماشين سازي و لوازم خانگي، 
وسايل نقليه و قطعات وابسته و شيميايي تضعيف شده 
كه مي تواند در ماه هاي آتي تغيير در روند رو به رش��د 

شامخ كل و شامخ صنعت را به همراه داشته باشد.
در ميان صنايع مورد بررس��ي بيشترين عدد شامخ 
متعلق به گ��روه كاني هاي غيرفلزي اس��ت )75( و 
كمترين ش��امخ طبق روال شش ماه اخير متعلق به 
گروه پوش��اك و چرم است )48.1( . شامخ اين گروه 
پس از هش��ت ماه در بهمن م��اه در ناحيه بالاي 50 
قرار گرفت، اما در اس��فندماه مجدداً به زير 50 تنزل 
يافته اس��ت كه حكايت از تداوم وضعيت نابس��امان 
فعاليت هاي اين گروه دارد. ش��امخ گروه كاني هاي 
غيرفلزي در اس��فندماه با 17 واحد افزايش نسبت 
به ماه قبل نش��ان از ش��دت يافتن بهب��ود وضعيت 
كسب وكارهاي اين گروه دارد. پس ازاين گروه شامخ 
گروه لاس��تيك و پلاستيك با ثبت عدد 73 از بهبود 
چشمگير در فعاليت هاي اين گروه نسبت به ماه قبل 
حكايت دارد. ش��امخ اس��فند اين گروه با افزايش 4 

واحدي نسبت به شامخ ماه گذشته، حاكي از آن است 
كه طي سه ماه پاياني س��ال 1401، بر شدت بهبود 
وضعيت كسب وكارهاي اين گروه افزوده شده است. 
پ��س ازآن، صنايع چوب، كاغذ و مبلمان با ثبت عدد 
69.8 قرار مي گيرد كه نس��بت به شامخ ماه گذشته 
14 واحد افزايش نشان مي دهد؛ بنابراين شدت بهبود 
وضعيت كسب وكارهاي اين گروه نيز افزايش يافته و 
حكايت از رونق قابل توجه كسب وكارهاي اين گروه 
طي سه ماه اخير دارد.  گروه فرآورده هاي نفتي نيز 
با ثبت عدد 63.8 در جايگاه بعدي قرار مي گيرد كه 
نش��ان از رونق كس��ب وكارهاي اين گروه در اسفند 
نس��بت به بهمن ماه دارد. اين عدد نس��بت به شامخ 
ماه گذشته 7 واحد افزايش يافته است. لذا در سه ماه 
پاياني سال بر شدت بهبود وضعيت كسب وكارهاي 
اين گروه نيز افزوده شده است. در گروه صنايع غذايي 
ش��امخ با ثبت عدد 58.5 نيز نس��بت به ماه گذشته 
4.5 واحد افزايش يافته اس��ت. كسب وكارهاي اين 
گروه نيز در اس��فندماه بهبود قابل توجهي داش��ته 
و بر ش��دت بهبود طي س��ه ماه گذش��ته نيز افزوده 
شده است. ش��امخ صنايع فلزي با اندكي افزايش به 
عدد 57 رسيده كه نش��ان از بهبود قابل ملاحظه در 
وضعيت كس��ب وكارهاي اين صنايع در اس��فندماه 
نسبت به بهمن ماه دارد. همچنين شامخ گروه هاي 
ماشين س��ازي و لوازم خانگ��ي با تن��زل 8 واحدي 
نسبت به ماه گذش��ته عدد 57 را نشان مي دهد كه 
نشان دهنده بهبود وضعيت كسب وكارهاي اين گروه 
نسبت به ماه گذش��ته است هرچند كه از شدت اين 
بهبود نسبت به بهمن ماه كاسته شده است.  شاخص 
مديران خريد گروه وس��ايل نقليه و قطعات وابسته 
نيز بهبود در وضعيت كسب وكارهاي خود را گزارش 
كرده اند )56.2( كه نسبت به شامخ ماه گذشته حدود 
دو واحد كاهش يافته است؛ بنابراين مي توان گفت 
رشد كسب وكارهاي اين گروه در اسفندماه نسبت به 
بهمن ماه در مقايسه با رشد بهمن ماه نسبت به دي ماه 
تضعيف شده است. شامخ گروه نساجي در اسفندماه 
نيز با 9 واحد كاهش نس��بت به ماه گذش��ته به عدد 
53.9 رسيده است كه نش��ان از بهبود فعاليت هاي 
اين گروه و كاهش ش��دت بهبود آن دارد. همچنين 
گروه صنايع شيميايي نيز با ثبت عدد 52.6 حكايت 
از بهبود اندك در وضعيت كس��ب وكارها در اسفند 
نس��بت به ماه گذش��ته دارد درحالي كه عدد شامخ 
نسبت به ماه گذش��ته حدود 5 واحد كاهش يافته و 
نشان از تضعيف شدت بهبود فعاليت هاي اين گروه 
در اسفند دارد. بررسي مولفه هاي شامخ اسفندماه و 
مش��اهده روند افزايش قيمت مواد اوليه نگراني در 
خصوص تشديد تورم بهاي توليدكننده و سپس رشد 
شاخص بهاي مصرف كننده و تشديد سطح عمومي 

قيمت ها طي ماه هاي آتي را تقويت مي كند.

رویداداخبار

ویژه
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تجارت در فروردين
۶،۷ ميليارد دلار شد

مبادلات تجاري كشور در اولين ماه از سال 1402 به 
6 ميليارد و 732 ميليون دلار رسيد. در فروردين ماه 
سال جاري 10 ميليون و 471 هزار تن كالا به ارزش 
3 ميلي��ارد و 645 ميليون دلار به خارج از كش��ور 
صادر شد كه از لحاظ ارزش 12.93 درصد كاهش و 
از حيث وزن 17.76 درصد افزايش داشته است. به 
گزارش راه امروز، در يك  ماهه 1402 يك ميليون و 
829 هزار تن كالا به ارزش 3 ميليارد و 87 ميليون 
دلار وارد كشور ش��د كه اين ميزان از نظر ارزش و 
وزن به ترتيب 13 درص��د و 24.79 درصد كاهش 
نشان  مي دهد. اين گزارش در خصوص 5 قلم عمده 
كالاهاي صادراتي مي افزايد: گاز طبيعي مايع شده 
به ارزش 523 ميليون دلار، پروپان مايع شده 302 
ميليون دلار، بوتان مايع ش��ده 169 ميليون دلار، 
شمش از آهن و فولاد غير ممزوج 167 ميليون دلار 
و متانول با 167 ميليون دلار 5 قلم عمده كالاهاي 
صادراتي بوده اند. كش��ورهاي چين، عراق، تركيه، 
امارات متحده عربي و هند 5 كش��ور عمده مقصد 
صادراتي كش��ورمان در فروردين  ماه سال جاري 
بوده اند، كه 76 درص��د از وزن و 75 درصد از ارزش 
كل صادرات كشورمان به مقصد 5 كشور فوق الذكر 
بوده اس��ت. اين گزارش حاكيس��ت، در فروردين 
امس��ال، يك ميليارد و 140 ميلي��ون دلار كالا به 
چين، 609 ميليون دلار به عراق، 550 ميليون دلار 
به تركيه، 320 ميليون دلار به امارات متحده عربي 

و 120 ميليون دلار به هند صادر شده است.
اين گ��زارش در خصوص 5 قلم عم��ده كالاهاي 
واردات��ي در فروردين 1402 مي افزايد: ذرت دامي 
به ارزش 223 ميليون دلار، دانه سويا به ارزش 152 
ميليون دلار، برنج كامل س��فيد شده به ارزش 89 
ميليون دلار، گوشي تلفن همراه هوشمند به ارزش 
71 ميلي��ون دلار و قطع��ات منفصله جهت توليد 
اتومبيل س��واري به ارزش 62 ميليون دلار، 5 قلم 

عمده كالاهاي وارداتي بوده است.
براساس اين گزارش، كشورهاي عمده طرف معامله 
واردات در فروردين امسال را امارات متحده عربي 
به ارزش يك ميليارد و 10 ميليون دلار، چين 873 
ميليون دلار، تركيه 353 ميليون دلار، آلمان 129 
ميلي��ون دلار و هند ب��ه ارزش 110 ميليون دلار 
ب��وده كه 74 درصد از وزن و 80 درصد از ارزش كل 

كالاهاي وارداتي به اين 5 كشور اختصاص داشت.

تسهيل در ترخيص دارو
و مواد اوليه

گمرك و س��ازمان غ��ذا و دارو براي تس��هيل در 
تش��ريفات گمركي دارو، مواد اولي��ه و تجهيزات 
پزشكي راهكارها را در تفاهم نامه مشترك بررسي 
كردند ت��ا ترخيص محصولات س��لامت محور از 
گمرك آس��ان تر ش��ود. به گزارش ايلنا و به نقل از 
گمرك ايران، مفاد و بندهاي تفاهم نامه براي تسهيل 
و تسريع بيشتر ترخيص محصولات سلامت محور 
در نشستي با حضور محمد رضواني فر معاون وزير 
اقتصاد و ريي��س كل گمرك ايران و س��يد حيدر 
محمدي معاون وزير بهداشت و رييس سازمان غذا 

و دارو مورد بحث و بررسي قرار گرفت.
گمرك و س��ازمان غذا و دارو، تس��ريع، تس��هيل، 
شفاف س��ازي، افزايش كارايي و نظارت در مرحله 

صدور مجوز ترخيص را مورد تاكيد قرار دادند.
اين گزارش مي افزايد: همكاري گمرك و سازمان 
غذا و دارو در ارزش گ��ذاري دقيق دارو و مواد اوليه 
دارويي، نح��وه و چگونگي نگه��داري محصولات 
س��لامت مح��ور در انبارها ب��ا رعاي��ت و تفكيك 
محصولات نيازمند به انبار س��رد و نح��وه ارتباط 
سيستمي دو سازمان براي تبادل الكترونيكي اسناد 
و مجوزها با همكاري واحده��اي فناوري طرفين 
از مهم ترين مواردي بود كه در اين نشس��ت مورد 

بررسي قرار گرفت.

پياده سازي »شرط سابقه«
براي همه واردكنندگان

بر اس��اس اعلام س��امانه جامع تجارت از اين پس 
ش��رط س��ابقه واردات براي كلي��ه مجموعه هاي 
توليدي و بازرگاني لحاظ خواهد ش��د. به گزارش 
خبرگزاري تس��نيم، در راس��تاي اجرايي ش��دن 
»مصوب��ات كارگ��روه هماهنگي سياس��ت هاي 
ارزي و تج��اري«، س��ابقه واردات بازرگان��ان در 
238 ردي��ف تعرفه  جدي��د علاوه ب��ر تعرفه هاي 
مشمول سابقه واردات پيشين، از اين پس به صورت 
سيستمي كنترل خواهد ش��د. از اين پس شرط 
سابقه واردات براي كليه مجموعه هاي توليدي و 
بازرگاني، حالت ثبت سفارش هاي هيچ كدام، نياز 
توليد خ��ود، مواد اوليه و ماش��ين آلات خط توليد 
لحاظ خواهد شد. ميزان مجاز سابقه واردات براي هر 
تعرفه، برابر با ميانگين واردات )ترخيص( بازرگان 
در دوس��ال گذش��ته از آن تعرفه )يا تعرفه متناظر 
آن در س��ال هاي گذشته( اس��ت. بدين منظور از 
روز سه ش��نبه مورخ  1402/02/12در اس��تعلام 
ضوابط پرونده هاي ثبت س��فارش ب��راي كالاهاي 
با تعرفه هاي ف��وق، مجوزدهنده جديدي با عنوان 
»بررسي سيستمي س��ابقه واردات« اجباري شده 
است. بر اساس اعلام س��امانه جامع تجارت، براي 
اخذ مجوز »بررسي سيستمي سابقه واردات« نيازي 
به پيگيري يا مراجعه حضوري متقاضيان نيست. 
لازم به ذكر اس��ت تمامي درخواس��ت  مجوزهاي 
سيستمي ارسالي كاربران از مورخ 1402/02/12 به 
بعد، حداكثر تا پايان زمان اداري روز يكشنبه مورخ 
1402/02/17 پاسخ داده خواهد شد و پس از آن، 
پاسخ درخواس��ت اين مجوزها حداكثر ظرف يك 

ساعت به صورت خودكار صادر مي گردد.

قيمت تمام شده پرايد
۴ هزار دلار است

يك استاد دانشگاه با بيان اينكه واردات خودروهاي دست 
دوم و كاركرده پرستيژ مردم ايران در بازارهاي جهاني 
را مخدوش مي كند، به ايلنا، گفت: واردات خودروهاي 
دس��ت دوم به مثابه خارج كردن پول از جيب مردم و 
انداختن آن در جيب دلال هاي قطري و اماراتي است و 
نبايد با در پيش گرفتن سياست هاي غلط مردم را فريب 
داد؛ بيش��تر كمپاني هاي اصلي خودروس��ازي علاقه 
دارند كه خودرو به ايران بفروشند و سهمي از بازار ايران 
تصاحب كند اما در گام نخس��ت بايد در نوع سياست 
خارجي خود با ساير كشورها تجديد نظر كنيم و ارتباط ها 
را از سر بگيريم؛ چراكه با سياست هاي تعارضي نمي توان 
كشور را مديريت كرد به بيان ديگر با اين سياست ايران از 
هر طرف در حال قيچي شدن است. محمدتقي احمديان 
با اشاره به لزوم افزايش بهره وري در 2 خودروساز داخلي، 
گفت: خودروس��ازان بايد از سيستم دولتي خارج و در 
يك فضاي رقابتي به كار خود ادامه بدهند در اين شرايط 
مي توان توليدات باكيفيت توليد و عرضه كرد. در حال 
حاضر مديران 2 خودروساز را دولت تعيين مي كند از 
اين رو مديرعاملان اين خودروسازي هاي خود را ملزم به 
پاسخگويي نمي دانند و خودروهاي بي كيفيت توليد و در 
بازار عرضه مي شود كه نتايج توليد خودرو بي كيفيت را در 

جاده هاي مي توان به خوبي مشاهده كرد.
استاد دانش��كده مكانيك دانشگاه ش��ريف ادامه داد: 
خودروسازان از دانش دانش��گاه ها براي ارتقاي سطح 
كيفيت توليد بهره نمي گيرند و متناسب با تكنولوژِي 
روز توليد را پيش نمي برند از اين رو شاهد يك سيستم 
روتي��ن در خودروس��ازي هاي كش��ور هس��تيم كه 
سال هاست همان روند را ادامه مي دهند؛ خودروسازان 
به دليل قطع ارتباط با س��اير كشورها نمي توانند علم 
روز توليد خودرو را وارد كش��ور كنند. از س��وي ديگر 
خود را بالاتر از فضاي دانش��گاهي مي دانن��د از اين رو 
هيچ خودروسازي در دانشگاه هاي ايران قدم نمي زند 
و از دانش آنها اس��تفاده نمي كند يك ع��ده خاص در 
خودروس��ازي هاي كشور جمع ش��ده  و كار سياسي 
مي كنند و اق��دام واقعي براي بهينه ك��ردن و افزايش 
كيفيت محصولات انج��ام نمي دهند. ب��ه گفته اين 
كارش��ناس صنعت خودرو؛ خودروسازان داخلي براي 
جلب رضايت مصرف كنن��دگان اقدامي نمي كنند و 
سال هاست يك سيستم  هوشمند جديد در خودروهاي 
توليدي خود نصب نكردند. همچنين تلاشي براي ارايه 
خدمات پس از فروش نمي كنند؛ از اين رو مردم و دولت 

نسبت به عملكرد خودروسازان رضايت ندارند.
وي ب��ا انتق��اد از ب��زرگ ش��دن خودروس��ازي ها در 
كش��ور، گفت: چرا باي��د تعداد نيروي انس��اني در اين 
خودروسازي ها تا اين ميزان باشد؟ در دنيا ميان نيروهاي 
ش��اغل و تعداد توليد نس��بت وجود دارد اين در حالي 
اس��ت كه خودروس��ازي كش��ور چندين برابر توليد 
نيروي كار استخدام شده است كه به نظر مي رسد اين 
افراد از بهره وري مناس��بي هم ندارند. احمديان ورود 
سياست مداران در صنعت خودروسازي را غلط دانست 
و گفت: سياس��ت مدار چرا بايد در اي��ن صنعت ورود 
كند؟ بايد اين حوزه به بخش خصوصي واگذار ش��ود و 
در مكانيزم بازار آزاد قيمت ها تعيين ش��ود. اين استاد 
دانشگاه در پاس��خ به اين پرسش كه به نظر شما تا چه 
ميزان قيمت هاي بازار واقعي هس��تند؟ گفت: قيمت 
پراي��د زماني كه دلار هزار تومان ب��ود 4 هزار دلار براي 
خودروس��ازان تمام مي شد؛ 4 هزار دلار با احتساب هر 
دلار 50 هزار تومان مي ش��ود 200 ميليون تومان. در 
بازار نيز تاحدودي دلال ها قيمت سازي و ايجاد حباب 
مي كنند اما به نظر مي رسد تورم عمومي در كشور دليل 

اصلي افزايش قيمت خودرو باشد.

معاون سواد آموزي آموزش و پرورش 
چهارمحال و بختياري

در نشست خبري هفته معلم: 
 رشد سواد در چهارمحال

و بختياري بيش از ۵۰ درصد است
به گزارش اداره اطلاع رساني و روابط عمومي آموزش 
و پرورش چهارمحال و بختياري ياس��ر خسروي در 
نشست خبري هفته معلم گفت: در استان چهارمحال 
و بختياري 309 آموزش دهنده داريم كه 10 نفر آنها 
مرد و 299 نفر آنها خانم هستند.وي با اشاره به اينكه 
هر ساله براي ما تعداد مشخصي را معين مي كنند كه 
آنها تحت پوشش سواد آموزي قرار دهيم تصريح كرد: 
تاكنون 340 نفر از معلمان نهضت سوادآموزي كه از 
قبل سال 92 سابقه داشتند استخدام شده اند.خسروي 
با اشاره به اينكه ثبت نام دوره هاي نهضت سوادآموزي 
در 3 دوره سواد آموزي، انتقال و تحكيم مي باشد بيان 
داشت: سه دوره س��وادآموزي وجود دارد كه معادل 
اول تا س��وم راهنمايي مي باشد كه بايد 800 ساعت 
آموزش را بگذرانند تا دوره س��وادآموزي را طي كرده 
باشند. معاون س��وادآموزي آموزش و پرورش استان 
با بيان اينكه دوره انتقال نيز معادل چهارم تا شش��م 
است گفت: بعد از دوره انتقال دوره تحكيم است كه 
هركس بخواهد اين دوره را بگذراند بايد 200 ساعت 
آموزش اضافه را فراگيرد، در واقع دوره هاي سواد را بايد 
گذرانده باشد تا به مرحله دوره تحكيم برسد. خسروي 
خاطرنشان كرد: هر ساله براي سوادآموزي حجمي در 
نظر گرفته مي ش��ود كه در سال تحصيلي 1401 دو 
هزار و 400 نفر بايد تحت پوشش قرار گرفته است.وي 
با بيان اينكه بي سوادي در گروه سني 10 تا 49 سال 
تعيين شده بود گفت: امس��ال از 10 تا 60 سال افراد 
بي سواد بايد تحت پوشش نهضت سواد آموزي قرار 
گيرند. خسروي اذعان داشت: افرادي كه در محدوده 
سني 10 تا 60 سال هستند در سامانه آورده مي شود 
و اگر كسي بي سواد بود آنها را شناسايي و در نهضت 

سوادآموزي ثبت نام خواهيم كرد.

وضعيت كسب وكارها در اسفندماه 1401 مثبت گزارش مي شود

توليد در نقطه بهبود

ماجراي تشكيل وزارت بازرگاني 

موافقت بهارستان با دو فوريت تشكيل وزارت بازرگاني
نمايندگان مجلس با دو فوريت تشكيل وزارت بازرگاني 
موافقت كردند. پس از راي منفي بهارس��تان به سيدرضا 
فاطمي امين وزير صمت رييسي، نمايندگان با دو فوريت 
تش��كيل وزارت بازرگاني موافقت كردند. امروز موضوع، 
تقاضاي دو فوريت لايحه تشكيل وزارت بازرگاني در دستور 

كار صحن علني مجلس شوراي اسلامي قرار گرفت. 
اواسط بهمن سال گذش��ته بود كه دولت لايحه ايجاد 
»سازمان بازرگاني و تنظيم بازار« را با قيد دو فوريت به 
مجلس ارسال كرد؛ لايحه اي كه از همان ابتدا مجلسيان 
نسبت به آن روي  خوش نشان ندادند. آنها از همان زمان 
س��از مخالفت را كوك كردند و درنهايت نمايندگان در 

آخرين روزهاي فروردين با قيد فوريت لايحه تشكيل اين 
سازمان مخالفت كردند. مخالفت مجلسيان باعث شد تا 
زمزمه تشكيل وزارت بازرگاني و اجراي طرح تفكيك بار 
ديگر به گوش رسد. حجت الله فيروزي، عضو كميسيون 
صنايع و معادن مجلس در اين باره پيش��تر به اكوايران 
گفته بود، فضاي مجلس نسبت به طرح تشكيل »سازمان 
بازرگاني و تنظيم بازار« چندان مناسب نبود به همين 
دليل برخي نمايندگان در شرايط كنوني خواستار ارايه 
لايحه تشكيل وزارت بازرگاني شدند؛ چراكه با تشكيل 
اين وزارتخانه امكان نظارت از سوي نمايندگان وجود 
خواهد داش��ت. تصميمي كه 8 روز پيش نهايي شد.  5 

ارديبهشت سيدنظام الدين موسوي مي گويد: باتوجه به 
ضرورت هم افزايي مجلس و دولت براي حل مسائل مردم 
و با اشاره به ديدگاه مثبت رييس جمهور براي تشكيل 
وزارت بازرگاني داخلي كه در ديدار مش��ترك دولت و 
مجلس مطرح شد. در نامه اي كه رييس مجلس اخيرا 
براي رييس جمهور ارسال كرده از دولت خواسته شده 
تا لايحه تشكيل وزارت بازرگاني داخلي و تنظيم بازار به 

صورت دو فوريتي به مجلس ارايه شود. 
موس��وي مي افزايد: با توجه به موافقت رييس جمهور با 
تشكيل وزارتخانه، نمايندگان به دو فوريت لايحه تشكيل 
س��ازمان بازرگاني راي ندادند و به نظر مي رسد اكثريت 

نمايندگان با تشكيل وزارت بازرگاني داخلي موافق هستند، 
به همين دليل در صورت ارايه لايحه دو فوريتي توس��ط 
دولت محترم در اين زمينه، در سريع ترين زمان ممكن شاهد 

شكل گيري اين ساختار جديد خواهيم بود.
ي��ك روز بع��د از اينكه اعلام ش��د ريي��س مجلس به 
رييس جمهور نامه زده و درخواس��ت ك��رده به  جاي 
تشكيل »سازمان بازرگاني« لايحه دوفوريتي تشكيل 
»وزارت بازرگان��ي« را اراي��ه ده��د، مع��اون پارلماني 
رييس جمهور از تصويب لايحه تشكيل وزارت بازرگاني 
در دولت س��يزدهم خبر داده است و سخنگوي دولت 

رييسي از تقديم لايحه به مجلس سخن گفت.

دو عضو هيات مديره اتحاديه واردكنندگان نهاده هاي دام و طيور مطرح كردند
عامل افت واردات نهاده هاي دامي 

اعضاي اتحادي��ه واردكنندگان نهاده هاي دام و طيور 
ايران، تغيير نرخ ارز واردات كالاهاي اساسي از 4200 
ه��زار تومان ب��ه ارز نيمايي را عامل كاه��ش واردات 
نهاده هاي دامي يا به تعبير آنها مديريت تقاضاي واردات 
اين كالاها برشمردند. آمارهاي گمرك از كاهش حدود 
2 ميليون تني واردات نهاده هاي دامي اعم از كنجاله، 
سويا، ذرت و جو در سال 1401 نسبت به سال 1400 
حكايت دارد. كاهش واردات اين كالاها در ش��رايطي 
رخ داده است كه در ماه هاي پاياني سال گذشته، بازار 
گوشت قرمز و اكنون در سال جديد، بازار مرغ با افزايش 
قيمت و حتي كمبود مواجه شده است؛ به اين ترتيب 
آيا ميان اين دو پديده ارتباط معناداري وجود دارد؟ و 
پرسش قابل تامل ديگر آنكه چه عواملي به افت ميزان 
واردات نهاده ها منجر شده است؟ ابوالحسن خليلي، 
رييس اتحاديه واردكنن��دگان نهاده هاي دام و طيور 
ايران، در گفت وگو با روابط عمومي اتاق تهران، بخشي 
از كاهش واردات را به تغيير نرخ ارز نسبت داد و گفت: 
تا 22 ارديبهش��ت ماه س��ال 1401 واردات كالاهاي 
اساسي با ارز 4200 توماني انجام مي گرفت و پس از اين 
تاريخ قيمت ارز ترجيحي به 25 هزار تومان تغيير كرد. 
پس از آن و در بهمن ماه سال گذشته قيمت اين ارز به 
28 هزار و 500 تومان رسيد. بنابراين بخش زيادي از 
اين كاهش به تغيير نرخ ارز و مديريت تامين كالاهاي 

اساسي كه بايد صورت مي گرفت، مرتبط است.
 او با بيان اينكه در س��ال 1400 حدود 17.6 ميليون 
تن ذرت، جو، كنجاله و دانه سويا وارد شد كه اين رقم 

در سال 1401 به 14.3 ميليون تن كاهش يافته است، 
ادام��ه داد: اين كاهش با توجه ب��ه تغيير نرخ ارز، يك 
تغيير قابل پيش بيني بود. به هر حال ارز 4200 توماني 
به افزايش مصرف و حتي قاچاق دامن مي زد.  خليلي 
سپس به چالش هاي واردكنندگان نهاده ها در ماه هاي 
پاياني سال اش��اره كرد و گفت: با تغيير رييس بانك 
مركزي در بهمن ماه، قيمت ارز ترجيحي از 25 هزار 
تومان به 28 هزار و 500 تومان افزايش پيدا كرد و اين 
افزايش قيمت در انتهاي سال روي قيمت تمام شده 
نهاده ها لحاظ نشد. به طوري كه دولت تصميم گرفت 
2700 تومان مابه التف��اوت به واردكنندگان كنجاله 
بپردازد كه البته آن هم در قالب اسناد خزانه اسلامي 
و مدت دار است كه ظرف دو سال قابليت وصول دارد.

 او در ادام��ه گف��ت: عدم تخصيص از زم��ان روي كار 
آمدن آقاي فرزين تا انتهاي سال ادامه پيدا كرد و اين 
مساله فشار سنگيني را به واردكننده از بابت تخصيص 
ديرهن��گام ارز و انتقال آن به فروش��نده ها وارد كرد. 
اگرچه، از نيمه دوم فروردين ماه بود كه كار تخصيص 
ارز براي كالاهايي كه چندين ماه در انتظار بودند، آغاز 
شد. بسياري از واردكنندگان از ماه هاي آبان و آذر كالا 
وارد كرده و در سامانه بازارگاه هم عرضه كرده بودند اما 

همچنان منتظر تخصيص ارز بودند.

   كاهش 3۰ درصدي مصرف
در پي تغيير نرخ ارز

داود رنگي، يك��ي ديگر از اعض��اي هيات مديره اين 

اتحاديه نيز با اش��اره به تاثير تغيير نرخ ارز بر واردات 
نهاده هاي دامي، گفت: پيش از تغيير نرخ ارز از 4200 
تومان به نيمايي پيش بيني مي شد كه مصرف به ميزان 
30 درصد كاهش پيدا كند و اين اتفاق رخ داد. در واقع 
به دليل افزايش قيمت ارز، محص��ولات لبني و انواع 
گوشت گران شده و مصرف نيز كاهش يافته است. در 
نتيجه توليدكننده با زيان مواجه شد و اين زيان هم به 

كاهش توليد انجاميد.
اين عضو هيات نمايندگان اتاق تهران افزود: وقتي يك 
نهاده دچار افزايش قيمت مي ش��ود، فرآورده حاصل 
از آن ارزان  مي ش��ود؛ به اين دليل كه توليدكننده به 
دليل مش��كلات تامين نهاده با قيمت هاي جديد به 
حذف گله هاي خود روي مي آورد و عرضه افزايش پيدا 
 مي كند. اين پديده، در ماه هاي پاياني س��ال گذشته 
اتفاق افت��اد و قيمت مرغ به قيم��ت 40 الي 50 هزار 
تومان هم رس��يد. حدود دو الي سه ماه پس از حذف 
گله هاي مولد، قيمت ها در بازار رو به افزايش مي گذارد. 
به اين ترتيب، عرضه كاه��ش يافته و تقاضا تغييري 
نمي كند كه اين روند به محركي براي افزايش قيمت 

تبديل مي شود.
 او گفت: وقتي دلار از 4200 تومان به 28 هزار تومان 
افزايش پيدا مي كند و 7 برابر مي شود، قيمت توليدات 
وابس��ته به واردات نيز با افزايش قيمت مواجه خواهد 
ش��د؛ اما دولت ن مي خواهد اين را قب��ول كند. به هر 
حال هزينه حقوق و عوارض گمركي و نرخ دستمزدها 
افزاي��ش يافته و اينها در قيمت تمام ش��ده محصول 

اثر مي گ��ذارد.  به گ��زارش روابط عموم��ي اتحاديه 
واردكنندگان نهاده ه��اي دام وطيور اي��ران )اوندا(، 
ميزان واردات نهاده هاي دامي به كشور در سال گذشته 
با كاهش 19 درصدي نس��بت به دوره مش��ابه سال 
1400 به بيش از 14 ميليون و 345 هزار تن رس��يد. 
ارزش واردات نهاده هاي دامي در س��ال 1401، بيش 
از 7ميليارد دلار بوده كه نس��بت به دوره مشابه سال 
گذشته تغييري نداشته اس��ت. لازم به ذكر است؛ در 
سال گذشته بيش از 8 ميليون تن ذرت به ارزش بيش 
از 3.2 ميليارد دلار وارد كش��ور شده كه در مقايسه با 
دوره مشابه سال گذش��ته به لحاظ وزني 17 درصد و 

ارزشي 3 درصد كاهش را تجربه كرده است.
همچني��ن در بازه مورد نظر در اي��ن گزارش، بيش از 
2.3 ميليون تن جو به ارزش بيش از 990 ميليون دلار 
وارد شده كه در مقايسه با سال 1400 به لحاظ وزني 
و ارزش��ي به ترتيب كاهش 29 و يك درصدي داشته 
است. براساس اين گزارش، در س��ال 1401 بيش از 
1.3 ميليون تن كنجاله س��ويا به ارزش بيش از 854 
ميليون دلار وارد كشور شده كه به لحاظ وزني و ارزشي 
در مقايسه با س��ال 1400 به ترتيب كاهش 43 و 33 

درصدي را نشان مي دهد.
اين گزارش مي افزايد؛ در س��ال گذشته بيش از 2.5 
ميليون تن دانه سويا به ارزش بيش از 1.9 ميليارد دلار 
وارد شده است كه در مقايسه با سال 1400 به ترتيب 
افزايش 15 و 36 درصدي را به لحاظ وزني و ارزش��ي 

تجربه كرده است.
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خبرروز

فوت ۱۱ بيمار و شناسايي ۱۸۷ مبتلاي جديد
مركز روابط عمومي و اطلاع رساني وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشكي اعلام كرد: كرونا جان ۱۱ نفر از بيماران كوويد۱۹ در 
كشور را گرفت و مجموع جان باختگان اين بيماري به ۱۴۶ هزار و ۱۲۹ نفر رسيد.  بر اساس معيارهاي قطعي تشخيصي، ۱۸۷ بيمار 
جديد مبتلا به كوويد۱۹ در كشور شناسايي و ۹۳ نفر از آنها بستري شدند. مجموع بيماران كوويد۱۹ در كشور به هفت ميليون و 
۶۰۹ هزار و ۱۲۱ نفر رسيد. تاكنون هفت ميليون ۳۶۰ هزار و ۱۶۷ نفر از بيماران، بهبود يافته يا از بيمارستان ها ترخيص شده اند.۵۵۲ 
نفر از بيماران مبتلا به كوويد۱۹ در بخش هاي مراقبت هاي ويژه بيمارس��تان ها تحت مراقبت قرار دارند. اكنون هيچ شهرستاني 
در وضعيت قرمز قرار ندارد. ۹ شهر در وضعيت نارنجي، ۲۱۳ شهر در وضعيت زرد و ۲۲۶ شهر كشور نيز در وضعيت آبي قرار دارند.

رويخطخبر

هشدار نارنجي وقوع سيل در۷  استان
س��ازمان هواشناسي كشور نس��بت به احتمال غرق 
شدن ش��ناگران براثر وزش باد شديد و افزايش ارتفاع 
امواج در شمال كشور و احتمال وقوع سيل در ۷ استان 
هشدار داد. سازمان هواشناسي كشور با صدور هشدار 
نارنجي رنگ نسبت به تشديد فعاليت سامانه بارشي 
و ناپايداري هاي محلي، رگب��ار و رعد و برق، وزش باد 
ش��ديد، در نقاط مستعد گردوخاك، در برخي نواحي 
تگرگ و كاهش محسوس دما هشدار داد. اين وضعيت 
جوي در امروز چهارش��نبه )۱۳ ارديبهشت( در نيمه 
شرقي آذربايجان ش��رقي، اردبيل، گيلان، مازندران، 
گلستان، خراسان ش��مالي و شمال خراسان رضوي و 
در روز پنجشنبه )۱۴ ارديبهشت( در گيلان، مازندران، 
گلستان، خراس��ان شمالي و نيمه ش��مالي خراسان 
رضوي مورد انتظار است. براثر اين مخاطرات احتمال 
لغزندگ��ي جاده ه��ا، آبگرفتگي معابر، جاري ش��دن 
روان آب، سيلابي شدن مسيل ها، طغيان رودخانه ها، 
صاعقه، رخداد تگرگ، خسارت به سازه هاي موقت از 
جمله بنرها، داربست ها و تابلوهاي تبليغاتي و اختلال 
در پروازها و در نواحي كوهس��تاني و مستعد احتمال 
سقوط س��نگ وجود دارد. اين س��ازمان براي كاهش 
تلفات احتياط در سفرهاي بين ش��هري، عدم اتراق 
در حاشيه و بس��تر رودخانه ها و مس��يل ها، پرهيز از 
فعاليت هاي كوهنوردي، خودداري از چراي دام و تردد 
عشاير در حاشيه رودخانه ها و نواحي مرتفع، اطمينان 
از استحكام سازه هاي موقت، لايروبي كانال ها و آب روها، 
با توجه به احتمال رخداد تگرگ اتخاذ تمهيدات لازم 
جهت جلوگيري از خس��ارت به بخش كش��اورزي را 

لازم مي داند. سازمان هواشناسي كشور براي كاهش 
آسيب هاي احتمالي ناش��ي از اين مخاطرات احتياط 
درعمليات تفريحي به ويژه غواصي و شنا، احتياط در 
سفرهاي دريايي با شناور سبك، اتخاذ تمهيدات لازم 
جهت فعاليت هاي دريايي از جمله ورود و خروج كشتي 
ب��ه بنادر و احتياط در صيادي به ويژه در فراس��احل را 
توصيه مي كند. همچنين سازمان هواشناسي كشور با 
صدور هشدار زردرنگ از افزايش سرعت وزش بادهاي 
شمال غربي تا ۳۰ نات و افزايش ارتفاع امواج در ساحل 
بين ۱ تا ۱.۵ متر و دور از س��احل تا ۲ متر خبر داد. اين 
وضعيت جوي از بعدازظهر چهارش��نبه تا اواخر وقت 
پنج شنبه )۱۳ و ۱۴ ارديبهش��ت( درنواحي مركزي 
و شرقي درياي خزر، مناطق س��احلي و دور از ساحل 
استان هاي مازندران و گلستان مورد انتظار است. براثر 
اين مخاطرات احتمال غرق ش��دن شناگران و آسيب 
به ش��ناورهاي س��بك، تفريحي، احتمال اختلال در 
ورود و خروج ش��ناورها به بندرگاه، احتمال پاره شدن 
تورهاي صيادي و آسيب به قفس ها و احتمال آسيب به 

تاسيسات دريايي وجود دارد.

پرداخت مستمري ماهانه 1،400،000 توماني به چندقلوها
مديركل دفتر توانمندس��ازي خانواده و زنان سازمان 
بهزيستي كشور اعلام كرد كه خانواده هاي داراي فرزند 
دوقلو در دهك درآمدي يك تا هفت و خانواده هاي داراي 
فرزندان س��ه قلو و بيشتر، بدون در نظر گرفتن دهك 
درآمدي مي توانند تحت پوش��ش خدمات بهزيستي 
قرار گيرند. نرجس اسعدي با اش��اره به ارايه خدمات 
اجتماعي به خانواده ه��اي داراي فرزندان چندقلو از 
سوي سازمان بهزيستي، اظهار كرد: در سال گذشته 
ح��دود ۱۴ هزار خان��واده داراي فرزند چند قلو تحت 
پوشش سازمان بهزيس��تي قرار گرفتند. او افزود: اين 
سازمان پس از ابلاغ قانون جواني جمعيت، نسبت به 
تحت پوشش قرار دادن كليه خانواده هاي نيازمند داراي 
فرزند دو قلو و بيشتر پشت نوبت دريافت خدمات از اين 
سازمان اقدام كرد، به طوريكه خانواده داراي فرزندان 
چند قلو تحت پوش��ش خدمات سازمان، با احتساب 
۱۴ ه��زار خانواده جديد، از ۲۴ هزار خانواده در س��ال 
۱۴۰۰ به ۳۸ هزار خانواده در سال ۱۴۰۱ افزايش يافت. 
مديركل دفتر توانمندس��ازي خانواده و زنان سازمان 
بهزيستي كشور با اشاره به شرايط ارايه خدمات به اين 
خانواده ها اعلام كرد كه خانواده هاي داراي فرزند دوقلو 

در دهك درآمدي يك تا هف��ت و خانواده هاي داراي 
فرزندان س��ه قلو و بيشتر، بدون در نظر گرفتن دهك 
درآمدي مي توانند تحت پوشش خدمات سازمان قرار 
گيرند. اسعدي درخصوص خدمات سازمان بهزيستي 
به خانواده هاي داراي فرزند دوقلو و بيش��تر بيان كرد: 
ماهيانه به خانواده ها به طور ميانگين، معادل يك ميليون 
و چهار صد هزار تومان مس��تمري پرداخت مي شود و 
همچنين سهميه شير خشك به هر استان طبق تعرفه 
وزارت بهداش��ت تخصيص داده مي شود. او اين را هم 
گفت كه در حال حاضر كليه خانواده هاي واجد شرايط 
از تسهيلات اشتغال و كمك هزينه هاي درماني، تغذيه 

و... نيز برخوردار مي شوند.

انگار اراده اي براي حل مشكلات معلمان وجود ندارد

معلمان هم اگر مي توانستند مهاجرت مي كردند
پايه حقوق 6 تا 8 ميليوني معلمان »قرارداد كار معين«

تعادل|
 معلمان پرورش دهندگان نس��ل هايي 
هس��تند كه آينده جامعه را به دس��ت 
مي گيرند، اما ... طي س��ال هاي گذشته بارها و بارها 
معلمان مورد بي مهري قرار گرفته اند، از عدم پرداخت 
به موقع حقوق و مزايا گرفته تاعدم هماهنگي حقوق 
و مزاياي اين قشر با تورم حاكم بر جامعه. اين واقعيت 
تلخ كه بسياري از معلمان براي تامين معيشت خود 
با مش��كل مواجه هستند، باعث نشده تا مسوولان به 
فكر راه چاره اي براي رفع اين مشكل باشند. هر چند 
كه قان��ون رتبه بندي معلمان در ح��رف قرار بود اين 
مش��كلات را رفع كند اما خود عامل بروز مشكلاتي 
تازه تر براي كس��اني ش��د كه بايد تمامي توان خود 
را براي پرورش نس��ل هاي آين��ده هزينه كنند اما در 
حال حاضر بيش��ترين نگراني و دغدغه شان تامين 
معيشتي است كه هر روز گران تر و گران تر مي شود.  
در واقع وقتي اولويت بندي در بودجه كشور به شكل 
كاملا غير كارشناسي انجام مي شود و حوزه هايي كه 
بايد در اولويت هاي نخس��ت بودجه باشند هميشه 
به اولويت هاي پاياني آن تبديل ش��ده اند، باعث بروز 
مش��كلات روز افزون مي شود. همانطور كه بهداشت 
و درمان هيچگاه اولويت دولتمردان در تعيين بودجه 
كشور نبوده است، وزارت آموزش و پرورش هم از اين 
اولويت محروم بوده. هر چند طي س��ال هاي گذشته 
حداقل كساني بر كرسي وزارت آموزش و پرورش تكيه 
مي زدند كه سابقه اي طولاني در مديريت هاي آموزشي 
داشته اند، اما طي دو سال گذشته كسي سكان هدايت 
اين وزارتخانه را به دست گرفت كه نه تنها تجربه اي 
براي تكيه زدن بر جايگاهي چنين بزرگ نداشت كه 
باعث بروز مشكلات تازه تري در اين وزارتخانه شد. از 
اجرايي نش��دن قانون رتبه بندي به صورت درست تا 
عدم پرداخت حقوق و مزاي��اي فرهنگيان تا آخرين 
روز س��ال ۱۴۰۱. اينكه حالا در روز معلم جانش��ين 
وزير مستعفي خبر از اتفاقات خوب در اين وزارتخانه 
مي دهد و مدعي شده خبرهاي خوبي براي فرهنگيان 
در راه اس��ت و از س��وي ديگر بس��ياري از معلمان با 

مشكلاتي مواجه اند كه كسي هنوز چاره اي براي حل 
وفصل آنها پيدا نكرده اس��ت. از »معلمان قرارداد كار 
معين« تا آنها كه در ثبت رتبه هاي خود براي اجراي 

قانون رتبه بندي با مشكلات زيادي مواجه شده اند. 

    روش اجراي رتبه بندي از ابتدا اشتباه بود
يكي از معلمان كه سابقه ۲۵ ساله تدريس در مقطع 
متوسطه را دارد در مورد مشكلات معلمان به »تعادل« 
مي گويد: بسياري از معلمان از همان ابتدا هم از روش 
اجرايي شدن قانون رتبه بندي ناراضي بودند. مشخص 
بود در نهايت اتفاقي كه رخ مي دهد نه به نفع معلمان 
كه به نفع دولت و آموزش و پرورش خواهد بود چرا كه 
آنها به فكر كاهش هزينه ها هستند و از سوي ديگر با 
اين روش مي خواستند حقوق درصد بالايي از معلمان 
را به بهانه رتبه بندي كاهش دهند. در واقع آموزش و 
پرورش اگر مي خواست مي توانست با توجه به تمام 
سوابقي كه از هر معلم در اين وزارتخانه به ثبت رسيده 
قانون رتبه بندي را اجرايي كرده و حقوق معلمان را با 

توجه به تورم حاكم بر جامعه افزايش دهد. 
فريدون. م. مي افزايد: در تمام دنيا معلمان از حقوق و 
مزاياي ويژه اي برخوردارند چرا كه آينده يك جامعه 
در دستان آنها رش��د مي كند، در ايران اما همه چيز 
برعكس است. معلم بايد تمام مدت به جاي اينكه به 
فكر ارتقاي روش تدريس و همچنين رش��د فكري و 
تحصيلي دانش آموزان باشد، در گوشه اي از ذهنش 
نگراني معيشت خود را جاي بدهد، البته در بسياري 
از موارد اين نگراني بخش عمده اي از ذهن او را درگير 

مي كند.

    اكثر معلمان انگيزه خود را از دست داده اند
يكي ديگر از معلمان مقطع متوسطه درباره مشكلات 
معلمان به تعادل مي گويد: همانطور كه الان پزشكان 
و پرستاران به دليل شرايط نامناسب معيشتي و كاري 
ترجيح مي دهند از كشور مهاجرت كنند، معلمان هم 
اگر مي توانستند اين كار را انجام مي دادند. بي توجهي 
به مشكلات قشر فرهنگي جامعه به خصوص معلمان 

به حدي شده كه بس��ياري از آنها ترجيح مي دهند 
به جاي تدريس در مدارس به ش��غل هاي آزاد روي 
بياورند. وقتي نمي تواني با حقوق دريافتي ات چرخ 
زندگي را بچرخاني و هميشه بايد به مسائل معيشتي 
فكر كني چطور مي تواني نس��لي اميدوار و پر نشاط 
تربيت كرده و تحويل جامعه دهي. با اين رفتارهايي 
كه از سوي آموزش و پرورش و دولت در مورد معلمان 
صورت گرفته اكثر آنها انگيزه خود را براي ادامه كار 

از دست داده اند.
پروانه. ش. مي افزايد: در تمام اين س��ال ها معلمان با 
وعده بهتر شدن وضعيت معيشت و زندگي خود كار 
كرده اند، اگر عشق به فرزندان اين سرزمين نبود هيچ 
معلمي با اين شرايط سر كلاس درس حاضر نمي شد. 
ش��ما هيچ معلمي را پيدا نمي كنيد كه با فراغ بال به 
آموزش دانش آموزانش بپ��ردازد. اكثر معلم ها براي 
اينكه معيشت خود را تامين كنند در مدارس مختلف 
و شيفت هاي مختلف تدريس مي كنند و ديگر تواني 
براي اداره خان��ه و خانواده خود ندارند. بس��ياري از 
معلم ها با بيماري هاي روحي و رواني دس��ت و پنجه 
نرم مي كنند. دچار افسردگي و استرس هستند. اكثر 
معلم هايي كه رسمي نيستند مدام ترس از دست دادن 
ش��غل خود را دارند و به اين ترتيب چطور مي توانيم 
انتظار داش��ته باشيم چنين افرادي بتوانند نسلي پر 

شور و موثر براي آينده كشور را تربيت كنند.

    آزمون استخدامي؛ خبر تلخ ديگري
 براي معلمان قراردادي

بعد از اينكه خبر برگزاري آزمون استخدامي آموزش و 
پرورش در سال گذشته مطرح شد، ابهامات زيادي در 
خصوص تعيين وضعيت معلماني كه شكل همكاري 
آنها با آموزش و پرورش رسمي نيست، به وجود آمد؛ 
از طرفي، بعد از اعلام زمان برگزاري آزمون استخدامي 
در ارديبهش��ت ۱۴۰۲ و ج��ذب ۲۸ هزار نيروي كار 
جديد، »صادق س��تاري فرد« معاون برنامه ريزي و 
توسعه منابع وزارت آموزش و پرورش اعلام كرد كه 
نيروهاي ق��راردادي، خريد خدماتي، حق التدريس 

و… كه در آزمون اس��تخدامي آم��وزش و پرورش 
قبول نش��وند، با آنها قطع همكاري خواهد شد و اين 
در حالي اس��ت كه »معين الدين سعيدي« نماينده 
مردم چابهار در مجلس ماه گذشته با انتقاد از عملكرد 
س��ازمان برنامه و بودجه گفته ب��ود معلمان قرارداد 
كار معين ۶ ماه اس��ت كه حقوق دريافت نكرده اند. 
مشكل  عدم دريافت حق و حقوق نيروهاي قراردادي 
و خريدخدماتي از يك طرف و نگراني اين معلمان از 
توقف هم��كاري وزارت آموزش و پرورش با اين افراد 
پس از برگزاري آزمون استخدامي و جذب از طريق 
دانشگاه فرهنگيان از سوي ديگر، ابهاماتي براي اين 
نيروهاي انساني حوزه تعليم و تربيت كه به هر نحوي 
نيازهاي آموزش و پرورش كشور را مرتفع مي كنند، 

ايجاد كرده است. 

    پايه حقوق 6 تا ۸ ميليون توماني
يكي از دبيران مقطع متوسطه اول با ۲۵ سال سابقه 
كار در اين باره به ايلنا مي گويد: من تنها معلمي نيستم 
كه چنين وضعيتي دارد و يكي از همكارانم چندوقت 
قبل با ۲۸ سال سابقه كه همه اين سوابق را از طريق 
كار قراردادي به دس��ت آورده بود، بازنشس��ت شد. 

احتمالا مي دانيد كه پايه حق��وق معلم قراردادي ها 
خيلي پايين تر از ديگران است. 

او مي افزايد: پايه حق��وق معلمان قرارداد كار معين، 
قبل از اضافه ش��دن مزد در سال جديد، ۶ ميليون و 
اندي بود و حالا به سختي نزديك به ۸ ميليون تومان 
شده است كه در پرداخت آن تاخيراتي هم وجود دارد 

و عملا معلمان نمي فهمند حقوق شان چه مي شود!
اين دبير مقطع متوس��طه در مورد قطع همكاري با 
معلمان غيررسمي و قراردادي در صورت عدم قبولي 
در آزمون مي گوي��د: مي گويند آم��وزش و پرورش 
گفته است با نيروهايي كه تحت هر عنواني به صورت 
قراردادي با اين دستگاه كار مي كنند در صورت عدم 
قبولي در آزمون استخدامي ديگر همكاري نخواهد 
كرد، ولي كسي توضيح نداد كه سرنوشت اين معلمان 
چه مي شود؟ چرا فكري براي معلماني كه ديگر جوان 
نيستند و نمي توانند بعد از قطع همكاري با آموزش و 

پرورش سراغ شغل ديگري بروند، نمي شود؟

    اگر كمبود نيرو نباشد، اجازه  
به كارگيري نيروي خريدخدماتي را نداريم

قاسم احمدي لاشكي، معاون حقوقي و امور مجلس 

وزير آموزش و پ��رورش نيز در اين باره مي گويد: اين 
موضوع قرار اس��ت در ش��وراي معاونين مورد بحث 
و بررس��ي قرار گيرد. من معتقدم درباره همكاري با 
نيروهاي قراردادي با آموزش و پرورش قانون داريم و 
ماده ۴۱ قانون تنظيم بخشي از مقررات مالي دولت 
۲ اين مس��اله را در نظر دارد؛ بر اس��اس اين قانون، تا 
زماني كه قانون مذكور وج��ود دارد، ما اين امكان را 
داريم تا در شرايط اضطراري، از نيروي خريد خدمات 
استفاده كنيم، اما اگر كمبودي وجود نداشته باشد، 

چنين اجازه اي نداريم. 
احمدي لاش��كي تاكيد كرد: اگر معلم قراردادي ۵۰ 
سال هم سابقه داشته باشد، تا زماني كه نيروي رسمي 
م��ا كلاس ه��اي درس را در كش��ور تامين مي كند، 
نمي توانيم از نيروي خارج از وزارتخانه استفاده كنيم. 
اصلا كاركرد نيروهاي ق��راردادي و خريد خدماتي 
مش��خص اس��ت؛ يعني ما به خدمات آموزشي نياز 
داريم و ب��راي رفع اين كمبود باي��د آن را خريداري 
كنيم. حالا سوال اينجاست كه اگر زماني كمبود نيرو 
داشته باشيم، آيا مي توانيم از نيروي خريدخدماتي 
و قراردادي استفاده كنيم؟ بله؛ به نظر من قانون اين 

اجازه را به ما داده است.

گزارش

يادداشت

 اجماع 
عليه سفته بازان

ب��ه تجرب��ه  نگاه��ي 
سال هاي گذشته تمام 
كشورهاي توسعه يافته 
نشان مي دهد كه عبور از 
مشكلات توليد و رسيدن 
به استانداردهاي جهاني 
و ثبت رشد اقتصادي نياز 
به برنامه ريزي هاي كلان 
دارد و اين برنامه ريزي ها ممكن نخواهد بود، مگر 
آنكه برخي نگاه هاي كلان اصلاح شده و فضا براي 

فعالان اقتصادي واقعي هموار شود.
در بسياري از كشورهاي توسعه يافته، دولت رسما 
براي فعالان اقتصادي فرش قرمز پهن كرده و راه را 
براي دلالان و سفته بازان بسته است. در بسياري 
از كشورهاي توسعه يافته دنيا، دولت براي آنكه از 
يك فعال اقتصادي واقعي حمايت كند، نه تنها او 
را از ماليات يا سياست هاي تنبيهي معاف مي كند 
كه حتي با ارايه زمين و تسهيلات به دولت افزايش 
س��رمايه گذاري ها در اين بخش ها نيز مي رود. در 
ايران اما به محض اينكه سرمايه گذار قصد ورود به 
عرصه اي را دارد، از كسب مجوز گرفته تا ماليات و 
تامين اجتماعي و ديگر بخش ها به او فشار مي آورند. 
در بسياري از كشورها خريد خانه يا خودرو، جز براي 
مصرف شخصي هيچ عايدي براي طرف ندارد. زيرا 
قيمت ها ثابت هستند و اگر افزايش قيمتي نيز رخ 
دهد، ماليات بيش��تري گرفته مي ش��ود. از سوي 
ديگر تورم و عدم نظارت، باعث شده كه بسياري از 
بازارهاي حاشيه اي سود بيشتري از توليد داشته 
باش��ند. در ايران اما توليدكننده با انواع و اقس��ام 
محدوديت ها و فش��ارها روبرو مي شود، در حالي 
كه افراد با سفته بازي در بازارهايي مانند خودرو و 
مسكن، سودي سرشار را نصيب خود مي كنند. در 
واقع با توجه به تورم بلندمدت، افراد با حضور در اين 
بازارها، نه تنها اصل پول خود را تضمين مي كنند كه 
حتي در كوتاه مدت سودي قابل توجه نيز به جيب 
مي زنند، بدون اينكه مالياتي بدهند يا با جريمه هاي 
دولتي مواجه شوند. همين اتفاق در مسير جذب 

سرمايه خارجي نيز رخ مي دهد.
در واقع ما بايد براي اين سوال يك پاسخ مشخص 
پيدا كنيم كه اگر با تحريم و س��اير محدوديت ها 
مواجه هس��تيم، اقتصادمان از اهداف كلان خود 
فاصله گرفته و س��رمايه گذاران را فراري داده ايم، 
آيا امكان اصلاح سياس��ت هاي داخلي را نداريم؟ 
با حمايت از فعاليت هاي مولد و در مقابل محدود 
كردن فعاليت هاي سفته بازي در اقتصاد مي توان 
اميد داشت كه لااقل بخشي از مشكل برطرف شود، 
براي بخش ديگر نيز بايد سياست ها در همين مسير 
و در جهت حمايت از فعاليت هاي مولد اقتصادي 

تنظيم و اجرايي شود.

رويداد

گروهراهوشهرسازي|
اگر چه در شرايط تورمي تغييرات قيمت كالاها و 
از جمله مسكن همواره مثبت است اما آيا در اين 
شرايط افزايش قيمت ها به معني سود مالك است 
يا اينكه اين افزايش قيمت ها به معني حفظ قدرت 
خريد پول سرمايه گذاري شده در آن كالا يا ملك 
مشخص اس��ت؟ مديرعامل اتحاديه تعاوني هاي 
عمراني شهر تهران بر اين باور است كه در شرايط 
تورم��ي صرفا قدرت خريد پول حفظ مي ش��ود و 
به همين دليل نبايد در ش��رايط تورمي از چنين 
عايداتي ماليات گرفته شود. به باور او اخذ ماليات 
مكرر از معاملات ملكي مس��تلزم زيرساخت هاي 

خاصي است.
 خش��ايار باقرپ��ور در همين رابط��ه گفت: قانون 
ماليات بر معاملات مكرر في نفس��ه خوب اس��ت 
اما براي آنكه ب��ا اجراي اين قانون س��رمايه ها از 
سفته بازي به س��مت توليد مسكن كوچ كند بايد 

بستر، زيرساخت و فرهنگ آن ايجاد شود.
باقرپور در گفت وگو با ايس��نا اظهار كرد: هدف از 
لايحه ماليات بر عايدي ناش��ي از معاملات مكرر 
مسكن، حذف سفته بازي در بازار مسكن و هدايت 
س��رمايه ها به سمت توليد مسكن است. اما سوال 
اينجاست كه چنين هدفگذاري چقدر با برنامه و 
راهكار تدوين ش��ده سنخيت دارد؟ في نفسه اين 
س��رفصل مالياتي منطقي اس��ت و در بسياري از 
كش��ورهاي دنيا هم در حال اجرا اس��ت. اما عدد 
و رقم آن به ۶۰ درصد تعيين ش��ده در س��ال اول 
تكرار معامله و حتي ۴۰ درصد آن براي سال دوم 

شباهت هم ندارد.
وي افزود: اين قانون در كش��ورهاي ديگر س��قف 
زماني ۲ تا ۳ سال براي اجرا دارد اما در اين لايحه 
تا ۵ سال ماليات بر عايدي فروش ملك پيش بيني 

شده است.
مديرعامل اتحادي��ه تعاوني هاي عمراني ش��هر 
تهران تاكيد ك��رد: اينكه دول��ت محترم دغدغه 
كنترل قيمت ها در بازار مس��كن را دارد مقوله اي 
قابل س��تايش است. اما سوال اين است كه چطور 
چنين قانوني را با شرايط كشور ما به قابليت اجرا 
و اثرگذاري نزديك كنيم؟ چقدر معاملات مكرر با 
هدف سفته بازي در كشور انجام مي شود و چقدر 
مش��كلات موجود در اين بازار به معاملات مكرر 

برمي گردد؟
باقرپ��ور با بيان اينك��ه اگر ش��رايط اقتصادي به 
گونه اي باش��د كه افراد طي معاملات مكرر سود 
عايدش��ان ش��ود، بايد ماليات هم بپردازند گفت: 
وقت��ي تورم موج��ود ب��دون دخالت اي��ن قبيل 
معاملات هم وجود داشته باشد، يعني اگر ملكي 
را ام��روز ۱۰ ميليارد تومان بخري��د، بدون هيچ 

فعل و انفعالي همين ملك مدتي بعد ۱۵ ميليارد 
تومان قيمت داش��ته باش��د، در اين شرايط شما 
س��ود نكرده ايد. چه مالياتي بر اي��ن فرآيند قابل 

اجراست؟
وي با طرح اين سوال كه آمار معاملات مكرر و وزن 
آنها در تورم بازار مس��كن چقدر است؟ بيان كرد: 
عموم افراد اگر هنوز تواني براي خريد مس��كن به 
نيت س��رمايه گذاري داشته باش��ند، اين كار را با 
هدف حفظ ارزش دارايي خ��ود انجام مي دهند. 
بنابراين بايد قبول كنيم كه بازار مس��كن متأثر از 

پارامترهاي كلان اقتصادي كشور است.
مديرعامل اتحاديه تعاوني هاي عمراني ش��هري 
گف��ت: راهكارهاي��ي مث��ل كاهش كميس��يون 
مشاوران املاك، قيمت گذاري دستوري در بازار 
مصالح س��اختماني و تعيين سقف مجاز افزايش 
اجاره بها، راه حل هاي چندان مناسبي براي كنترل 
و س��اماندهي بازار مسكن نيست. اينكه بگوييم با 
وضع اين قانون سفته بازي در بازار مسكن برچيده 
مي شود،  به تنهايي چندان با نتيجه نهايي سازگار 
نيس��ت بلكه احتمال شوك قيمتي در همين بدو 
امر را پديد مي آورد. يعني ممكن است بازار براي 
مقابله با پديده جديد در كوتاه مدت با استقبال از 
افزايش پيش از موعد قيمت ها گارد بگيرد. چه بسا 
در آينده بار اين هزينه هم به دوش مصرف كننده 
بيفتد. به خص��وص اينكه ارتفاع موج نوس��انات 
مس��كن در مناطق ضعيف و آسيب پذير شهري و 

حومه به مراتب بيشتر از مناطق برخوردار است.
وي يادآور شد: براي اينكه با اعمال ماليات مكرر، 
سرمايه ها از سفته بازي به سمت توليد مسكن كوچ 
كند، بايد قبل از وضع قانون، بس��تر، زيرساخت و 
فرهنگ اين كار ايجاد ش��ود. چ��ه آنكه براي يك 

معامله گر حرفه اي املاك، فرار مالياتي ساده تر از 
ساخت و ساز است.

مديرعامل اتحاديه تعاوني هاي عمراني شهر تهران 
با اشاره به ركود بازار مس��كن گفت: اينكه حجم 
معام��لات در اين بخش را كاه��ش دهيم ثمري 
نخواهد داش��ت. مس��كن كالايي مصرفي است. 
هيچكس منكر اين نخواهد بود كه نگاه سرمايه اي 
به مس��كن تبعات اقتصادي مضري دارد. اما براي 
جايگزيني كه عطش س��رمايه گذاري ملكي را به 
جاي مس��كن در فضاي ديگري جوابگو باشد بايد 
تمهيداتي انديشيده شود. وقتي يك سوم جامعه 
مستأجر هستند يعني اوّل بايد نياز مصرفي بازار 
را پاس��خ بدهيم، بعد اگر س��فته بازي باقي ماند، 

دستانش را از بازار كوتاه كنيم.
بر اس��اس اين گزارش، در روزه��اي اخير لايحه 
دوفوريتي ماليات بر عايدي ناشي از معاملات مكرر 
مس��كن در هيات دولت تصويب ش��د و در انتظار 
ارس��ال به مجلس شوراي اسلامي جهت تصويب 
به عنوان قانون لازم الاجرا است. بر اساس ماده ۱ 
پيش نويس اوليه ماليات بر انجام معاملات مكرّر 
واحدهاي مسكوني و اراضي با كاربري مسكوني، 
تمامي اشخاص حقيقي و حقوقي كه پس از ابلاغ 
اين قانون اقدام به تملّك واحد مسكوني يا زمين با 
كاربري مسكوني از هر طريق مي كنند در صورتي 
كه نسبت به انتقال مالكيت از هر طريق به شخص 
حقيقي يا حقوقي ديگر در كمتر از يك سال اقدام 
كند بايد ۶۰ درصد مازاد مبلغ فروش نس��بت به 
خريد خود را به عنوان ماليات به دولت بپردازند. 
اين ميزان در س��ال دوّم به ۴۰ درصد، سال سوّم 
به ۲۰ درصد، سال چهارم به ۱۰ درصد و در سال 

پنجم به ۵ درصد كاهش مي يابد.

در شرايط تورمي سودي حاصل نمي شود كه بتوان از آن ماليات گرفت

شرط اثرگذاري ماليات مكرر بر معاملات مسكن 
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